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PISMO
CENTRALNEGA SVETA 
ZSJ VSEM SINDIKAL
NIM ORGANIZACIJAM

Volitve v delavske sve
te so razpisane v vseh 
ljudskih republikah. Ka
kor pri prejšnjih volitvah 
naj bi tudi letos sindikati 
najaktivneje sodelovali v 
vseh predvolilnih pripra
vah in v vsej predvolilni 
aktivnosti. Pričakujemo, 
da bodo vse sindikalne or
ganizacije ob podpori 
okrajnih in občinskih sin
dikalnih svetov, okrajnih 
odborov in višjih vodstev 
ukrenile vse potrebno, v 
popolnem razumevanju 
pomena letošnjih volitev, 
med pripravami za kon
gres delavskih svetov Ju. 
gcslavije.

V predvolilnih pripra
vah naj se izvrše čim ob
sežnejše in temeljitejše 
analize dosedanje aktiv
nosti delavskih svetov, 
njihovega poslovanja in 
uspehov. Koristno bi bilo, 
če bi sindikalne organi
zacije skupaj z delavski
mi sveti vsestransko pre- 
motrile stopnjo dosežene 
demokratičnosti v posa
meznih. podjetjih, prispe
vek družbenih organizacij 
k ustvaritvi lieobhodne 
atmosfere za dejansko sa
moupravljanje, kakor tu. 
di za vzroke nedemokra
tičnih postopkov in ome
jevanja samoupravnosti, 
če so taki pojavi.

Pričakujemo, da bodo v 
vseh delovnih kolektivih 
izkoristili predvolilne pri
prave tudi za odkrite 
rszgovore o dosedanjih 
članih. delavskih svetov 
in bodočih kandidatih. Z 
zadovoljstvom se lahko 
ugotovi, da se je pri lan
skih volitvah zboljšala se
stava mnogih delavskih 
svetov, zlasti glede na 
večjo pritegnitev žena in 
delavske mladine v orga
ne delavskega samouprav
ljanja. Letos bi bilo po
trebno še bolj dosledno 
nadaljevati to smer in 
odstraniti pojave ozkosti, 
kjerkoli so še. Od delav
nosti sindikalnih organi, 
zarij je odvisna živahnost 
predvolilne aktivnosti, ka
kor tudi zagotovitev po
polne demokratičnosti pri 
kandidiranju in priprav
ljanju volitev. Sindikalne 
podružnice naj skušajo 
zaradi uspešnega razvoja 
podjetij in poslovanja do
seči, da bodo izvoljeni v 
delavske svete najboljši 
delavci in uslužbenci, s 
čimer bodo dosegli, da bo 
izvolitev v vodilni samo
upravni organ zares izraz 
zaupanja kolektiva v vsa
kega posameznika.

Nove delavske svete ča
kajo letos velike naloge. 
Predvsem bodo iz njiho,- 
vih vrst izvoljeni dele
gati za kongres, za tem 
pa bodo prevzeli uresni
čevanje sklepov kongresa 
delavskih svetov. Po pra
vici lahko pričakujemo, 
da bedo ti sklepi zahte
vali zelo veliko in naj
širšo aktivnost delavskih 
svetov po vsej državi in 
v vseh gospodarskih pa
nogah.

Nove delavske svete 
čakajo tudi naloge za iz
koriščanje možnosti, ki jih 
jim nudi uresničevanje 
novih predpisov o razde
litvi skupnih dohodkov v 
gospodarskih podjetjih, 
kar prinaša bistvene in 
globoke izpremembe v 
življenje kolektivov in 
poslovanju, zlasti v posa
meznih gospodarskih pa
nogah. Razen tega bo po
trebno, da bolje kakor 
prejšnja leta in z večjimi 
uspehi uresničijo praktič
ne in konkretne ukrepe 
za povečanje delovne sto. 
rilnosti, ki v mnogih na
ših podjetjih ni ha zado
voljivi višini in je ena 
izmed naših največjih 
ovir in glavni vzrok se
danje življenjske ravni.

Pozivamo vse delavske 
svete in upravne odbore 
podjetij, vse sindikalne 
organizacije in sindikalna 
vodstva, naj sprejmejo 
med svoje najvažnejše 
naloge sedanje dobe tudi 
priprave za nove volitve 
delavskih svetov. S tem 
bodo obenem izvršili tudi 
velik del obsežnih poslov, 
ki jih čakajo v pripravah 
za enega izmed najpo
membnejših letošnjih do
godkov v državi — za 
L kongres delavskih sve- 

l tov Jugoslavije.

JANKO RUDOLF*

Objavljen je .razpis volitev 
novih delavskih svetov, izšel je 
'proglas Centralnega sveta Zve
ze sindikatov Jugoslavije. Zdi 
se mi, da a® te volitve v nečem 
posebnega .pomena, da sio neko
liko drugačne, kot so bile do
slej , zlasti iz treh razlogov.

Prvič zato, ker bo letos, kot 
je znano, prvi kongres delav
skih svetov Jugoslavije, in že 
to samo daje tudi tem volitvam 
delavskih svetov svojski pečat.

Drugič je letošnje leto po do
sedanjih in bodočih spremem
bah v gospodarskem mehanizmu 
odločilnega pomena pri nadalj
njem uresničevanju naše gospo
darske politike.

Tretje vprašanje v zvezi s tem 
pa je nadaljnji razvoj našega 
komunalnega sistema, kj bo le
tos dobil širšo gmotno osnovo 
ter potreba, da bi naši organi 
delavskega upravljanja usmer
jali svoje gospodarjenje tudi na 
širše področje, ne samo ozko v 
svojem kolektivu.

Vse to so stvari, o katerih 
smo že nekajkrat razpravljali, 
zlasti ne našem občnem zboru. 
Tako je pravzaprav zdaj naša 
naloga, da potegnemo nekatere 
praktične zaključke za bodoče 
delo.

© I. Kongres delavskih 
svetov

Nedvomno je kongres delav
skih sVetov ena prvih posebnih 
okoliščin, v katerih se bodo od
vijale volitve delavskih svetov. 
Kongres bo velikega političnega 
in .praktičnega pomena za na
daljnji razvoj našega delavske
ga in družbenega upravljanja. 
Zdi se, da bo imel kongres, ki' 
bo sicer razpravljal na široko' 
o vsej tej. problematiki, težišče' 
na dveh osnovnih problemih, in 
to:

Prvo, razširjenje gmotne osno
ve delavskega in družbenega 
upravljanja s tem, da bo v spre- 

. mambah našega . gospodarskega 
mehanizma zagotovljen teni or
ganom v-ečjj del Sredstev za nji
hovo razpolaganj e: in gospodar
jenje kot doslej, in drugo, kon
gres bo moral temeljito proučiti 
vprašanje, ki. ga običajno ime
nujemo socialistični družbeni 
odnosi v proizvodnji. Gre nam
reč za nadaljnjo demokratizaci
jo teh odnosov.

To je, najenostavneje pove
dane, tisto, kar pravzaprav' poj
mujemo pod najrazličnejšimi iz
razi: od tega, ko govorimo o 
pristojnostih organov upravlja
nja, o tem, kaj so kompetence 
kolektiva, kaj kompetence de
lavskega sveta, upravnega od
bora, direktorja, kolegija itd. do 
praktičnih odnosov med ljudmi, 
od sprejemanja na delo, uvaja
nja na delovno mesto, .pravil
nega nagrajevanja, do odpušča
nja z dela itd.

ŠIRŠA GMOTNA OSNOVA 
IN DEMOKRATIZACIJA 

tlPRAVLJANJA
Tako lahko rečemo, da je 

sklop teh dveh osnovnih vpra
šanj gmotna osnova organov

Pretekli ponedeljek je bilo v Ljubljani posvetovanje predstavnikov 
republiških odborov strokovnih sindikatov in okrajnih sindikalnih 
svetov Slovenije. Beseda je tekla o pripravah na volitve delavskih 
svetov. Nekaj misli za uvod je povedal predsednik Republiškega 
sveta sindikatov Slovenije tovariš Janko Rudolf

delavskega upravljanja: Večje 
možnosti za njihovo neposredno 
odločanje tako o skladih, siste
mu nagrajevanja kot o drugih 
gmotnih osnovah; kakor tudi 
urejanje medsebojnih odnosov, 
nadaljnji proces demokratizaci
je, mobilizacije vseh naših de
lovnih ljudi’ za upravljanje so. 
med seboj neločljivo povezane 
stvari. To predstavlja neločljivo 
celoto. Ni dobrega gospodarje
nja, če je gmotna osnova orga
nov delavskega upravljanja skr
čena. To se je pokazalo zlasti 
v nekaj zadnjih letih, ko smo 
zaradi znanih gospodarskih 
problemov zoževali pristojnosti 
organov upravljanja, že vnaprej 
namensko določali razne sklade, 
silno zaikovamo tarifno politiko 
itd. Vse to je v določeni meri 
zavrl® dejavnost organov delav
skega upravljanja. Da je teh 
dvoje vprašanj med seboj tesno 
povezanih, naglašam tudi zato, 
ker bi lahko izglodalo, da j© 
zdaj pri volitvah delavskih sve
tov in v pripravah na prvi kon
gres delavskih . svetov Jugosla
vije najvažnejša naloga vseh 
teh organov i,n vseh družbenih 
organizacij v tem, da, dejal bi, 
pribore večje pravice organom 
upravljanja.

. Mislim, da bi bilo prav, če 
ti dve zadevi obravnavamo 
hkrati . in se v polni meri za
vedati,- da povečanje gmotnih 
osnov brez istočasne nadaljnje 
demokratizacije organov uprav
ljanja in medsebojnih odnosov 
v podjetju ne predstavlja prav 
nič drugega kot povečevanje 
pristojnosti, povečevanje dolž
nosti upravnih vodstev podjetij, 
K takim zaključkom nas nava
jajo nekateri pojavi, ki smo. jih 
opazili prj, sedanjih korekturah 
tarifnih pravilnikov. So pojavi, 
ki kažejo, da se organi delav
skega upravljanja niti svojih 
dosedanjih pooblastil niso do
volj p-oslužili in da je osnovna 
slabost vsega tega dela — tudi 
sindikalnih organizacij — v tem, 
da nismo uspeli mobilizirati 
vseh kolektivov za to delo. To 
se pravi, da niso smatrali ko
rekture plač vodilnim uslužben
cem tako, da je treba pač po
pravit; tam, kjer je to nujno 
potrebno, pač pa se je ta stvar 
nekoliko izrodila. To bi nas ne 
skrbelo toliko, če bi bile vse te 
stvari odraz nekih razprav, na
sprotujočih s; mnenij pa tudi ta
kega odkritega nezadovoljstva, 
protestiranja itd., če b; o vsem 
tem razpravljal kolektiv. Ugo
tavljamo pa, da povsod tam, 
kjer so ta načela, ki smo jih 
postavili na korekturo tarifnih 
pravilnikov, popačili, nastale 
nepravilnosti mimo naših druž
benih organizacij v podljiefjm, 
več al; manj tudi mimo orga
nov upravljanja, da ne govo

rimo mimo kolektivov, ker je 
to že precej splošen pojav. 
Vprašanje mobilizacije kolekti
vov v tem položaju je sila pe
reče in bomo morali o teh stva
reh prav v pripravah na volitve 
delavskih svetov najresneje raz
pravljati.

LETOS NAJBOLJŠE
DELAVSKE SVETE!

Naslednja stvar v zvezi s tem 
je vprašanje sestave naših de
lavskih svetov. 2e na našem 
občnem zboru smo se domenili, 
da bj bilo treba tako kot v 
drugih družbenih organizacijah, 
začeti temeljito akciij-o za raz
bremenitev tistih tovarišev, ki 
imajo .veliko najrazličnejših za
dolžitev in s potegovanjem 
mladih delavcev v delavske 
svete, sindikalna vodstva, orga
ne družbenega upravljanja, raz
ne komisij© itd. Prav na to 
stvar postavimo 'težišče, ker si
cer tudi ta akcija n,e bo rodila 
želenih uspehov. Druga plat 
načelnega govorjenja so le eno
stranske zahteve po nekem arit

metičnem proporcu mladih ljudi 
ali žensk z ozirom na število 
zaposlenih iitd., kar je seveda 
nesmiselno,

Delegat; za kongres delavskih 
svetov bodo lahko samo člani 
ter organov, to s e pravi, da s 
tem, ko zagotavljamo boljši se
stav delavskih svetov, zagotav
ljamo obenem tudi boljšo izbiro 
delegatov. Če ne bo-mo zdaj pri 
teh volitvah zagotoviti, da bodo 
prišli res najboljši ljudje v de
lavske svete, da oodo med -nji
mi d stari i mladi i ženske, 
skratka, tisti, ki bodo dati vse 
poroštvo, da bodo ri organi do
bro delovali, bo tudi izbira de
legatov za kongres težka.

© 2. Prelomno leto
S tem pa že prehajamo na 

drugo značilnost letošnjega leta, 
ki obeležuje tudi te volitve de
lavskih svetov. Gre za že spre
jete in bodoče spremembe v na
šem gospodarskem mehanizmu v 
letošnjem letu. Trdimo lahko, 
da ge letošnje leto v tem smi
slu res prelomnega značaja. 2e

nekaj let' sem ugotavljamo, da 
je treba v našem gospodarstvu 
napraviti določene spremembe. 
Doslej smo izvršili osnovno in
dustrializacijo države. Sedaj pa 
smo v fazi, k® zgrajenih objek
tov še ne znamo dovolj gospo
darno upravljati, vloženih sred
stev ne dovolj učinkovito in 
ekonomično uporabljati. To je 

(Nadaljevanje na 5. strani)

Planica ... Nov rekord ... 
124 metrov... Te vesti so v 
minulih dneh prenašale ra
dijske oddaje, lahko rečemo, 
po celem svetu. Res, v Pla
nici je strojnik Helmut 
Recknagel iz Vzhodne Nem
čije. dosegel nov rekord. 
Tudi nekateri drugi skakal
ci so se mu približali. Niso 
ga dosegli. V dneh od 8. do 
10. marca so se v Planici 
zgrinjali ljubitelji belega 
športa. V nedeljo je bilo 
med petnajst tisoč gledalci 
na častni tribuni tudi več 
naših uglednih državnikov, 
med njimi podpredsednik 
Zveznega izvršnega sveta 
Edvard Kardelj in član 
Zveznega izvršnega sveta 
Franc Leskošek-Luka, ki ju 

vidimo na sliki.

Veliko tarifnih pravilnikov 
še ni potrjenih. Zakaj? Eden 
od vzrokov: številni sveti za 
delo okrajnih ljudskih od
borov so prepustili to odgo
vorno delo le. enemu samemu 
uslužbencu, ki pregleduje iz
račune, tarifnih pravilnikov 
pa je veliko. Zato naroča Re
publiški svet, okrepimo ko
misije za potrjevanje tarif
nih pravilnikov in okrajni 
ljudski odbori naj poskrbe, 

da ne bo pri njih zastoj.

REPUBLIŠKI SINDIKALNI AKTIV JE SPET RAZPRAVLJAL O UREJANJU TARIFNE POLITIKE

Teden dni je minilo od po- razprave o spreminjanju tarif- 
svetovanjia republiškega sindi- nih pravilnikov. Minuli pom e d e- 
kalnega aktiva, od temeljite Ijek so -odborniki Republiškega

sveta sindikatov in strokovnih, 
odborov sindikatov ter predsed
niki in tajniki okrajnih sindii-
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»Pomnite dobro te besede - kajti revo- 
lucija bo na svetu vse dotlej, dokler ne 
bodo uresničene: Tovarne delavcem, 
zemljo kmetom, delo za vse!«

(Geslo Pariške komune)

V dneh Pariške komune — kratkotrajne, vendar za vse teda
nje in bodoče rodove izredno pomembne prve oblasti proletariata 
— so pariški delavci z znanim dekretom, ki so ga objavili 
16. aprila, prvi na svetu nacionalizirali proizvajalna sredstva in 
organizirali industrijo preko združenj delavcev v tovarnah, in 
preko njihove Zveze, kar je predstavljalo, kot pravi Man, tisto 
organizacijo, ki mora končno privesti do komunizma. Pariški 
proletariat je v velikih podjetjih ustanovil tovarniške svete, ki so 
nastali kot spontani izraz naraslih revolucionarnih sil in stihijskih 
teženj — popolnoma razumljivih in neizogibnih v zbiru vseh 
revolucionarnih dogajanj v dneh Pariške komune — da delavci 
neposredno upravljajo s sredstvi za proizvodnjo. Demokratične 
volitve članov tovarniškega sveta, pravica delavcev, da jih zame
njajo, neprestane spremembe članov sveta, dolžnost sveta, da 
redno poroča kolektivu o svojem delu — vse to so dokazi, da 
je tudi na tako pomembnem področju kot je upravljanje gospo
darstva,- Komuna iskala in našla novo vsebino in nove oblike.

V procesu organizacije gospodarstva je Komuna tesno sode
lovala z delavskimi sindikalnimi organizacijami. Iz proglasa 
sindikata mehanikov, ki je svoje člane pozval, naj v praksi uresni
čijo dekret Komune o upravljanju, je razvidno, da se je pariški 
proletariat zavedal svojega poslanstva in smelo zrl v prihodnost. 
V tem proglasu je med drugim rečeno:

»Cilj našega boja je naša ekonomska osvoboditelj Ta cilj pa 
bomo dosegli le, če bomo združeni v delavska združenja, ki 
morajo spremeniti mezdne delavce v člane združenja. Našim 
delegatom naročamo naslednje:

— naj zatro izkoriščanje človeka po človeku, zadnjo obliko 
suženjstva;

— naj organizirajo delo skupnih združenj s kolektivnim in 
neodtuj l ji v im kap it alom.«

V mednarodnem delavskem gibanju so dolga leta pozabljali 
na te zgodovinske težnje pariških komunarjev. Danes, po šest- 
inosemdesetih letih pa lahko rečemo, da so te težnje pariškega 
proletariata postale borbeno geslo delavcev v številnih državah, 
danes lahko rečemo, da sm-o jugoslovanski delavci s svojim zgle
dom v praksi dokazali, kako pomem.bno je delavsko upravljanje 
za razvoj socializma in da smo s tem izpolnili svojo internacio
nalno proletarsko dolžnost.

lili!

kalnih svetov znova razpravljali 
o urejanju tarifne komisije. Žal 
velja tudi tokrat zapisati, da 
poteka potrjevanje pravilnikov 
še vedno prepočasi. Predsedni
ki in tajniki okrajnih sindikal
nih svetov so poročali, koliko 
tarifnih pravilnikov je že po
trjenih, koliko jih 'je v razpra
vi, vendar se številke niso kaj 
bistveno spremenile. Zakiaij ta
ko?

čeprav je bilo v pismu Repu
bliškega sveta sindikalnim or
ganizacijam, (ki ga je naš list 
objavil 18. januarja), rečeno: 
»Okrajni sindikalni sveti naj 
postavijo ustrezno število po
trebnih komisij za pregled in 
potrjevanje tarifnih pravilnikov 
in si hkrati prizadevajo, da bo
do tudi ljudski odbori zagoto
vili zadosten aparat, da bi delo 
nemoteno teklo,« je videti, da 
so marsikje to pravočasno in 
nadvse važno opozorilo spregle
dali. Drugače si namreč ni mo
goče razlagati, da na posamez
nih svetih za delo okrajnih 
ljudskih odborov pregleduje iz
računano raven tarifnih pravil
nikov po en uslužbenec, kot na 
primer v Ptuju, Gorici itd. De
lavci se sedaj upravičeno spra
šujejo, zakaj tarifni pravilniki 
še niso potrjen; ali zakaj jih 
komisije za potrjevanje niso 
vrnile, da bi vedel-i pri čem so.

Skratka, nekateri sveti za de
lo in okrajni sindikalni sveti so 
to opozorilo spregledali in sedaj 
je dela preko glave, roke za
mujamo, produktivnost pa, bo- 
dim® odkriti, zavoljo tega ne 
narašča, temveč pada.

Toda, če hočemo biti odkriti 
ve.lja ostro, ostr-o pokarat' tudi 
marsikakšno podjetje. Razen te»

(Nadaljevanje na 5. strani)
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(P V železarni Store so ustanovili pri izvršnem od
boru sindikalne podružnice posebno komisijo za ženska 
vprašanja. V podjetju je namreč zaposlenih skupno z in
dustrijsko šolo, zdravstveno postajo in restavracijo čez 
dve sto žena. Razumljivo je, da je dosti vprašanj, ki se 
tičejo samo žensk. Tako na primer ugotavljajo, da so sa
nitarne naprave v nekaterih obratih sila primitivne, po
nekod jih sploh ni itd. Komisija bo prirejala posebna 
predavanja, tečaje iz gospodinjstva itd. — J. M.

© Pred dnevi je dramska sekcija DPD »Svoboda« v 
Štorah uprizorila v veliki dvorani doma kulture igro 
»Pogoepodena butica«. Igro je režiral tovariš Jaroslav 
Zelinka. Gledalci so bili s predstavo zelo zadovoljni.

® Vsak tretji član železarne Štore je najel potroš
niški kredit. Kredite so največ najemali za nakup tekstila, 
pohištva, radijskih aparatov in gradbenega materiala. Žele 
si, da bi rok za odplačevanje kreditov za tekstil podaljšali 
za dve leti. — J. M.

0 Pred kratkim je bila v Železarni Store prva redna 
seja novoizvoljenega tovarniškega komiteja LMS. Raz
pravljali so o organizacijskih vprašanjih. Za predsednika 
mladinske organizacije je bil spet izvoljen tovariš Vlado 
Sajovic, večletni mladinski in sindikalni aktivist. Na seji 
so sklenili, da se bodo skrbno pripravili za proslavo 
mladinskih delovnih brigad. Žele, da bi jim sindikalna 
organizacija in Zveza komunistov vsestransko pomagala 
pni njihovem delu. J. M.

0 Pred dnevi je bila v železarni Store redna letna 
mladinska konferenca. Mladina je do zadnjega kotička 
napolnila dvorano sindikalne podružnice. Po poročilih 
se je takoj začela živahna razprava. Videlo se je, da je 
kljub dveletnemu spanju mladinske organizacije, mladina 
našla pravo pot in se uveljavlja na vseh področjih. V 
raznih sekcijah DpD »Svoboda« je vključenih 123 od 
skupnega števila 289 mladincev, v SŠD »Kovinar« 27, 
v strelski družini 30. ki so se v lanskem letu na 
okrajnem prvenstvu plasirali za republiško strelsko 
tekmovanje in zasedli ekipno prvo mesto, a posamezno 
je najboljši mladinec dosegel drugo mesto in je zaostal 
za prvim le za tri kroge. V prostovoljnem gasilskem 
društvu pa jih aktivno dela 19. Ker je uvedeno premi- 
ranje na štetimi o materiala, so tudi mladinci tisti, ki 
prejemajo največ premij, seveda pa tudi prištedijo mnogo 
materiala. Od celotnega števila članov delavskega sveta 
je 13 % mladincev.

Razpravljali so tudi o vključevanju mladine v organi
zacijo ZK. Na to so komunisti precej pozabili, saj ni bil 
že nekaj let nihče sprejet v ZK. Sedaj so sklenili, da 
bodo dali tovarniškemu komiteju ZKS pismeni predlog 
za sprejem tistih mladincev, in mladink, ki jih smatra 
mladinska organizacija, da so dozoreli in sposobni. S. V.

% Pred nedavnim je bil občni zbor društva Partizan 
— Železničar v Mariboru. Društvo šteje okrog pet sto 
članov. Lani so priredili več kot petdeset nastopov in 
tekmovanj. Posebno pomemben uspeh so dosegli s tem, 
da so zasedli prvo mesto v mnogoboju. Društvo je s svojo 
vrsto tekmovalo za pokal »Ljudske pravice« in ga tudi 
osvojilo. Nimajo pa prostora, kjer bi lahko stalno vadili. 
Na razpolago jim je le ena telovadnica in še ta ne povsem. 
Zato so se odločili, da bodo gradili svoje prostore in so se 
v ta namen povezali še z nekaterimi mariborskimi podjetji 
(»Elektrokovina«, »Boris Kidrič« itd.). — Ivo Urbič

Q V Zagorju je bila te dni konferenca občinskega 
sindikalnega sveta, na kateri so med drugim ugotovili, da 
so v podjetjih sestavljali družbene plane v glavnem brez 
sodelovanja s sindikalnimi organizacijami. Sklenili so še, 
da bo občinski sindikalni svet vsaj vsake tri mesece skli
ceval konference delavskih svetov.

• Občinski sindikalni svet v Tržiču je pripravil za 
letošnje leto že bogat program. V mislih, imajo tudi se
minarje za delavsko mladino, ki se vedno bolj usmerja 
v delo delavskega samoupravljanja. Mimo tega bodo pri
pravili tudi stalna predavanja o delavskem in družbenem 
upravljanju. Vsekakor pa bi bilo nujno potrebno, da bi 
Svet v bodoče bolj skrbel za tiste sindikalne organizaciji 
v občini, ki so s« do sedaj borile z znatnimi težavami.

© Minuli teden je bilo v Kranju redno zasedanje 
okrajne skupščine Zavoda za socialno zavarovanje. Na 
njem so delegati preučili konkretne primere in slabe 
strani zdravstvene službe na Gorenjskem. — I. V.

@ Občinski komite LMS v Z treh je priredil pred 
kratkim seminar za člane delavskih svetov. Na programu 
so bila med drugim tudi predavanja o naši notranji in 
zunanji politiki ter o sodobnih načinih dela z mladino v 
našem delavskem samoupravljanju. — I. V.

0 Okrajni sindikalni svet v Kočevju je na zadnji seji 
imenoval sedemčlanski okrajni odbor prijateljev prirode. 
Take odbore bedo ustanovili tudi pri občinskih sindikal
nih svetih.

fš v Kočevju so pri OSS ustanovili posebno komisijo, 
k; bo skrbela za popularizacijo Delavske enotnosti, za do
pisništvo ter sploh za tisk. član komisije je tudi pred
sednik OSS. •

0 V železarni Store so pred nedavnim na slavnostni 
konferenci sprejeli 22 naših članov v Zvezo komunistov.
- J. M.

@ Občinski sindikalni svet na Bledu bo v kratkem 
sklical posvetovanje delaivskih inšpektorjev, s katerimi 
se bodo pomenili o njihovih nalogah in izkušnjah. Prav 
tako bodo sklicali tudi zaupnike Delavske enotnosti iz 
podjetij ter se z njimi pomenili o dopisniški službi to pri
dobivanju naročnikov. — J. B.

O Med najdelavnejširni sindikalnimi organizacijam 
na področju Bleda so podružnice lesnoindustrijskega pod
jetja »Gorjana« Bled, Gozdnega gospodarstva Bled. gostin
cev hotela Toplice ter Društvo učiteljev in profesorjev.
- J. B.

£ V pripravah za kongres delavskih svteov je bilo 
pred nedavnim v Slov. Konjicah širše posvetovanje pred
stavnikov DS in UK. prisostvovali pa so mu tudi pred 
stavniki ljudskega odbora. Iz široke razprave je bilo pov
zeti, da delavskim svetom manjka materialne osnove za 
njihovo gospodarjenje. Tako imenovani skladi za samo 
stojno razpolaganje so z raznimi predpisi že skoraj vna
prej porazdeljehl. Približno enako je tudi z ostalimi 
skladi, ki se formirajo pri podjetjih, člani DS so bili 
mnenja, da bo prav na tem področju potrebno dati ko
lektivom in njihovim organom več pravic, pri čemer pa 
bo seveda z primernimi ukrepi potrebno paziti, da se ne 
bi sredstva mogoče tu to tem trošila za nepotrebne to 
nekoristne namene. Na posvetovanju je bila tudi izrečen* 
potreba po sistematičnem usposabljanju članov organov 
delavskega upravljanja preko raznih seminarjev, tečajev 
in predavanj. Tu pa čaka odgovorna naloga sindikate to 
druge politične organizacije. — L. V.

® Člani konjiškega sindikalnega plenuma so na dru
gem zasedanju predelali poročila in načrte drugega 
občnega zbor3 RS ZSS, Ob tej priliki so dalj tudi nekaj 
kritičnih pripomb k nedavnim spremembam v tarifnih 
pravilnikih. Predlagali so še, naj bi se z materialom ob
čnega zbora seznanil ves sindikalni aktiv in članstvo, po
družnice pa bi na osnovi tega izdelale program, katere 
naloge so pri njih najbolj pereče in jih kaže takoj pričeti 
reševati. Zato bodo še v tem mesecu sestanki po podruž
nicah, na katerih se bodo podrobneje pomenili o bodo 

čem delu. — L. V.
O Na tretji redni seji OSS v Kranju so razpravljali 

o sodobnih metodah organizacije dela v naših podjetjih 
in tovarnah, hkrati- pa so kritizirali odnese posameznih 
podjetij in ustanov, ki a podcenjevanjem zro na delo svo
jih sindikalnih organizacij. Ob zaključku seje so člani 
predsedstva OSS sklenili, da bodo ob pomoči družbenih 
in množičnih organizacij v Kranju dogradili sindikalni 
dom, ki je bij do sedaj zapuščen in zanemarjen. -1. V.
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VIKTORJA ŠVAGLJA, PREDSEDMIKA SINDIKALNE PODRUŽNICE 
MARIBORSKE TOVARNE »METALNA«

Najprej je malo zaškrtalo, vati. V Metalni imajo namreč 
potem se je črna senca blisko- • blagajno vzajemne pomoči 
vito potegnila pod mizo. * vzorno urejeno in jih pomaga- 

— Miš! jo organizirati tudi v drugih
Dekleta vrešče. Skačejo po podjetjih, na primer v Avto- 

stolih in posteljah, fantje s če- karoseriji v Košakih, Maribor-

Delovni kolektiv »Metalne« si je postavil po naši deželi že vrsto 
»spomenikov«. Na sliki: žerjav na hidroelektrarni Vuzenica.

vlji v rokah v napad.
Na študij nihče več ne ml

eli.
— Zamašimo luknjo! — pre

dlaga Viktor, mlad, bister, si
cer umirjen fant.

Nekdo maši luknjo s papir
jem.

— Ne- s papirjem, s cunjo 
zamaši! •

Za miš je bil to zadnji dan 
njenega življenja. Slavnostno 
so jo pokopali, bolje rečeno 
predali hišnemu mačku v »na
daljnji postopek«.

To je bilo leta 1948 v sindi
kalni šoli.

XXX
Viktorja sem srečal te dni 

v mariborski tovarni »Metal
na«. Je predsednik sindikalne 
podružnice, eden izmed red
kih gojencev sindikalne šole, 
ki so še danes »aktivni«.

— Se še spomniš tiste miši 
in na mašenje luknje?

Zardel je, se dvoumno na
smehnil: »Saj sem poročen ...«

Potlej je nanesel pogovor 
na njegovo delo, jaz sem si 
vneto zapisoval. Njegov de
lovni dan je tak, kakršni so 
delovni dnevi mnogih požrtvo
valnih sindikalnih odbornikov.

Prelistajmo zapiske!

Sobota, 16. februarja
Gb pol osmih zjutraj je bil 

sestanek, pri tehničnem direk
torju podjetja. Navzoči so bi
li še predsednik gradbenega 
odbora, šefa investicijskega in 
grad. oddelka. Menili so se 
o možnostih za izdelavo dese
tih hišic za letovišče v Poreču. 
Posvetovanje, je trajalo tja d-o 
četrt na deset. Pristali so, da 
lahko delajo hišice v prostem 
času in tako, da proizvodnja 
ne bi trpela. Material bo dale 
podjetje. Imajo če šestnajst 
hišic, manjkata še zgradbi za 
restavracijo, v kateri bi bilo 
prostora za sto ljudi ta zgrad
ba za sanitarije.

Potlej' se je oglasil tovp~" 
Golob iz podjetja »Swaty« ter 
vprašal, kako imajo urejeno 
blagajno vzajemne pomoči. 
Viktor jii-m je takoj poslal 
vzorce knjižic, obrazce, znam
kice itd. Poslali so jim toliko, 
da lahko takoj začnejo poslo-

ski tiskarni, MEPA itd. Z Go
lobom sta se domenila, da bo 
prišla k njim Ančka Ribiče
va iz »Metalne« ter jim poma
gala urediti poslovanje.

Neka tovarišica se je prišla 
pritožit, zakaj' so ji odtrgali 
pri plači prispevek za knjigo 
»Naša kuharica«, ki jo je ku
pila pri sindikatu. Njej so od
tegnili 1.500 dinarjev namesto 
800 dinarjev. Stvar so takoj

uredili, ugotovili so pomoto 
in odredili, da se ji denar po
vrne.

Medtem so že čakali člani 
gradbenega odbora in se je 
takoj začel sestanek, na kate
rem so podrobneje proučili na
črte za restavracijo v Poreču 
ter 'se domenili, kako bodo 
razdelili kvote na sodelujoča 
podjetja. Taborišče v Poreču 
grade skupno Avtokaroseriija, 
Elektrokovina, Tovarna polje
delskih strojev, Remont in 
Metalna. Ugotovili so, da so 
materialna sredstva v glavnem 
zagotovljena, ni pa še nič go
tovega, kje bodo dobili denar 
za opremo. Sestanek je bil 
končan deset minut čez dese
to, torej nekaj dlje, kakor tra
ja odmor.

Po sestanku je odšel na ob
činski sindikalni svet Tezno k 
tovarišu. Stefanu Feršu po 
znamkice za sindikalno člana
rino. Ko se je vrnil, se je ogla
sil pri sekretarju podjetja jn v 
nabavnem oddelku, kjer se je 
dogovoril še za nekaj stvari za 
Poreč.

V pisarni ga je že čakal F. 
Haupman, delavec v skladišču 
železa, ki je prosil, da bi mu 
posodil 1.500 dinarjev iz sin
dikalne blagajne. Na delo se 
vozi čez 20 kilometrov daleč s 
kolesom, zjutraj pa se mu je 
strgala veriga in bi si rad ku
pil novo, da bi se lahko pe
ljal domov. Ker denarja v bla
gajni vzajemne pomoči ni bi-

. lo, so mu dali ta denar iz sin
dikalne blagajne z naročilom 
da mu 25. odtegnejo pri plači, 
na kar je imenovani pristal.

Ob 14.20 se je odpeljal z av
tobusom domov, kjer je vse 
popoldne risal; obiskuje nam
reč mojstrsko šolo.

Ta dan ni utegnil iti h kosi
lu.

V nedeljo so bili ob devetih 
dopoldan domenjeni z blagaj
nikom in še neko tovarišico, 
da so sestavili finančno poro
čilo in pregledali načrt do
pustov. Delali so do pol dveh 
popoldne. Popoldne se je učil.

Ponedeljek, 18. februarja
Naj dalje pripoveduje sam!
»Deset minut pred šesto zju

traj sem prišel v tovarno. Ta
koj sem obvestil predsednike 
pododborov o tečaju politične 
ekonomije,, ki ga imamo ob 
ponedeljkih in sredah. Nato 
sem spisal dopis Centralnemu 
svetu ZSJ v zvezi z letovanjem 
v Poreču ter prošnje za gmot
no pomoč za ureditev letovi
šča v Poreču.

Vsak ponedeljek imamo re
dno ob osmih (sekretar Zveze 
komunistov, sekretar podjetja 
in predsednik sindikata), se
stanek pri direktorju. Tokrat 
smo razpravljali o delu tarif
ne komisije in sklicanju se
stankov po obratih, na kate
rih naj bi se pogovorili o pro
izvodnji v januarju ter o ta
rifnem pravilniku. Posvet je 
bil zaključen okoli dtevete ure..

V odmoru, so me poklicali iz 
ambulante, naj bi obiskal de
lavca Franca Haložana. Spo
ročili so, da je živčno zelo bolan 
in socialno šibak. Obiskala sva 
ga s tajnikom sindikalne po
družnice. Fant je še zelo mlad 
in zapuščen. Živi v baraki 
brez opreme, nima dovolj ob
leke, nima niti urejene po
steljnine. Zato je kronično 
prehlajen in precej razočaran 
nad življenjem. Odšel sem k 
predsedniku pododbora. oddel
ka, kjer fant dela, in se za
nimal, če so pododboru znane 
njegove razmere. Le-ta je po
vedal, da je prišel fant v pod
jetje decembra 1956, da vedo, 
v kakšnih razmerah živi in da 
ga je sindikalni odbor že pred
lagal za gmotno pomoč, čeprav 
se fant še ni vpisal v sindikat. 
Izvršni odbor mu je dal že 
prej 2.000 dinarjev, zanje pa 
si je kupil staro uro.

Viktor Svagelj, predsednik 
sindikalne podružnice mari
borske tovarne »Metalne« a 
predsednikom Republiškega 
odbora Sindikata kovinarjev 
Slovenije tovarišem _ Jako
bom Kvasom (levo). Na 
zgornji levi sliki: Z obrat
nega sestanka.

Ker v soboto nisem dobil 
pisalne mize in ročne blagajne 
na občinskem sindikalnem 
svetu, sem to opravil danes in 
sem oboje zapeljal v glavno 
skladišče.

Ze v soboto sem povabil 
bivšega upravnika počitniške
ga doma tovarne TAM tovari
ša Vrsarja, ki se je ponudil, 
da bi prevzel letovišče v Po
reču. S tajnikom OSS tovari
šem Feršem in sekretarjem 
podjetja smo se domenili, da 
prevzame on upravo letovišča, 
zaposlili pa bi tudi njegovo že
no. On naj bi že sedaj pri
pravil spisek potrebnega in
ventarja in kalkulacijo dnev
ne oskrbe za eno osebo. Po 
sedanjih računih bi stala hra
na 266 dinarjev na dan brez 
režije. Domenili smo se še, da 
bo vodil vso administracijo in 
knjigovodstvo, saj' je bil sam 
dolga leta finančni uradnik. 
Bil pa je tudi upravnik doma 
JLA v Mariboru.

Tik pred drugo uro se je 
oglasil v sindikalni pisarni še 
nek tovariš iz projektivno 
-konstrukcijskega biroja ter 
se pritožil glede realizacije po
godb. Pritoževal se je, da mo
ra plačevati penale kljub te
mu, da je svoje delo v redu 
opravil in da ni on kriv, da 
pogodba ni bila pravi čas iz-

(Nadaljevanje na 3, strani)
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O vzrokih in posledicah nemirov v deželi 3.000 otokov
Republika Indonezija, ki se je % ju

naškim bojem svojega ljudstva osvobo
dila izpod nizozemskega kolonialnega 
jarma in po zadnji vojni postala ne
odvisna država, preživlja težko notra
njo krizo, ki pa je niso povzročili samo 
notranji činitelji. Lahko bi rekli, da 
indonezijsko ljudstvo polaga te dni svoj 
zrelostni izpit. Od tega, e kakšnim 
uspehom bo položilo ta izpit, je odvisna 
nadaljnja usoda svobodne Indonezije. 
Republika Indonezija je dežela tri tisoč 

naseljenih in tri tisoč nenaseljenih otokov 
raztresenih po jugozahodnem Tihem oce
anu 0d Malajskega polotoka in Filipinov 
do Avstralije in Nove Gvineje. Na teh 
otokih, ki merijo 1,904.000 km3, živi 86 
milijonov prebivalcev, večinoma Indone
zijcev, ki govore 250 jezikov in dialektov. 
Glavno mesto je DJakarta na Javi, ki ima 
3 milijone prebivalcev.

štirje največji otoki so: Java (55 mili
jonov prebivalcev), Sumatra (12 milijo
nov), Celebes (6 milijonov), Borneo (3 mi
lijone).

Preteklost teh otokov je bila zelo 
#burna. Tu je domovina prastarih kultur, 

ki se jih Indonezijci spominjajo le v 
pesmih, zgodovina pa jih je že zdavnaj 
pozabila. Pred kakimi dva tisoč leti so 
se na indonezijske otoke začeli seliti In
dijci, potem so prihajali Kitajci, kasneje 
pa arabski in perzijski trgovci. Prvi Evro
pejci, ki so prišli v Indonezijo, so bili 
Portugalci. Za njimi so prišli Nizozemci. 
Leta 1602 so na Nizozemskem ustanovili 
Vzhodnoindijsko družbo, ki je v nekaj 
desetletjih zasedla vso Indonezijo.

Nizozemska je brezobzirno izkoriščala 
Indonezijo. Vzhodnoindijska družba, ki so 
jo razpustili leta 1816, je v kakih 200 letih 
razdelila svojim delničarjem dobiček, ti

je bil enak 36-kratnl vrednosti vloženega 
kapitala. Medtem pa je indonezijsko ljud
stvo živelo v strahotni bedi.

Kmalu po prvi svetovni vojni se je 
v Indoneziji razmahnilo osvobodilno giba
nje. V tem gibanju so sodelovale tudi 
mlade socialistične skupine, ki so mu vti
snile močan socialni pečat.

Med drugo svetovno vojno so Indo
nezijo tasedli Japonci, ki so tako kot 
Nizozemci izkoriščali Indonezijce. Osvo
bodilno gibanje se jim je upiralo in usta
navljalo Partizanske enofe, ki so novemu 
okupatorju povzročale obilo preglavic. Po 
kapitulaciji Japoncev je indonezijsko 
osvobodilno gibanje ustanovilo na otokih 
Java, Madura in Sumatra revolucionarno 
vlado. Predsednik te vlade. Ahmed Su
kamo je 17. avgusta 1945. leta proglasil 
neodvisno Republiko Indonezijo. Dne 25. 
marca 1946 so Nizozemci priznali suve
renost .nove republike. Istega leta so s 
podporo mednarodnih imperialistov na
padli Indonezijo. Vojna je divjala štiri 
leta. Medtem so na posameznih otokih 
ustanavljali samostojne države.

Dne 17 avgusta 1949 je Nizozemska 
priznala Republiko združenih držav Indo
nezije in ji prepustila vse otoke razen 
Zahodne Nove Gvineje. Marca 1950 so se 
indonezijske države združile v Republiko 
Indonezijo.

Neodvisna Indonezija se je po osvobo
ditvi znašla pred številnimi težavnimi 
problemi.

Dolgoletni kolonialni režim ni dovolje
val, da bi se Indonezijci izobraževali. Le 
malo indonezijskih otrok je lahko hodilo 
v šole Leta 1940 je na primer maturiralo 
le 240 indonezijskih dijakov. V uradih so 
bili večinoma Nizozemci in nekaj Indijcev. 
93 % ljudi je bilo nepismenih. Vsi stro

kovnjaki so bili tujci. Po letu 1949 so 
mnogi tuji uradniki in strokovnjaki odšli. 
Tako je naenkrat ostala Indonezija brez 
najnujnejšega kadra.

Indonezija, ki je sicer ena najbogatej
ših dežel na svetu, se je znašla tudi V 
velikih gospodarskih težavah. Vojna je 
opustošila plantaže, porušila tovarne, za
prla rudnike. Trgovski stiki so bili pre
kinjeni. Gospodarstvo je ostalo v rokah 
tujcev (Nizozemcev, Angležev in Ameri
čanov), ki niso bili prijateljsko razpolo
ženi do nove države.

V Indoneziji je veliko rud in 34 % sve
tovnih zalog nafte. Dežela ima zelo ugo
dno podnebje. Izvaža nafto, kavčuk, cink 
in cinovo rudo, kopro, palmova olja, tobak, 
čaj. Uvaža industrijske proizvode. Kolo
nialne sile so jo spremenile v svojo suro
vinsko bazo in še danes izrabljajo gospo
darsko podrejenost Indonezije za politični 
pritisk.

Pa tudi politično življenje je zašlo V 
krizo Ze Japonci sn ustanavljali številne 
stranke, da hi razbili enotno fronto na
prednih sil. Tudi po vojni so rasle poli
tične stranke kot gobe po dežju. Mnoge 
so le no imenu indonezijske, za njimi pa 
so tujci. Na politično življenje pa se 
vplivala tudi nasprotja med otoki ki jih 
je tujina podpihovala In izrabljala.

V prvih povojnih letih je vladala ko
alicija nacionalistov, komunistov in soci
alistov. Po odpadu komunistov in osla
bitvi socialistov se je ta koalicija raz
bila. Potem so se vrstile vlade druga z» 
drugo. Do leta 1949 je bilo devet vlad, od 
tedaj pa sedem.

Po osvoboditvi je začela Indonezija ob
navljati porušeno gospodarstvo. Vsa po
vojna leta je dajala velike vsote za ob
novo, vendar so še nekateri sektorji go
spodarstva, ki niso dosegi) predvojne 
ravni. S precejšnjimi napori so začeli 
graditi industrijo. Ugotovili so, da bodo 
le tedaj, če bodo Imeli močno Industrijo, 
postali neodvisni od sprememb na svetov
nem trgu. 7. industrializacijo bi tudi 
ustvarili solidno bazo za povečanje z\** 
ljenjske ravni. *
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DVORIŠČNO OKNO
Kadar vam bo dolgčas, pa 

ste poskusili že vse, da bi se 
razvedrili in kljub temu še 
ne veste, kam b; se dali, od
prite okno in poglejte na so
sedno dvorišče. Na svojega 
ne, seveda ne, saj vendar 
ne smete prekršit; lepih sta
rih navad, ki zahtevajo, da 
se zanimate, kaj je v sose
dovem loncu, da veste, kakš
no perilo nosi sosedova An- 
ca in da znate prijateljici 
ali prijatelju podrobno opi
sati, kako je sosed v pone
deljek zvečer ozmerjal sose
do. Poskusite, mo iti vam 
ne bo žal. Vsaj men; ni, pa 
čeprav že pet let zasledu
jem in zapisujem dogodke 
na sosednem dvorišču, ter 
včasih — ne sodite me stro. 
go — pogledam tud; skozi 
okna sosedne hiše. Če ne bi 
tega delal, ne b; mogel na
pisati tega članka.

Petek je, popoldan, lep dan 
je in ura je odbila dve.

Ob dveh se na sosednem dvo
rišču začne prvo popoldansko 
dejanje.

Dvorišče je prazno kot izu
mrlo. Otrocj že sede za kuhinj
skim; mizami, matere priprav
ljajo krožnike, Kovačeva naj
starejša odceja makarone, Zaj
čeva mati meša solato...

Tedaj prihiti Pia. Gre kot bi 
jo izstrelil in pri tem nikoli ne 
Pozabi na koketno pozibavanje 
bokov, na vabljiv nasmeh.... 
Lepo dekle, tale Pia. Kot ustvar
jena za .. , Nak, o tem raje ne 
bom govoril. — Vedno je prva. 
Dela nekije pri Tromostovju, v 
nekakšni pisarni — tako mi je 
sama povedala, ko sem jo nekoč 
Poln uipov spremljal domov... 
Na, pa smo spet tam. — Torej, 
dela nekije pri Tromostovju in 
ima dobrega šefa (dobri so 'e 
tisti šefi, ki dovoljujejo, da na
meščene; prihajajo v službo ob 
Pol osmih rn odhajajo ob triče- 
trt na dve), ima dobrega šefa jn 
je vedno ob dveh doma.

Potem prida tovariš Štrukelj, 
droban čevljarski pomočnik ^li 
obuvalo; tehnik, kakor po no
vem pravimo tem strokovnja
kom. Hodi z dolgimi, negotovi- • 
mi koraki — osem ur tolči po 
kolenih niso mačklne solze; 
drobno telesce je nagnil naprej 
in z rokami opleta kot bi sejal. 
Navadno ... Aha, je že tu. Hčer
ka kot škratek, se mu vrže v 
naročje. »Oci,« pravi in sega v 
očetov žep, kjer' je vedno nekaj
tanjo.

Zena tramvajarja Ivana odpi
ra okno. Pet let gledam, vam 
pravim, in vedno je tako. Zena 
odpre okno in zagleda moža, ki 
Prihaja domov, se mu nasmehne 
in Ivan ji vrne smehljaj in ji 
Pomaha z roko.

Kurjač Zajc prihaja počasi. 
Njegov korak je resen, njegov 
Pogled je resen in re*sno stiska 
Ustnice. Nisem ga še videl, da 
bi se smejal. V ognju, pravijo 
se jeklo kali, Zajc pa ima 
opravka z ognjem in je trd kot 
jeklo.

Za Zajcem pride navadno čr
nolas železničar—»gospod« Fr- 
aikula mu praviijo, in nihče -ne 
ve zakaj; pod pazduho stiska 
Polno »kuzlo« — premoga. Zlob
ni jeziki vedo povedati, da še 
nlkolj ni kupil premoga, kar je 
Pri železničarjih. Drugače Pa

»gospod« Frnikula ni napačen 
mož, le to slabost ima, da je 
premalo gospod in preveč re
vež.

Glej si no, to je pa nekaj ne- ■ 
navadnega. Tramvajarjeva Cve
ta gre po vino. Torej praznu
jejo. Seveda, Marjeta je danes 
in Ivanov; ženi je tako ime.

Potlej se vrne domov strugar 
Miklavž, sključen sivolas moži- 
ček, ki bi že-moral biti v po
koju, pa mu nekako ni uspelo 
zbrati dovolj potrdil. Desno no
go, ki so mu jo preluknjali na 
Soški fronti, vleče za seboj, ro
ke mu visijo ob telesu kot ne 
bi bile njegove, oči mu mežika
jo in se solze kot bi bile. potne 
ostružkov.

In potem še mlad fantalin — 
njegovega imena se nikakor ne 
morem zapomniti — z vis.okim 
čopom las, kj je že iz mode, v 
prekratki suknji, s cigareto, pri
lepljeno na ustnico. In uradni
ca Rezka — ostanek izumirajo
če družbe — ki se izživlja v 
spominih na »lepe stare čase«, 
v poslušanju radia Glas Ame
rike ter v prizadevanjih, da bi 
odtrgala vse, prav vsg rožce 
svoje jeseni, preden bodo ove
nele. In končno še hišnik, nek
daj poštar, sedaj pa krampar, 
znam daleč naokoli kot prijatelj 
dobre kapljice, za katero pa 
njegova žena nima prav nobe
nega smisla. In tako je sosedov 
hišnik — zaradi različnih oku
sov v družin; — prav velik re
vež.

Torej, to so vsi. Hišnik je 
vedno zadnji. Zato pri hišniko
vih šele sedajo za mizo, ko dru
god že pomivajo posodo in ko 
matere še razmišljajo, kaj bo 
za večerjo.

Dvorišče so zavzeli otrori. 
Petek je, popoldan, lep dan 

je in ura je odbila štiri.
Ob štirih se na sosedovem 

dvorišču začne drugo popoldan
sko dejanje.

»Gospod« mladenič, ponosni 
lastnik staromodnega čopa las, 
nekam odhaja. Verjetno v kino. 
Ne, vrnil se je in vzel koto. 
Morda gre k dekletu v Kurjo 
vas (če se še zanima za tisto), 
k prijatelju na Vič ali pa, kar 
tako, na potep ...

Zena »gospoda« F mi kul e že 
spet odhaja. Nekje v mestu po
spravlja pisarne. Sicer šele 
kratko dobo, tako da se na pri
manjkljaju v družinskem prora
čunu majibrž še nič ne pozna. 
»Gospod« Frnikula pa obeša pe
rilo, ki ga je dopoldne žena 
oprala.

Pia postavi na okno zrcalce, 
se ogleduje, popravlja obrvi, 
pudra, šminka ... Lepo dekle, 
tale Pia ... Žvižg. Deklič skoči, 
pospravi zrcalce in že je na dvo
rišču, ob zagorelem fantu (naj
brž je smučar), se mu vabljivo 
nasmehne, mu seže pod roko ... 
Na, pa sem spet zamudil.

Potem se na dvorišču prikaže 
gimnazijka Beti. Dekle pepel
natih las in prav takih oči, k’1 
človeka nikoli ne pogledajo v 
obraz. Vem, odhaja k hišnikovi 
Citi. In tudi vem kaj bosta po
čeli. S seboj nosi veliko spo
minsko knjigo, toda v nje; ni 
niti enega fantovskega vzdihlja
ja ni niti enega solzavega uči
teljevega opomina, V njej so 
psi, da, psi, pravzaprav pasje 
podobice. Dekle jih zbira že ne
kaj let. Ima jih 416 — tako sem

slišal zadnjič, fo sta se pogo
varjali s Cito — od buldogov, 
hrtov in dog do sodobnih pin- 
čev. Kaj hočete, vsak ima svo
jega konjička. Beti in Cita pa 
imata — pasje podobice.

Uradnica Rezika stepa prepro
go, edino ki jo ima in k; ji je 
ostala iz boljših dni, obenem pa 
nestrpno pogleduje prot; parku, 
kot bi nekoga prav težko priča
kovala.

Miklavž pogleda skozi" okno, 
zazdeha in nekaj reče; slišati je 
bilo kot: »Posteljo pripravi...« 
Umakne se in pri oknu ga za
menja hči Mic; s knjigo v roki. 
Izredno rada bere. Nekoč sem 
jo vprašal, kaj bere, in mi je 
pokazala knjigo — ne vem več, 
kako se ji je reklo, vem le to. 
da se je končala nekako tako
le: »Objel jo je in prižel svo
je ustnice na njene. Oh sreča, 
oh... Josephine je ugasnila 
luč.«

Na dvorišče pride kurjač Zajc. 
Saj res, zdaj je njegova ura. 
Ustavi se pri pralnici in brez
izrazno strm: v park. Potlej se 
zagleda v ne-bo, kot bi tam ne
kje med oblaki nekaj iskal. Ta
ko stoji — v copatah, delovnih

hlačah in čist; srajci — in od
govarja ženi, ki mu nekaj na
roča: »Ahm . ..« »Hm ...« »Že 
prav.. i«

Ivanova družina odhaja. Oble
čeni so v nedeljske obleke. Ivan 
in Marjeta se držita za roki kot 
pred dvajsetimi leti, ko še ni
sta bila poročena in sta se le 
rada imela.

Štruklja ni na spregled. Hiš
nik pa sedi na oknu in krpa no
gavico, za nalašč, naj vidijo 
ljudje, kakšno ženo ima, ženo, 
ki ga po krivem zmerja.

Petek je, pod večer, lep ve
čer bo; ura je odbila šest.,

Ob šestih se na sosedovem 
dvorišču začne tretje popoldan
sko, pravzaprav že večerno de
janje.

Gospodična Rezka je kot kaže 
čakala in dočakala. N; kdo ve 
kaj; prileten, trebušast moža
kar, ki se verjetno strinja z 
Rezko samo v eni stvari — mi
slim glede jesenskih rož.

Zajc se vrne v kuhinjo in 
razgrne časopis. Miklavževa Mi
ci zapre okno. Mrak lega na 
mesto. Žene kuhajo večerjo. V 
sosedni hiši prižigajo luč; in

spuščajo zavese. Le Rezka se 
boljše počuti v temi...

Tedaj -odide z doma hišnik.
Čez kako uro se vme tram- 

va.jerjeva družina. Smejejo se. 
Smeh sreče. Mine pol ure in 
pride žena »gospoda« Frnikule. 
In spet pol ure in na kolesu se 
pripelje »gospod« mladenič.

Ob 'desetih "zaslišim pesem: 
»Ko bi bil jaz cesar kralj, bila 
bi postava, kar bi kdo za vince 
dal, vrne mu država .. .« Hiš
nik. Nekaj minut tišine. In spet: 
»Odpiraj dekle kamrico ...« Ze
na odpre okno: »Ježeš. s-i že spet 
pijan . . . Spet tišina. Potem ne
kaj o-strih, zelo ostrih besedi in 
nekakšno opravičevanje kot: 
»Saj nisem, kaj pa ti veš. ..« 
in mrmranje, ki polagoma poje
nja.

Petek je, noč, le-pa noč je; 
ura je odbila enajst.

Ob enajstih se na sosedovem 
dvorišču konča tretje popoldan
sko. pravzaprav že nočno de
janje.

Enajst je ura. Pie pa še ni. 
Ni je, Pie. dekle ljubezni, ni 
je. zavoljo ljubezni . ..

V sosednji hiši ugašajo luči.

Za bančnim še trgovski ples

Kadar vam bo dolgčas, pa 
ste poskusili že vse, da bi se 
razvedrili in še vedno ne 
veste, kam bi se dali, odpri
te okno in poginite na so
sedno dvorišče, če pa vam 
bo potem še dolgčas, zaprite 
okno in poiščite kakšno bolj 
koristno opravilo.

Trije delovni dnevi
(Nadaljevanje z 2. strani)

vršena. Opozoril je še, da si 
nekateri pišejo nadure, ki jih 
dejansko niso opravili in po
dobno. Povedal sem mu, da bo 
sindikat vso krivdo raziskal 
čim bo pogodba izpolnjena.

In ura je bila dve. Popoldan 
študij.

Torek, 19. februarja
Ob šestih zjutraj sem_ spet 

prebral poročilo Republiškega 
sveta, ki sem ga sicer bral že 
v riedeljo zvečer. Potem pa so 
prišli uslužbenec nabave, šef 
investicijskega sektorja ter 
vodja gradbenega oddelka.

Menili smo se o nabavi teksti
la, lesonita itd. ter o tem, ka
ko napreduje delo pri izdelavi 
letnih hišic za Poreč.

Potlej sem se lotil sestavlja
nja pravilnika za poslovanje 
v Poreču, kar mi je naročila 
uprava letovišča. Sestavil sem 
še potrebne dopise za dokonč
ni prevzem Kaparjevega doma 
na Pohorju v upravo sindika
ta.

Po odmoru sem pisal sindi
kalne knjižice, nato pa je pri
šel Gorenc, k‘i se je pritožil, 
dia ga ne sprejmejo na dolo
čeno delovno mesto v ekspe- 
ditu in da ne ve, kam bi šel. 
S tajnikom podružnice sva se

Indonezijske vlade so dale velike vsote 
*a šolstvo. Danes je že 35% prebivalcev 
Pismenih. Več tisoč Indonezijcev študira 
v tujini. Odprli so nekaj srednjih in viš
jih šel. Kadrov pa še vedno zel0 pri
manjkuje. Uradniki* ki so prepričani, da 
jih nihče ne more nadomestiti, slabo de
lajo. Pa tudi korupcije je precej. Visoki 
oficirji, k; so se vrnili z ameriških šol, 
zapostavljajo revolucionarne oficirje, ki 
himajo šol. Karieristi, ki so v vodstvih 
nekaterih strank zavzemali visoke polo
žaje, pa mislijo le na svoje osebne ugod
nosti. K temu pa moramo dodati še aktiv
nost opornikov na največjih otokih, ki hi

cijsko vlado nacionalistov, muslimanov in 
nekaterih manjših strank. Predsednik 
Sukamo je lani ob obisku v Moskvi takole 
prikazal cilje nove vlade: »Naš cilj je 
popolna politična neodvisnost, kajti del 
naše domovine je še vedno pod tujo 
upravo. Naš cilj je pravična in napredna 
družbena ureditev za vse ljudstvo Indone
zije. Zavedamo se, da teh dveh ciljev — 
zlasti drugega — ne bomo mogli doseči, 
če ne bo na vsem svetu zavladal mir. Iz 
tega izhaja naš tretji cilj — prispevati 
svoj delež v boju za zagotovitev svetov
nega miru.«

Voditelji muslimanskih strank, ki so
rad; spremenil; Indonezijo v muslimansko sicer sodelovali v vladi, že koj spočetka 
teokratsko državo.

Dne 29. septembra 1955 so bile v Indo
neziji parlamentarne volitve. Štiri velike 
etranke so si razdelile 75% mest v parla
mentu. To so: Nacionalna stranka (57
mest), stranka Masdjumi (57 mest), stran
ka Nahdatu; Ulama (45 mest) in Komu
nistična partija (39 mest). Ostala mesta si 
Je razdelilo 25 manjših strank.

Nacionalna stranka, ki jo je ustanovil 
Predsednik republike Stikamo, Zeli po
stati vodilna sila v deželi, kot na primer 
ŽtuomintaiiR v prvih letih kitajske revo
lucije. Je napredna politična sila. ki se 
Zavzema za gospodarsko in politično se- 
mivisitost ter za temeljite socialne reforme.

Masdjumi je muslimanska stranka, ki

niso kazali nobene volje, da bi uresničili 
vladni program. Očitali so nacionalistom, 
da se približujejo komunistom, zapostav
ljajo vero in krepijo centralizem. Zahte
vali so uvedbo federativnega režima, olaj
šave za domači in tuji zasebni kapital in 
odpravo planiranja. V spor se je vme
šala tudi vojska; muslimanski oficirji so 
podprl; voditelja muslimanskega gibanja, 
podpredsednika republike Kato.

Dne 1. decembra 1956 je Kata odstopil. 
Dne 20. decembra je vojni guverner Se
verne Sumatre, najbogatejšega indonezij
skega otoka, sklenil, da se ne bo več 
pokoraval osrednji vladi Uprli so se tudi 
vojaški voditelji v Srednji Sumatri. Ne
kaj dni kasneje je civilni guverner Južne

hoče ustvariti muslimansko državo (90 % Sumatre proglasil samoupravo. 
Indonezijcev je muslimanov), ki bi bila 
Podobna evropskim krščanskim državam.
Nasprotuje nacionalizacij; in se zavzema 

sodelovanje s tujim kapitalom.
Nahdatu; Ulama je konservativna mu

slimanska stranka, precej trdno povezana
8 tu.iino.

Komunistična partija Indonezije je v 
*ar,niih letih močno utrdila svoj položaj.
‘ rav’io da še nikoli ni bila tako močna.
Komunisti vodijo trimili ionsk; sindikat 
foh=i. pridobili so si vodilne noložaje v 
hmeeki organizacij! Rarisan Tani in v 

VP7i bivših partizanskih borcev 
Po volitvah je Ali Sastrnijmid.indio. 

v”dii vac;ona;ne stranke, sestavil koali-

'TJpomiki so trdili, da ne nameravajo 
ločiti Sumatre od skupne države, zahte
val' pa so avtonomijo, sestavo vlade mu
slimanskih strank in odpravo centralizma.

Vlada je poskušala pomiriti Sumatro, 
vendar ni uspela. Medtem je stranka Mas
djumi izstopila iz vlade. V D.iakarti so 
začeli govorit; o ustanovitvi nacionzlistie- 
no-komunistične koalicijske vlade. Komu
nisti. ki s0 pri zadnjih volitvah dobili 
6 milijonov glasov, so podprti Sastro- 
amidjodja. Njihov tisk je takole opisal 
vzroke upora na Sumatri: Indonezijsko 
otočje je strateško zelo pomembno; želja 
ZDA je. da bi imela Indonezija proame- 
riško vlado, ki bi dovolila Američanom,

da vključijo Indonezije, r svoje strateške 
načrte... Na Sumatri je veliko petroleja. 
Tam delujeta nizozemska družba Bataaf- 
sche Petroleum Co. in ameriška družba 
Standard and Vacuum Oil Company, ki 
podpirata upor.

Predsednik Sukamo je kmalu ugotovil, 
da krize ne bo moč rešiti ž novo koalicijo 
in da je potrebna radikalna operacija. 
Pred nedavnim je dejal: »Demokracija v 
Indoneziji — če bi ji dovolili, da deluje 
tako. kot doslej — ne bi dosegla tistih 
rezultatov, ki si jih želimo. Ona ne odgo
varja niti kot politični in niti knt eko
nomski sistem. Za zahodno demokracijo 
je potrebna določena stopnja kulture in 
blaginje. Mi nimamo niti prvega niti dru
gega. Imamo pa svojo demokracijo, za
snovano na tradicijah naše vasi, znano 
pod imenom »musjavarah« kar pomeni 
»razprava« in »gotong rojong«. kar po
meni »vzajemna kolektivna pomoč«. Na 
te osnove bomo postavili našo demokra
cijo, vsaj za prehodno obdobje .. •«

Sukamo se zavzema za odnravo stran
karstva, za ustanovitev Nacionalnega 
sveta, v katerem bi vse stranke složno 
delovale v vzdušju »velike družine in 
vzajemne pomoči« in v katerega bi se 
vključili tudi predstavniki delavcev, kme
tov. izobražencev, verskih skupin in voj
ske. Nacionalni svet bi bil najvišji organ 
v deželi. Njemu bi bila odgovorna vlada, 
ki bi jo sestavile vse stranke. K° Pa bi 
ustvarili potrebne pogoje, bi pokrajinam 
in otokom dovoljevali vedno večjo samo
stojnost.

Sukarnov načrt so zaenkrat podprli 
nacionalisti, komunisti in nekatere manj
še napredne stranke. Muslimanske stranke 
ga vztrajno odklanjajo Trde. da nočejo 
sodelovati s komunisti. Napredni Sukar
nov program jim ne odgovarja. Hočejo 
vse, hočejo vlado. Tujina jih podpira. X’ 
zadnjih dneh prihajajo iz Indonezije vesti 
o uporu na Celebesu. o izsiljevanju upor
nikov, o delavskih stavkah in demonstra
cijah ... Indonezija preživlja težke dni. 
Njeno ljudstvo polaga izpit svoje zrelosti.

domenila, da se bova pogovo
rila s šefom glavnega skladi
šča, da bi ga zaposlili, če ima 
prosto kakšno lažje delovno 
mesto. Nič nismo opravili. 
Vprašal sem še druge oddelke 
in tudi drugod s-o že vsa taka 
delovna mesta zasedena z de
lovnimi invalidi. Pa tudi bra
nijo se ga, ker je bil že prej 
disciplinsko kaznovan. Sve
toval sem mu, naj se pogovori 
s sekretarjem oddelka, in če 
se čuti prizadetega, naj se pri
toži komisiji delavskega sveta. 
Odkrito pa smo mu povedali, 
da je imel v podjetju dovolj 
možnosti, da bi si pridobil 
kakršnokoli kvalifikacijo v 
teh letih in da jo ima še da
nes. Na vsakem delovnem 
mestu pa se zahteva discipli
na.

Potlej pa sem pripravljal 
gradivo za sejo izvršnega od
bora, ki bo v petek, 22. febru
arja. Spisal sem še do kraja 
dopis Republiškemu svetu 
glede tarifnega pravilnika, ka
kor je to naročeno v Biltenu. 
Stališča naše sindikalne po
družnice do korekture tarifnih 
postavk so bila naslednja:

1. predvsem naj se popravijo 
sedanja nesorazmerja v tarif
nih postavkah;

2. poviša naj se plača kvali
ficiranim delavcem, oziroma 
tistim, ki so neposredno v pro
izvodnji. Razponi med, tarifni
mi postavkami naj bodo taki, 
da bodo vzpodbudili nekvali-

, ficirame im polkvalificirane de
lavce za to, da se bodo stro
kovno izpopolnjevali;

3. mnenja smo, naj bi pri 
določanju tarifnih postavk 
upoštevali tudi delovni staž v 
podjetju, kajti že precej let 
nas tare huda fluktuacija de
lovne sile, ker so delovni po
goji v naši tovarni v primeru 
z drugimi, zelo težki.

»Popoldne sem se učil.« ,

Malce nenavadni delovni 
dnevi, boste rekli. Precej ska
kanja je okrog pripravljanja 
letovišča v Poreču. In praV ti
ste dni, ni bilo dosti dela 
okrog tarifnega pravilnika. Te
ga je komisija že sestavila , v 
petek, 22. februarja je raz
pravljal o njem delavski svet, 
kasneje pa še izvršni odbor 
podružnice. Potlej šele so ta
rifni pravilnik izobesili in z 
njim seznanjali delovni ko
lektiv.

Da, še to; tovariš Svagetj 
je, kot ste lahko že sami uga
nili, plačan sindikalni odbor
nik. . V. J.

»MS)

Z zanimanjem smo sledili 
polemiki v vašem listu o III. 
tradicionalnem bančnem plesu 
in izjavljamo, da nam je pri
pomba uredništva zelo všeč, 
ker zadene v jedro problema. 
Vendar, kot boste videli, ta 
primer ni osamljen v naši 'e- 
publiki.

V prilogi vam pošiljamo 
dopis sindikalne podružnice 
trgovskih delavcev prehram
bene in tekstilne stroke v 
Ptuju, v katerem sicer na 
vljuden način naprošajo razna 
podjetja po Sloveniji za de
narni prispevek, toda vpraša
nje je. kaj imajo delovni 

kolektivi izven Ptuja skupnega z njihovo zabavo?
Mnenja smo, da, če se že hoče kdo zabavati, naj 

se zabava, toda na svoj račun. Pri tem je najialostneje 
to, da povesijo svoje nosove in še drugače pokažejo 
svojo vevoljo, če jim nič ne daš.

Takih primerov je bržčas pri nas prečei in bi. bilo 
res že čas. da se tako prosjačenje prenove ra. vselej.

Oprostite nam. da oddamo ta naš dopis . brez 
podpisa, ker se bojimo, da bi to imelo ne kak način 
vendarle neprijetne posledice za naše podjetje, čemur 
bi se pa radi izognili.

Dopis, ki ga neimenovani pisci iz Celja .prilagajo , 
svojemu pismu, pa se glasi takole:

»Sindikat trgovskih delavcev prehrambene in tek
stilne stroke v Ptuju prireja v soboto, dne 9. marca 
1957, ob 20. tiri v prostorih restavracije Kidričevo 
tradicionalni III. trgovski ples.

Organizacija tega tradicionalnega plesa je. razum
ljivo, vezana s precejšnjimi finančnimi stroški. Obra
čamo se na naslov s prošnjo, da sporazumno z 
delavskim svetom pomaga v okviru možnosti z 
denarnim prispevkom,.

Prepričani smo, da bo tudi vaše podjetje pripo
moglo. da bo ta ples čimbolje pripravljen in tako 
afirmiral trgovske delavce.

Za prispevek se vam v imenu našega članstva 
najlepše zahvaljujemo in vaš kolektiv na ples vljudno 
vabimo. — Smrt fašizmu...

Pripomba uredništva: Pustimo tokrat ob strani
prireditelje »III. tradicionalnega bančnega plesa« in 
se zadržimo pri dejstvu, da se sedaj pojavlja kot 
prireditelj in pobudnik take nabiralne akcije sindi
kalna podružnica. Popolnoma se strinjamo z dopisniki, 
ki pravijo, naj se vsak zabava na svoi račun To bi 
moralo hiti jasno vsaj sindikalnim odbornikom, saj 
je sindikat med prvimi poklican, da se bori proti 
izkoriščanju in za socialistična moralna načela. Taka 
morala je podobna morali pijanca, ki te nadleguje, 
da bi mu dal stotak, da se ga bo napil. Kako pride 
sindikat do take morale, pa naj si prireditelji sami 
odgovore.

ZAKAJTAKO?
Te dni sestavljajo tudi pri naših rudnikih tarifne 

pravilnike. Kakor ~ slišimo, skušajo zvišati plače 
vodilnim uslužbencem in administraciji, medtem ko 
rudarjem povprečno le za 8%.

Uredbo, ki jo je sprejel zvezni Izvršni svet, in o 
kateri je razpravljala naša Skupščina na predzadnjem 
zasedanju, pri nas drugače tolmačijo. Ne bi se rad 
vtikal v stvari, o katerih nisem upravičen dati svo
jega mnenja. Slišim le rudarje, ki o tam razpravljajo, 
češ direktor■ in glavni inženir imata 48.000 plus 
premije tako, da prideta povprečno na 70—80.000 
dinarjev mesečno, rudar pa v najboljšem primeru 
na 25.000.

Če primerjamo še državne uslužbence — pri zad
njem zvišanju višje skupine sploh niso bili upošte
vane — pridemo do takih nesorazmerij, da je kritika 
upravičena.

Tovariš urednik, misl.im, da me pravilno razumete: 
smo za to, da je vodilno osebje pravično nagrajeno. 
Ni pa prav, da ima zdravnik s stažem 14.000, medtem 
ko bi. imel njegov tovariš, tudi začetnik morda 24.000, 
da ne govorimo o prosveti in o drugih državnih 
uslužbencih.

Mislim, da je zakonodajalec pri zadnji■ uredbi 
mislil v prvi vrsti -na delavce in ne toliko na usluž
bence; v vseh naših rudnikih pa je opaziti težnjo, da 
se zvišajo plače v prvi vrsti vodilnemu osebju. Kakor 
smo brali v dnevnem časopisju, je tudi Centralni 
svet naših sindikatov sprejel tako stališče. Tu pa 
pravijo, če ne boste tako plačali, bomo šli drugam, 
kjer plačajo bolje. Nisem. nevoščljiv nikomur, vsak 
naj dobi plačo po socialističnem načelu, »kdor skup
nosti več daje. naj tudi več prejema«, sorazmerje pa 
mora biti vsekakor pravo. S. P.

Pripomba uredništva: Strinjamo se.

V LJUBLJANO GA DAJTE
Veliko govorimo in pišemo, _

naj bi omogočili delavcem, da 
bi se strokovno usposobili ter 
si s tem utrli pot do boljšega 
kosa kruha. V pričujočem do
pisu bi rad opisal primer, o 
katerem res kaže razmisliti.

Dogodilo se je, da se je 
vajenec tri leta učil, končal 
vajensko šolo s prav dobrim 
uspehom, izpit za avtoelektri- 
čarja pa je moral opravljati 
trikrat in ga še ni opravil.
Komisija pravi, da fant nima 
osnovnih pojmov iz elektrike.
Tako so napisali v pismu 
ljubljanske obrtne zbornice 
podjetju, v katerem se je fant -
učil. In še pravijo, da v podjetju fant nima možnosti, 
da bi se usposobil za avtoelektričarja ter jim pripo
ročajo, naj ga pošljijo v Ljubljano za mesec Cn.i na 
prakso v podjetje »A« — in bo opravil.

Čudno se mi zdi, da bi se fant mogel kar cez noč 
toliko naučiti in ne vem, če je to podjetje, ki ga 
priporočajo, tako nekaj posebnega, da bi se fant v 
enem mesecu naučil vsega, kar potrebnim za izpit. 
Kolikor vem.o, ni njihova delavnica nič. boljša kot 
v podjetju, kjer se je fant učil, in tudi kvalificirani 
delavci imajo enake diplome ljubljanske obrtne
zb OTTI’ CO.

Kje tiči vzrok, da fant ni znal narisati shem,e 
priključkov diname, reglerja itd.? Če fant ni znal 
risati, kaj je potem s spričevalom vajenske šole v 
Ljubljani? Potlej je šola kriva. Meni pa se zdi, da 
ni vzrok vtem. Nekateri člani komisije bržčas menijo, 
da smo mi vsi sktmaj za nič, oni pa da vse znajo 
in da zavoljo tega fant ni opravil izpita.

Ne bi pisal o tem, če bi bilo to le enkrat. Vem še 
za dva taka primera v tej stroki. Torej, če hočemo 
kvalificirane delavce, samo v Ljubljano jih pošljimo, 
tam, jim bodo znanje kar vlivali v glavo in to v enem 
mesecu.

Popolnoma se strinjam, da morajo komisije danes 
strogo ocenjevati, saj tehnika venomer napreduje in 
dandanes se zahteva veliko več kot včasih. Le če bt 
ljubosumja ne bilo vmes. P. J-
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ODGOVOR, nay

ODPOVED
D. D. A.: Ali je veljavna odpoved delavcu, ki ima nad 25 let 

delovne dobe, izkazane v delovni knjižici, pa sindikalni svet n; 
da:l svojega pristanka za odpoved. Ali pripada takemu delavcu 
plača, ker mu podjetje ne da dela v odpovednem roku, pa če
prav je šel že trikrat vprašat za delo? — Odgovor: Podjetje 
lahko da odpoved delavcu, ki ima skupaj nad 10 let priznane 
delovne dobe, samo, če da poprej svoj pristanek sindikalni svet. 
Brez tega pristanka in soglasja je taka odpoved nezakonita. Če 
podjetje kljub temu vztraja pri njej, jo predložite okrajni in
špekciji dela. Ta jo bo razveljavila zaradi nezakonitosti z vsemi 
pravnimi posledicami za podjetje. V desetletno delovno dobo se 
vštejejo vsa delovna razmerja in ne samo čas zaposlitve pri 
podjetju, ki daje odpoved. V času odpovednega roka mora de
lavec delati. Če pa ga podjetje razreši delovne dolžnosti pred 
iztekom odpovednega roka ali pa mu sploh ne da več dela, s 
čemer je prav tako povedano, da ga ne smatra podjetje za za- § 
poštenega, mu mo-ra kljub temu plačati vse redne prejemke za ‘ 
ves čas odpovednega roka. Ako bi podjetje odklonilo prejemke 
.za čas odpovednega roka, lahko delavec v takem primeru toži 
na okrajnem kot delovnem sodišču in pod omenjenimi pogoji bo 
tožba zanj uspešna.

J. V. Blanca: Med enomesečnim odpovednim rokom ste zbo
leli. Kdaj poteče odpovedni rok? — Odgovor: Obolenje ne pre
trga poteka odpovednega roka. Kljub temu da ste zboleli med 
odpovednim rokom, bo delovno razmerje prenehalo z iztekom 
roka. Prenehanje pa ne vpliva na pravico do zdravstvenega za
varovanja. Po 20. čl. zakona o zdravstvenem zavarovanju traja 
ta pravica, tudi še en mesec po prenehanju delovnega razmeri a. 
tako. da boste deležni zdravstvene oskrbe tudi po prenehanju 
delovnega razmerja, če ga boste še potrebni. Seveda pa boste 
lahko deležni tud; oskrbnine toda samo v višini zneska, do ka
terega boste upravičeni v času svoje nezaposlenosti. Nadome
stila plače pa ne boste mogli dobivati, ker ne boste več v de
lovnem razmerju in ne boste imeli pravice do plače. Prav tako 
se ne more všteti v delovno dobo čas, prebit izven delovnega 
razmerja, pa čeprav ste deležni zdravstvenega varstva in oskr
bnine za čas nezaposlenosti.

POKOJNINA
V. I. Brežice: Z odločbo o priznanju starostne pokojnine ni

ste zadovoljni, ker ste razvrščeni v XII., namesto v X. pokoj
ninski razred. Zavod za socialno zavarovanje po vašem mnenju 
o6it.no ni upošteval, da ste bili zadnja tri leta usluzoenec in 
plačan sindikalni funkcionar občinskega sindikalnega sveta.

Odgovor: Po podatkih, ki jih sami navajate v svojem pismu, 
lahko ugotovimo kvečjemu to, da je vaša razvrstitev izredno 
ugodna in da je zavod za socialno zavarovanje upošteval 'vse 
okoliščine, ki jih je mogel za čim boljšo razvrstitev. Določitev 
XII. pokojninskega razreda je povsem v skladu z 13. členom 
uredbe o določanju in o prevedb; pokojnin in invalidnin. Pokoj
ninski razred vam je bil pravilno določen po plači, k čemer 
dodajamo, da znaša temeljna plača XII. plačilnega razreda 11.600 
dinarjev in če bi zavod dosledno upošteval samo vaše prejemke, 
bi vas moral razvrstiti celo v nižji pokojninski razred. Sicer pa 
se lahko kljub našemu mnenju pritožite na zavod za socialno 
zavarovanju LRS, samo priporočamo, da oprete svoj zahtevek 
na kakšne druge argumente ne pa na te, Id jih navajate v .svo
jem pismu, kjer .trdite, da je plača X. plačilnega razreda 10.400 
dinarjev, ka.r je napačno, kajti ta plača znaša 13.200 dinarjev.

D, D. A: Ali pripada družinska pokojnina sinu, hčeri,, svoj
cem in oskrbniku pogreba? —Odgovor: Moramo priznati, da je 
to vaše vprašanje precej nerazumljivo. Do družinske pokojnine 
Imajo pravico v prvi vrsti zakonski drug in otroci. Samo če teh 
ni, lahko pod določenimi pogoji dobe družinsko pokojnino star
ši pokojnega zavarovanca. V nobenem primeru pa 'ne more zah
tevati družinske pokojnine oskrbnik pogreba, če ta ni zakonec 
ali sin oz. hčer. Pa tudi v tem primeru lahko zahtevajo po
kojnino kot zapustnikovi svojci ne pa kot »oskrbniki pogreba«.

RAZNO
D. M. Ljubljana: Nezakonski oče je na matičnem .uradu, ob 

rojstvu otroka, priznal očetovstvo in obljubil, da bo za fanta 
skrbel. Toda osem let te svoje obljube ni izpolnjeval. Oče je 
zelo premožen, je lastnik velikega posestva in postopoma odpro
daja zemljo, gospodarska poslopja, itd. Sedaj je že poročen. Pri 
sodišču doslej še nisem uveljavila svojih pravic za sina. To je, 
nisem se vknjižila kot skrbnik otroka na očetovo premoženje, 
kajti mislim, da ima v naši družbeni ureditvi nezakonski otrok 
prav takšne pravice kot zakonski v primeru dedovanja. Neka
teri ljudje pa mi pravijo, da sem napak storila, kajti oče od
prodaja zemljo, gospodarska poslopja, dobiva zato milijonske 
zneske, za otroka pa je dal samo nekaj tisočakov.

Prosim, če m; pojasnite, ali'se moram na sodišču, kot otro
kov skrbnik, vknjižiti na očetovo premoženje in ali lahko od 
očeta zahtevam kljub temu. da te svoje pravice nisem doslej 
uveljavila, del zneska, ki ga^je otrokov oče že dobil izplača
nega za zemljo in gospodarsko poslopje.

Odgovor: Seveda lahko zahtevate od nezakonskega očeta, 
da z izkupičkom pomaga vzdrževati - svojega otroka. Vprašanje 
pa je, če bo vaši zahtevi ustregel. Napak site namreč ravnali, 
da vse doslej niste zahtevali preživnine za otroka sodnim potom. 
Priporočamo vam, da skupaj s skrbniškim organom sodnim po
tom zahtevate od očeta redno plačevanje alimentacijskega zne
ska. ki ga bo določilo sodišče, ako oče sam prostovoljno ne bo 
hotel pristati na primeren znesek. Samo na podlagi pravno
močne sodbe boste lahko predlagali izvršbo tudi na izkupiček, 
prav. tako pa na nepremičnine, ki sp očetova last, če bi oče ne 
izpolnjeval redno svojih zakonitih dolžnosti napram svojemu 
otroku. Samo nikar več ne odlašajte!

D. D. A.: Sin se je smrtno ponesrečil in sicer ne pri delu. 
Informirani pa ste, da lahko od podjetja zahtevate odškodnino 
v znesku dvojne mesečne plače. — Odgovor: Le kje sta mogli
dobiti tako zmotno informacijo! Ali menite, da je ta informacija 
pravilna zato. ker je bil sin zaposlen v »socialističnem sektor
ju«? Veste, tako mnenje nekoliko smrdi po mnenju kot da je 
»socialistični sektor« — molzna krava. Na kakšni osnovi naj bi 
bilo podjetje dolžno plačati odškodnino za nesrečo, ki jo n; z 
ničemer povzročilo, torej za nekaj, česar n; krivo! Dobljena in
formacija je povsem napačna in nikar se po njej ne ravnajte.

POČITEK
MED DELOM

Obiskal sem nekaj kolektivov in se pozanimal za 
prehrano delavcev. Zvedel sem nekaj o težavah, ki jih 
imajo menze v podjetjih. Naj omenim samo nekatere 
ugotovitve, ki sem jih najpogosteje srečal, in ki dajo 
misliti, zakaj se tako malo delavcev in uslužbencev hrani 
v obratnih menzah ali poslužuje malic in foplih obrokov 
med delom tudi tam kjer jih imajo. Večidel je organizacija 
slaba, kar še posebej velja za topel obrok med delom, ki 
ga, kot pravijo, del ljudi odklanja, ker je kvaliteta »eno
lončnice« slaba, drugi bi ga pozdravili. le d» bi bil ce
nejši. Vodstva pa pravijo: ne morejo mateiralno podpi
rati posebne prehrane delavcev, ker gre le malenkost 
sredstev na račun materialnih stroškov, tako da moramo 
kriti razliko iz dobička. Tako je prikrajšana večina de
lavcev, ki se hranj doma.

Zato bi moralj pr; delitvi dohodkov gospodarskih or
ganizacij čimprej uredili tudj vprašanje prehrane v tem 
smislu, da bi del stroškov za prehrano delavcev med de- 
rvnim časom krili iz materialnih stroškov. Stroj ma
žemo med delom. Delavci, ki trošijo svofie sile, šo tudi 
med delom potrebn; okrepčila. Več in lažje bodo delali. 
Torej sklad za prostovoljno razpolaganje naj ne b; bil 
tako ozko-namenski. kot ga ponekod z» šalo imenujejo 
»sklad za neprostovoljno uporabo.« Iz njega in na račun 
materialnih stroškov bi naj prispevali za tako potrebno 
in važno stvar kot je prehrana delavcev.

Predsednik upravnega odbora 
Lojze Gajšek me je popeljal p o 
stopnišču — širokem stopnišču, 
obloženim z marmorjem in taj
nik sindikata, ki se nama je 
pridružil i,n opazil moj presene
čen izraz, mi je dejal: »Sehere- 
zadin hram, ali ne?«, predsed
nik upravnega odbora pa: »Res 
je prerazkošno, toda kaj smo ho
teli.«

Po tovarniških ulicah smo 
krenili v najbližjo stavbo. Spet 
široka okna, dolgi, široki hod
niki. »To je sanitarna«. Tu do
muje obratna ambulanta. Grem 
mimo, hodnik se razširi v dvo
rano, v sred; katere so umival
niki.

Potem mi pokažejo jedilnico. 
Naj jo tako imenujem? Prekras
no: nekaj vrst visckih miz z 
marmornatimi ploščami, ob ka
terih delavci stoje pojedo, kar 
pač prineso seboj aji tu dobe.

Spomnil sem se na ljubljanski 
Daj-Dam, kjer se od jutra do 
večera drenjajo ljudje, da hitro 
použijejo klobase, čaj, sendvič 
ali karkoli v polmanjšem pro
storu, kjer je dvakrat manj 
takšnih miz kot tu. Nič zato... 
Tu, poglejte, vrsta kuhinjskih 
kuhalnikov. Praktično. Res tu 
si delavec lahko pogreje mali
co, ki jo je prinesel od doma. 
Le-po, lepo...

Toda do sedaj niti jedilnica 
niti velika kuhinja, ki je ob 
njej ne služi svojemu namenu. 
Razen tistih, ki so zgradili in 
opremili to jedilnico, ni še nih
če stopil varajo.

Tovariša, k; sta me spremlja
la, Sta se opravičevala in se 
zgovarjala, zakaj tako lepi in 
pripravni prostori ne služijo te
mu, čemur so namenjeni.

•
Elektroliza.
Odmor. Delavci, črni od saj 

in prahu so sneli z zidov svoje 
torbe im izvlekli na dan kruh, 
klobaso, slanino, kar pač kdo 
premore. Pohiteli.so v jedilnico. 
Ne v tisto, ki seim si jo prej 
ogledal. Ta njihova je bila tik 
ob njihovem delovnem mestu, 
majhna, neugledna ... Tu so 
jim nalili skodelico čaja. Hitro 
so jedli, kajti čas jim je skopo 
odmerjen. Samo petnajst minut.

»Da, topli obrok. Čaj je že 
topel, toda želeli bi nekaj »krep
kejšega!«

»Mi, iz Kidričevega, iz nase
lja, kupujemo malico v trgovi
ni. Salamo in kruh. Drago je. 
Pa tudi ostali, s Haloz al; še od 
dalje nimajo vsi doma velikih 
zalog, nit; »tunik« s šunkami.

Radi bi dali 30 dinarjev za ma
lico, samo, če bi jo dobili v to
varni ...

Tako so mi pripovedovali de
lavci, ki so malicali v delavnic; 
ob strojih. Jedilnica z marmor
natimi mizami pa je bila praz
na. Seveda, če b; hotel; tja, bi 
moral; imeti polurni odmor. V 
sindikatu so že razpravljali o 
tem, »toda al; bo kaj iz tega, še 
ne vemo,« so rekli.

Rekli so, da nimajo sredstev, 
s katerimi bi pomagali svoji 
mene j ali da b; celo organizirali 
topli obrok hrane v tovarni. Ali

lahko temu verjamemo po vsem 
tem kar smo videli? Imajo pro
store, še več, vso opremo, le ni
kogar ni, kj bi zakuril peč ...

Zato sem vprašal: kaj pa
menza, topli obrok?

Odgovorili so mi: »Tovariš, 
kar lahko plačujemo, plačuje
mo. Pomagamo menzi, kolikor 
moremo. Hm. Topli obrok. Dru
god, slišal; smo, se ni obnesel. 
Pri nas n; zanimanj a zanj.«

V tovarni je 1.600 delavcev in 
200 jih obeduje v menzi, ki je 
v naselju. Tam stane kosilo 80 
dinarjev. Samo 200 obrokov na 
dan prodajo. In ostali...? Da, 
kaj je z ostalimi? Rekli so mi: 
'takoj po delu se odpeljejo do
mov. Hitijo na vlak, na avto
bus. Večina jih je od daleč.

»Prav zato,« pravim, bi mora
li delavcem dati kaj toplega, 
krepkega. Takšne lepe prostore 
imate. Kako bi bili v drugih ko
lektivih srečni, če bi imeli take 
pogoje kot vi? V ptujski bolni
ci je tudi precej članov vašega

Fotograf se je nepričakovano pojavil v obratu kovinske amba- 
laže v ljubljanski tovarni »Saturnus«. Odmor je, delavke so 
ustavile stroje in sedle k malici. Svoj objektiv je nameril k 
skupini in zdaj poglejte, kako »pestra« je njihova malica, ki 
so si jo prinesle od doma. Zakaj niso tudi one šle na malico 

v menzo?

kolektiva, ki bolehajo na želod
cu. Zaradi prehrane, slabe, ne
zadostne. Kaj pa produktivnost, 
alj nič ne tnpi? Kdo nima inte
resa? Delavci? Sindikat? ali de
lavski svet?«

Prva izjava tajnika sindikal
ne podružnice:

»Doslej naš sindikat še ni ni
česar storil, da bi uvedi; topli 
obrok. Lami smo predlagali de
lavskemu svetu, pa so rekli, da 
se ne obnese ...«

Nekdo iz upravnega odbora je 
rekel:

»Sindikat čaka, da. kaj nare
dimo, potem" pa kritizira. Mi
slim, da to ni najboljši način 
sodelovanja.«

Oboji pa: »V menzi, v naselju 
je hrana dobra. Menza je spet 
naša, »zaprtega tipa«. Vse kar 
uredbe dopuščajo, podjetje skri
je«. Res, poglejte, hrana je do
bra, vendar...»

»...Predraga je!« pravijo de
lavci. Tisti, ki stanujejo v sam
skem bloku in k; niso na hrani 
v kakšnem zasebnem gospodinj
stvu morajo iti v menzo. Toda 
t)ja gredo samo enkrat na dan.

Vsi pa bi želel; prav zaradi 
tega dobro malico v polurnem 
odmoru, vsako dopoldne. Naj 
bo to topel obrok alj ne, samo, 
da je dobro in poceni.

V Kidričevem v tem oziru ni
so storili dovolj.

Kosila v Maribora
Mnogo zanimivosti je v Ma

riboru in med njimi je tudi ta, 
da v tem našem naj večjem in
dustrijskem mestu nimajo nobe
ne splošne del-avsko-uslužiben- 
ske restavracije, kjer bi se lah
ko hranili zaposlen; samci, dru
žine, v katerih sta oba zaposle
na pa, recimo v tovarni nimajo 
menze.

•
Poldan. Na potovanju ste in 

privoščili bi si radi kosilo. Gre
ste v neko restavracijo in si 
izberete kosilo z jedilnega lista. 
Privoščite si še brizganec in ko 
je »vse končano« plačate 260 di
narjev. Kaj bi rekel žep, če bi 
to počenjal vsalk dan! Kaj take
ga seveda ne bi zmogel. Ne 
zmorejo tega niti tisti delavci 
in uslužbenci, ki so v isti resta
vraciji obedovali. Nekaj prav 
posebnega.

»Kaj tile jedo?« sem se poza
nimal.

Natakarica mi je zaupn-o po
vedala:

»T0 so naši posebni’ gostje, ki 
jedo naše posebne obroke: »eno
lončnico«,

»Koliko stane?«
»Petdeset dinarjev«
»Zakaj ni tega v jedilnem li

stu?«
Ni mj odgovorila.

*

Začelo me je zanimat; kako 
se prehranjujejo delavci v Ma
riboru. In ko sem povpraševal 
sem spoznal, da se o tem znatno 
prizadevajo sindikati, Zveza 
ženskih društev, Zavod za na

predek gospodinjstva in tudi 
gostinska zbornica.

'Letos so pokazali večje razu
mevanje za to tudi gostinci, to
da le v nekaterih gostinskih 
podjetjih. Zato še zdaleč ne za
dovoljujejo vse mariborske po
trebe.

Letos bodo Mariborčan; konč
no dobili dve menzi v samem 
središču mesta. Do zdaj so si 
delavc; in uslužbenci, večji del 
samci, pomagali kakor «o pač 
mogli. Mnogi So se abonirali v 
zasebnih gospodinjstvih. Neko 
tako gospodinjstvo ima celo 30 
abonentov, ki so s hrano še kar 
zadovoljni, posebno ker je po
ceni. Poceni pa je zato, ker za
sebno 'gospodinjstvo plačuje tok, 
kurjavo Po gospodinjskih ce
nah. Tudi ostale režijske stroške 
imajo manjše. Zato b; tudi v 
novi delavsko-uslužbenski resta
vracij; želeli te ugodnosti. Njen 
cilj in namen ne b0 pridobitna 
dejavnost, zato bi ji naj tudi 
občinski ljudski odbor »odpustil* 
kak dinar od davkov. Menz; se 
bosta povezal; z zadrugami, od 
katerih bosta neposredno dobav
ljale zelenjavo, vse za to, da 
bodo dobili abonenti čim cenej
šo hrano, a vendarle izdatno ;n 
zdravo.

*

Mnogi, ko se vrnejo z dela ali 
šole, nimajo doma pripravljene
ga kosila... Da bi jim poma
gali, delajo v Mariboru v treh 
smereh: krepijo šolske kuhinje 
(kjer bi naj kosili otroci zapo
slenih staršev), obrabne menze

in delavsko-uslužbenske restav
racije (tudi v okviru gostinstva).

Za enkrat je v Mariboru še 
slabo z obratnimi menzami. V 
vsem mestu jih je samo sedem, 
v nj"lh se hrani okoli 1500 lju
di. '

Pomembnejši pa so, delavcem 
v proizvodnji, tako imenovanj 
topli obroki. Delavec, pa tudi 
če stanuje blizu tovarne, kjer 
začne z delom ob šestih, mora 
vstati vsaj eno Ure prej. Cesto 
gre na delo brez zajtrka. Zato 
b; se mu za malico zelo prileglo 
nekaj toplega, juha al; kaj po
dobnega.

Toda... Redko kije taka 
okrepčila pripravljajo in če jih, 
so — ali predraga ali slaba. Ni 
čudno če jih delavc; v tako ma
lem številu kupujejo.

V Delavnici železniških vozil 
nimajo toplih okrepčil, njihova 
kantina, kij er prodajajo sendviče 
in pijačo, pa ima mesečni mili
jonski promet.

V Mariborski tekstilni tovarni 
ima trgovsko podjetje »Hrana« 
bife, kjer kupuje malico skoraj 
tisoč ljudi. In skoraj vsak od 
njih da zanjo 25 do 30 dinarjer.

Če toplo okrepčilo stane 30 
dinarjev, zraven vsega pa še • 
podjetje krije režijske stroške 
in še kako pomaga — zakaj po
tem delavke rajši kupujejo 
sendviče po 25 dinarjev? Prav 
gotovo ni hrana dobra.

Nekatera podjetja kažejo ve
liko razumevanja za delovnega 
človeka ;n jim ni vseeno kako 
se hranijo. V Livarn; prejema 
okoli sto ljudi topli obrok, ki

stane le 20 dinarjev. Delavci na 
zdravju škodljivih mestih do
bijo, namesto običajnih pol li
tra mleka, posebne kalorične 
obroke in so z njimi zelo za
dovoljni. Nedvomno tu ne po
grešajo razumevanja 'n pomoči 
uprave.

Poglejmo še v Tovarno avto
mobilov v Mariboru. Morda . je 
prav sodelovanje med sindika
tom in delavskim svetom pri
pomogle, da je menza tudi v 
tem podjetju kolikor toliko 
»stekla«. Lahko bi bila menza 
boljša, če bi ji posvetil; še več 
pozornosti. A, ko je toliko dru
gega dela!. Zdaj še se ubadajo 
s tarifnim pravilnikom, z ana
litsko oceno delovnih mest, men. 
zo, malico, topli obrok pa so 
pustili tam, kjer je bil pred me
seci.

V tovarni je 3.600 delavcev in 
le ena četrtina jih hodi v men
zo na kosilo ali na malico. Le
ta stane 30 dinarjev, enkrat je 
slabša, drugič boljša. Prav za
radi tega »enkrat slabša« ni kdo 
ve kaj priljubljena.

Glavn; vzrok je pomanjkanje 
prostorov. V tej veliki tovarni 
nimajo poleg posameznih obra
tov nit; dovolj velikih garderob, 
ki jim takšne kot so, služijo še 
za jedilnico. Zdaj gradijo nove. 
potem pa, sem zvedel, bodo zno
va pregledali . vse možnosti za 
izboljšanje prehrane svojih de
lavcev. Skušali bodo zajeti v 
toplj obrok še večje število, po
cenit; ga in pa tildi izboljšati.

Upam, da ne bodo predolgo 
čakali.

OB ŠTIRIDESETLETNICI OKTOBRSKE SOCIALISTIČNE REVOLUCIJE

Na predvečer Velikega oktobra
Objavljamo nekaj odlomkov Iz knji- 

ke Johna Reeda »Deset dni, ki so pre
tresli svet«, o kateri je Lenin zapisal: 
»To je knjiga, ki bi zanjo želel, da bi 
bila objavljena v milijonih izvodov in 
prevedena v vse jezike.« V teh od
lomkih je John Reed opisal razmere 
v Rusiji po februarski revoluciji, ko 
so ruske delovne množice- — delavci, 
vojaki in kmetje — zorele za sociali
stično revolucijo, ki je nekaj mesecev 
kasneje zmagoslavno razvila prapor 
rilskega proletariata in do temeljev 
pretresla stari svet izkoriščanja.

Rusko gospodarsko življenje in ruska ar
mada nista bili razkrojeni 7. novembra 1917, 
ampak mnogo mesecev poprej kot logičen 
izid procesa, ki se je začel že leta 1915. Po
kvarjeni reakcionarji na carjevem dvoru so 
se premišljeno lotili uničevanja Rusije, da bi 
sklenili ločen mir z Nemčijo. Pomanjkanje 
orožja na fronti, ki je povzročilo velik umik 
v poletju 1915. pomanjkanje hrane v armadi 
In v velikih mestih, polom v proizvodnji in 
v transportu leta 1916 — vse to je bilo, kakor 
sedaj vemo, del orjaškega sabotažnega za
gona. To je ravno pravočasno zaustavila fe
bruarska revolucija.

V prvih nekaj mesecih novega režima sta

se tako notranji položaj kakor tudi vojna 
sila armade dejansko zboljšala, in to kljub 
zmešnjavi po veliki revoluciji, ko je 160 mi
lijonov najbolj zatiranih ljudi na svetu ne
nadoma dobilo svobodo.

Toda »medeni tedni« so bili kratki. Pre
možni razredi so hoteli samo politično revo
lucijo, ki bi vzela oblast carju in jo dala 
njim. Hoteli so, da bi bila Rusija ustavna 
republika kakor Francija ali Združene dr
žave ali ustavna monarhija kakor Anglija. 
Nasprotno pa so ljudske množice hotele res
nično industrijsko in agrarno demokracijo.

VVilliam English VValling v svoji knjigi 
»Sporočilo Rusije«, ki poroča o revoluciji v 
letu 1905, zelo dobro opisuje miselnost ruskih 
delavcev. »Delovni ljudje so videli, da celo 
pod svobodno vlado, če ta pride v roke dru
gim družbenim razredom, lahko še nadalje 
stradajo. Ruski delavec je revolucionaren, 
toda ni niti nasilen niti dogmatičen niti ne
inteligenten. Pripravljen je za barikade, toda 
on jih je proučil in ediili med delavci sveta 
jih pozna iz dejanske izkušnje. Pripravljen 
in voljan je boriti se do konca zoper svojega 
zatiralca, zoper kapitalistični razred. Toda ne 
ignorira obstoja drugih razredov. Zahteva 
samo, da se drugi razredi odločijo za eno ali 
drugo stran v ogorčenem spopadu, ki se pri
bližuje. Delavci so se vsi strinjali, da so na

še (ameriške) politične ustanove boljše kot 
njihove, toda niso si posebno prizadevali, da 
bi enega nasilnika zamenjali z drugim (t. j. 
s kapitalističnim razredom) .,.. Ruski delavci 
se niso dali streljati, usmrčevati v stotinah v 
Moskvi, Rigi in Odesi, zapirati v tisočih v 
vseh ruskih zaporih in izganjati v puščave 
ter arktične pokrajine zato, da bi dosegli 
dvomljive predpravice delavcev Goidfielda 
in Cripple Creeka«...

In tako se je sredi vnanje vojne in vrhu 
politične revolucije razvila v Rusiji social
na revolucija, ki je svoj vrhunec dosegla v 
zmagi Oktobra.

•

Od februarja 1917, ko so hrumeči hudo. 
urniki delavcev in vojakov pritisnili na Ta- 
vriški dvorec in prisilili omahujočo carsko 
Dumo, da je prevzela najvišjo oblast v Ru
siji, so bile množice ljudstva, delavcev, vo
jakov in kmetov tiste, ki so izsilile vsako 
spremembo v poteku revolucije. Le-te so 
strmoglavilo vlado Miljukova; njihov Sovjet 
je sporočil svetu ruske predloge za mir: »No
benih koncesij, nobenih vojnih odškodnin in 
narodom pravico do samoodločbe.« In julija 
je neorganizirani proletariat še enkrat sam 
od sebe navalil na Ta vriski dvorec in zahte
val, naj Sovjeti prevzamejo oblast v Rusiji. 
Boljševikl .tedaj majhna politična ločina, so 
se postavili na čelo gibanja...

•
Sel sem v Moderni cirkus na eno izmed 

velikih ljudskih zborovanj, ki so bila vse
povsod po mestu in ki jih je bilo vsako noč 
čedalje več. Preprosti, dolgočasni amfiteater, 
ki ga je razsvetljevalo pet drobnih lučk, ki

so visele na tanki žici, je bil natrpano poln 
— sami vojaki, mornarji, delavci, ženske, in 
vsi so poslušali, kakor da gre za njihovo živ
ljenje. Govoril je vojak: »Tovariši,« je kri
čal in na njegovem onemoglem obrazu in v 
njegovih obupnih kretnjah je bilo videti res
nično muko. »Ljudje, ki so na oblasti, vedno 
vpijejo na nas, naj žrtvujemo več, naj žrtvu. 
jemo več, medtem ko tiste, ki imajo vsega 
dovolj, puste pri miru. Vojskujemo se z 
Nemčijo. Ali bi nam mar prišlo na misel, da 
bi delo našega štaba zaupali nemškim gene
ralom? Mi pa smo tudi v vojni s kapitalisti 
in vendar jih vabimo v našo vlado... Vojak 
pravi: .Povejte mi, zakaj se borimo! Za Ca
rigrad ali za svobodno Rusijo? Za demokra
cijo ali za kapitalistične roparje? Če mi lah
ko dokažete, da branim revolucijo, bom šel 
in se boril, ne da bi me k temu silila smrtna 
kazen.’ Če bo zemlja pripadla kmetom, to
varne delavcem in oblast Sovjetom, bomo ve
deli, da se imamo za kaj boriti in se bomo 
za to borili!«

•
Zmešnjava je iz dneva v dan naraščala. 

Vojaki so v sto tisočih uhajali s fronte in za
čeli so se brez cilja raztekati po deželi. 
Kmetje iz tambovske in tverske gubernije so 
se naveličali čakati na zemljo. Ogorčeni za
radi prisilnih ukrepov vlade so začeli poži
gati graščine In pobijati veleposestnike. 
Ogromne stavke so pretresale Moskvo, Ode
so in donske rudnike. Transport je ohromel, 
vojska je stradala in v velikih mestih ni bilo 
kruha.

*

Neki kmet Je pripovedoval o neredih v 
Tveru, ki jih je povzročila, tako je pravil,

aretacija zemljiških komitejev. »Tale Keren- 
skl ni nič drugega kakor ščit za zemljiško 
gospodo,« je kričal. »Vedo, da bomo v ustavo
dajni skupščini na kakršenkoli način že vzeli 
zemljo, zato pa skušajo onemogočiti ustavo
dajno skupščino!«

Strojnik iz putiiovskih tovarn je popiso
val, kako nadzorniki zapirajo oddelke enega 
za drugim z izgovorom, češ da ni goriva ali 
surovin. Tovarniško-obratni komite pa je — 
Po njegovih izjavah — odkril velike skrite 
zaloge. »To je izzivanje,« je dejal. »Hočejo 
nas izstradati — ali pa nas prisiliti do na
silja.«

Nekdo izmed vojakov je začel: »Tovariši! 
Prinašam vam pozdrave od tam, kjer si 
možje sami kopljejo grobove, ki jih imenu
jejo strelske jarke!«

*

Petrograd je nudil v teh dneh čudno sli
ko. V tovarnah so bili prostori komitejev na
polnjeni s kupi pušk, kurirji so prihajali in 
odhajali. Rdeča garda se je urila... V vo
jašnicah so bila vsako noč zborovanja in ves 
dan vroča prerekanja. Po cestah so množice 
proti temačnim večerom naraščale in počasi 
valovile gor in dol po Nevskem ter se pulile 
za časopise ...

•
Po vojašnicah in delavskih mestnih četr

tih so boljševiki govorili: »Vso oblast Sovje
tom!« in agentje temnih sil so priganjali 
ljudstvo, naj se dvigne in pokolje Žide, tr
govce, socialistične voditelje.

Na eni strani monarhistični tisk, ki je 
ščuval na krvavd udušitev — na drugi strani 
pa močni glas Lenina, ki je hrumel: »Vsta
ja! ... Ne moremo več čakati!«
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Ob volitvah delavskih svetov
(Nadaljevanje s 1. strani) 

danes naš družbeni problem 
številka ena. Posiediee pa se 
poznajo »a standardu in imajo 
dvojne vzroke:

Prvi vzrok je v tem, da smo 
zavestno jemali in to tistim do
brim kolektivom, ki so dobro 
gospodarili, zato, da smo inve
stirali, zato, da smo pomagali 
nekaterim mladim kolektivom.
NOVE TOVARNE PREMALO 

DAJEJO
To je eden izmed vzrokov na

ših težav glede standarda. Dru
gi vzrok je pa v tem, da novo 
zgrajena industrija zelo počasi 
napreduje, se počasi vključuje 
v naše gospodarske napore, po 
malem vrača, kar smo vanjo 
vložili.

Seveda ne moremo teh kolek
tivov obsojati kar počez, mar
več ugotavljamo le dejstvo, da 
je tako, in vzroke, zakaj je ta
ko, da bi jih odpravil; in tej 
novi industriji čirnpre; poma
gal; na noge. Kajpak se ne da 
pomagati na noge mlademu ko
lektivu tako, kot si to pri nas 
večina predstavlja, in sicer da 
bi jim zagotovili najrazličnejše 
ugodnosti, zmanjšali obveznost; 
in ne vem kaj še vse. Tud; to je 
treba, kadar je nujno, toda sš- 
mo »pestovanje« ne bo rodilo 
sadov.
IN SPET: ZAVESTNA AKCIJA 

SOCIALISTIČNIH SIL
Letošnje leto prinaša torej 

prav te bistvene spremembe. 
Osnovna značilnost sprememb 
je, da bomo z gospodarskimi 
ukrepi začeli razlikovati dobra 
in slaba podjetja, dobre in sla
be delavce, dobno in slabo go
spodarjenje, čeprav se vse to 
ne kaže prav jasno v taki po
dob; že od samega začetka. Za
voljo tega sprememb marsikje 
ne bodo sprejeli odprtih rok. S 
tem moramo računati. Vendarle 
je res, da lomimo dosedanjo za- 
kovarnost in da pomenijo ukrepi, 
kot je na primer sprememba de
litve dohodka in cela vrsta dru
gih, k; jih letos pripravljaj o, 
itn ki jih bodo vse leto postopo
ma uveljavljali, prelom z dose
danjo prakso. Ze zdaj se kažejo 

' nekateri problem,; pr; tistih 
podjetjih, ki so bila dobro ure
jena, pri tistih, ki imajo pla- 
fonirane cene, različne izvoze, 
količnike itd. Vsi ti problemi se 
bedo odprli, kar kaže, kako 
nujno je, da pridemo do res 
ekonomskih materialnih odno
sov in da odpravimo vse ostan
ke administrativnega sistema. 
Skratka, odpira se problemati
ka, ki bo zahtevala tako od or
ganov upravljanja kot od druž
benih organizacij — zlasti sin
dikalnih — letos sistematično 
spremljanje teh pojavov, v prvi 
vrsti Pa trdno socialistično mo
ralo in zavestno akcijo, Če bo
mo mobilizirali vse naše zavest
ne socialistične sile, sindikate, 
organe upravljanja, organizacije 
Zveze komunistov, itd., da ne
prestano ugotavljajo slabosti in 
dajejo s konstruktivnimi pred
logi pobude za nadaljnje spre
membe, imamo trdno poroštvo, 
da bomo letos uspeli v največji 
mcžn; meri. Zato je tako važno, 
da prav letos izvolimo najboljše 
ljudi v delavske svete. Zahteve 
so veliko večje kot doslej in 
razširjanje gmotne osniove zah
teva tud; večjo odgovornost ter 
tudi večje dolžnosti.

• 3. Živimo v komuni
Tretje značilnost pa je vpra

šanje našega komunalnega si

stema, občim, gospodarjenja v 
njih itd. Gre za to, da .prav le
tos, ko bodo dobile tud; naše 
osnovne teritorialne celice, na
še komune, širšo gmotno osno
vo, usmerimo naše organe 
upravljanja, pa tudi naše' druž
bene organizacije na to, da po
vezujejo delo kolektivov z de
lom v komuni. Sindikat mora 
temeljito delati v tovarni, prav 
tako delavski svet itd. Tod-a sa
mo 'to n;i dovolj. Nobena gospo
darska organizacija ne more 
biti sama sebi namen, marveč 
mora svoje gospodarjenje vskla- 
jevat; z gospodarjenjem v ko
muni, z gospodarjenjem v svoji 
panogi. Gre tudi za to vertikal
no povezovanje prek združenj, 
ki bo moralo pretrpeti kvalita
tivne spremembe. T; vertikalni 
družben; organi, kot so zbornice 
in združenja itd. bi morali v 
svojii panogi vsklajevati proiz
vodnjo in naj b; bili torej za
vestni raosilcL urejanja medse
bojnih odnosov, analizirajo naj 
tržišče, dajejo pobudo za koope
racijo itd.,, itd.

Volitve delavskih svetov iz
koristimo torej za to, da odpre
mo našim organom upravljanja 
obzorja tud; izven kolektiva'—

v komuno in v njihove druž
bene organe po posameznih pa
nogah, pri tern pa seveda ne 
pozabimo na to, da jih usme
rimo na dobro gospodarjenje v 
samem kolektivu, saj je temelj 
Vsega, saj se tam ustvarja pre
sežno delo, od tod se finansirajo 
vsE komunalne potrebe in dobi
jo sredstva za vse tiste naše 
družbene službe, k; jih je treba 
tudi upravljati. Ce tega ne bi 
prigospodarili v podjetjih, po
tem niti komune niti ostale 
družbene službe ne b; mogle do
bro gospodariti. Osmova je v 
proizvodnji, nd pa to vse. In 
zato je treba najprej dobro go
spodariti v proizvodnji, potem 
pa tudi tam, kjer se presežno 
delo troši. Skratka, delavski 
razred mora postati gospodar, 
vodilni razred v tem smislu, da 
ne bo samo dobro proizvajal, da 
ne bo samo dobro gospodaril v 
podjetju, marveč da se bo po
javljal kot gospodar tudi v ob
čini, okrajnem ljudskem odbo
ru, zborih proizvajalcev, v vseh 
svetih, zdravstveni služb; itd. In 
da bomo na ta način zagotav
ljal; kvaliteto delovanja teh or
ganov, kar pa zahteva tudi po
znavanje problematike.

T0 so ta tri vprašanja, k; so 
v pripravah na volitve delav
skih svetov najvažnejša in ki 
jih je treba imeti nenehno pred 
očmi, ko bomo razpravljal; o 
vseh tisočih proDiemih, ki se,v 
zvezi s tem pojavljajo, od kan
didiranja do volitev itd. in ki 
jih bo treba tudi sproti reše
vati.

Občinski sindikalni; svet; bo
do morali dobro proučit; vsa 
vprašanja. Skupno s Socialistič
no zvezo naj jih protfče, naj se 
domenijo, kako bodo najbolje 
izvedlj .predpriprave, kajti vo
litve delavskih svetov niso sa
mo domena, monopol sindika
tov.

Nove delavske svete bomo volili. 2e na našem občnem zboru 
smo se domenili tole: V delavske svete izvolimo mlade delavce, 
pomladimo te naše organe upravljanja, zagotovimo čimboljši 
sestav deiavskih svetov, kajti potlej bomo lahko izbirali dele
gate za kongres. In naša podjetja bodo vodili delavci, ki jim je 

pri srcu napredek proizvodnje in družbenega upravljanja.

(Nadaljevanje s 1. strani)
ga, da v večin; podjetij delavci 
niso razpravljali o tarifnem 
pravilniku (v Ljudskem maga
zinu v Celju ta ni bi! niti uro 
v razpravi), sp drugod tudi na
merno zavlačeval; s sestavlja-

ŠE KORAK NAPREJ
Številne razprave o našem 

gospodarstvu sirijo slehernega 
delovnega človeka, ki želi na
predek naše domovine, k raz
mišljanjem, kako čimprej in 
čimbolj učinkovito zboljšati po
goje za napredek, ki bi pospešil 
rast blagostanja, tako za posa
meznika kot za skupnost.

Izredno posrečena je misel, 
ki jo je pred kratkim izrazil v 
Politični šoli naš predsednik 
tovariš Miha Marinko, ko je cee- 
jal, naj bi potrošniki sami so
delovali pri razdelitvi potrošnji 
dobrin. To je tudi razumljivo, 
saj . je potrošnik upravičen m 
življenjsko zainteresiran, da sam 
z združenimi močmi, gospodari 
s svojim, pošteno zasluženim de
narjem.

Seveda bi bila potrebna za to 
okvirna pravila, ustrezni .po
slovniki in sposoben nadrejen 
organ, ki bi nadziral takšno'po
slovanje in tud; pomagal, če bi 
bilo treba. Uresničitev te za
misli bi kmalu rodila daleko- 
sežne spremembe, sprememne 
v korist skupnosti in potrošni
kom.

. Nič manj da.ekosežne spre
membe ne bi nastale v produk
tivnosti dela, če bi bil zaslužek 
vsega kolektiva -odvisen od ko
ličine In kvalitete proizvodov, z 
obveznim pogojem seveda, tta 
je plača vseh zaposlenih, od 
vodje obrata in podjetja vse do 
delavcev, -odvisna od ustvarjene 
vrednosti.
Plačni sistem, zasnovan na ta

ki podlagi, b; bil tista gontina 
sila, ki je sedaj pogrešamo, m 
ki bi enakomerno spodbujate 
vodilni in podrejeni kader, da 
pospešuje učinek de-.a, stori, 
kar je treba storiti in izkoristi 
vse možnosti za uspeh podje
tja. Tako bi se interesi posa
meznika nujno skladali z Inte
resi skupnosti.

Razumljivo, da spada k temu 
še cela vrsta vzporednih ukre
pov in pogojev: Večja proiz
vodnja, ki naj založi trg in -re
gulira cene med podjetji; oseb
na odgovornost, točno določene 
na-mge in pristojnosti na vsa
kem delovnem mestu; enostaven 
in pregleden obračunski sistem 
o proizvodnji in knjigovodstvu; 
naš dinar kot neposredno meri
lu, kjerkoli je to mogoče; 
usmerjanj,e proizvodnje soraz
merno potrebam, jasnost glede 
obveznosti podjetij tako na
vzven kot tudi navznotraj; pu- 
življenje novatorstv-a in racio- 
n-alizatorstva z nagradami ln 
podobnim.

Notranje probleme podjetja 
naj rešuje upravni organ in 
sindikat. Okrajna gospodarska 
komisija; "sestavljena iz najbo-lj- 
šik strokovnjakov, naj bo' Iz
vršni in nadzorni organ za go

spodarstvo in gospodarjenje v 
okraju.

Teh nekaj misli sem zapisal 
z namenom, da bi dopolnjene 
in posplošene pospešile rast na
šega socia.ističnega gospodar
stva, da bi stopili še korak na
prej.

Hinko Karner

njem pravilnika oziroma s 
predložitvijo pravilnika komisi
ji. in sicer iz špekula-.vnih raz
logov. Mislili so: »Počakajmo, 
če bomo zadnji, bo za nas bo
lje, bajti takrat bo dela veliko 
in komisija he bo pogledala 
prav vsako številko in prebrala 
prav vsako črko. K vsemu te
mu je treba priidejat-i še čudne 
nasvete nekaterih združenj, ki 
so tudi podjetjem s-vetovaia: 
»Počakajte še z izdeia-vo. mo
goče bomo pa le uspeli izposlo
vati za našo panogo večje P°* 
višanje.« — Med vzroke, da ta
rifne pravilnike ne predlagajo 
hitreje, pa lahko štejemo tudi 
to. da večina podjetij nima 
analitično ocenjenih mest, kar 
razpravljanje o določitv; kon
kretnih tarifnih postavk in raz
ponu samo podaljšuje. Vse to 
pa seveda še ne opravičuje po
časnega predlaga.::.) a tarifnih 
pravilnikov ... Ta trditev je na
pačna. Analitična ocena delov-
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Imamo naprodaj sledeča osnovna sredstva:

1. Transfarmciiar
10/5 KV, 280 KVA, 16/385 A

2. Litoželezno dvodelno jermensko
premera 2580 mm, širine 650 mm in izvrlina za 
os 170 tom

TOVARNA LESOVINE IN LEPENKE 
PODVELKA

nih mest nima ničesar skupne
ga s sedanjim spreminjanjem 
tarifnih pravilnikov in je nika
kor ne gre štet; za vzrok, da 
stvari, k; bi jih moral; urediti 
do 1. marca, še sedaj ni-so ure
jene. Kjerkoli se na to izgo
varjajo, so dejal; odborniki, ka
že dia sploh ne pojmujejo Pra
vilno analitične ocene delovnih 
mest, oziroma da si od le-te 
obetajo večje plače, ne pa ko
likor toliko objektivne ocene 
težine dela in drugih pogojev.

Ponekod se tud; izgovarjajo, 
da so sindikat; zahtevali, naj za 
vse vodilne uslužbence določajo 
tarifne postavke v razp-o-nih, 
sveti za del,o pa, da se s tem 
niso strinjali im zavoljo tega za
vračal,; tarifne pravilnike. Na 
tem posvetu je b-il-o znova po
trjeno s-tališče sindikatov itn si
cer: za vodilno osebjfe in za 
uslužbe-nstvo sploh naj v pod
jetjih določajo fiksne tarifne 
postavke, za delavce pa postav
ke v razponih. ker je to spod
budne) še.

Republiški sindikalni aktiv je 
ob zaključku posvetovanja skle
nil predlagali okrajnim sindi
kalnim svetom, naj še okrepe 
komisije za pregled in potrje
vanje tarifnih pravilnikov in 
naj zahtevajo od ljudskih od
borov, da okrepe aparat ter ta
ko omogočijo pospešeno po-trje- 
vanje tarifnih pravilnikov. 
Okrajni ljudski odbor; in 
okrajn,; sindikalni sveti naj nu
dijo občinskim sindikalnim sve
tom oziroma njihovim komisi
jam vso potrebno pomoč.

GOSPODARSKE
VESTI

Sejem tehnike 
in tehničnih iznajdb
Od 23. avgusta do 2. sep

tembra letos bo v Beogra
du mednarodni sejem teh
nike* in tehničnih iznajdb, 
ki bo vsako leto ob istem 
času. Bo zdaj so prejeli 
največ prijav od podjetij 
kovinsko-predelovalne in- 
drustrije, elektroindustrije, 
ladjedelništva itd. pred
vsem iz Zahodne Nemčije, 
Avstrije, Švice in Italije, 
kakor tudi iz držav Bliž
njega vzhoda. Na sejmu 
bo, po sporazumu z Med
narodno zvezo za patente v 
Bernu, odprt biro za pro
dajo patentov, "Licenc in 
tehniče pomoči.

Jugoslovanska investicij
ska banka:

7 milijard dinarjev 
kreditov za rekon

strukcije
Izvršili odbor Jugoslo

vanske investicijske banke 
je te dni odobril investi
cijske kredite v višini nad 
7 milijard dinarjev za re
konstrukcijo in moderni
zacijo rudnikov, za grad
njo semenskih skladišč, za 
modernizacijo in rekon
strukcijo remontnih delav
nic in za modernizacijo 
proizvodnje gradbenega 
materiala. Senjsko-resav- 
skt rudniki bodo dobili 
4,263,000.000 kredita. Za 
gradnjo semenskih skla
dišč, s skupno zmogljivost
jo 1.080 vagonov, 1® °d°' 
brenih 274‘.5 milijona dinar
jev kredita. Investicijski 
kredit je dobilo tudi 16 re
montnih delavnic.

Zamenjava blaga 
s Češkoslovaško

Češkoslovaška gospodar
ska delegacija, ki se mudi 
te dni pri nas, se razgovar- 
ja z našimi gospodarstve
niki in o izmenjavi blaga 
med obema deželama v le
tošnjem letu.

165. ladja po vojni
Na Reki so splovili novo 

ladjo Jadranske linijske 
plovbe »Varaždin«. To je 
26 ladja za Jadransko li
nijsko plovbo in 165., ki je 
bila po vojni splovljena v 
ladjedelnici »3. maj« na 
Reki.

za 14% več
Po podatkih Zveznega 

zavoda za statistiko je bila 
industrijska proizvodnja v 
januarju letos za 14% večja 
kakor v januarju lani. Pro
izvodnja elektroindustrije 
je bila za 40% večja kakor 
lani v Istem mesecu. V in
dustriji gume je porasla za 
25*/*, v elektroenergiji za 
21%. v proizvodnji usnja 
za 20*/», v črni metalurgiji 
in kovinski industriji za 
18%, v premogovništvu za 
17%. V industriji gradbe
nega materiala se je, v 
primerjavi z januarjem la
ni, zmanjšala proizvodnja 
za 15%, v tobačni indu
striji pa za 5*/e.

MAJHNE IZBOLJŠAVE IN GOSPODARNOST PODJETJA

Milijarde v odpadkih
Kadar hočemo doseči večjo storil

nost dela v širšem pomenu besede, 
tedaj moramo nujno material čim smo
trneje uporabljati. T0 lahko dosežemo 
s proučevanjem organizacije dela <n 
organizacije proizvodnje, kajti to nam 
lahko pogostokrat prinese velike koristi.

Zavoljo tega. ker nimamo objektiv
nih podatkov o dovoljenem normativu 
odpadkov, »ška.rtov« v posameznih 
fazah dela, je tudi razumljivo, d,a si 
ne moremo ustvarit; ustreznih zaključ
kov o tem, ali je nek posel opravljen 
t-ako- kot bi ga morali opraviti. Prav 
zato je treba temu vprašanju posvetiti 
posebno pozornost in sistematično pro-

STR0K0VN0 ZDRUŽENJE PODJETIJ GRADBENE STROKE 
BUSTRIJE GRADBENEGA MATERIALA LR SLOVENIJE 

LJUBLJANA, TITOVA CESTA 25

razpisuje

p m lavno 
pismeno licitacijo

za oddajo gradbenih in obrtniških del za prvo etapo Vajen
ske šole gradbene stroke z delavnicami in domom v Ljubljani 
Razpisana dela obsegajo gradbena In obrtniška dela za šolski trakt

In delavnice.
Predračunska vsota za šolski trakt je okoli

78,009.000 dinarjev,
predračunska vsota za delavnice je okoli

56,000.000 dinarjev.
Razpis je bil objavljen v Ur. listu LRS št. 5-57 z dne 28. februarja 1957.
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učevati potrošnjo materiala v vsaki 
posamezni fazi dela. Koliko materiala 
lahko n,a ta način prihranimo <>n kako. 
poraste dohodek podjetja, bom0 spo
znali na tehle primerih.

METODA ZAMENJAVE
V nekaterih prime,rih je nujno, da 

določen de) materiala v toku procesa 
dela odpade. Strokovnjaki, ki so o tem 
razmišljal; so se zedinili, da bi lahko 
tisi; de; materiala, ki odpade brez 
haska, zamenjali z nekim cenejšim. 
Seveda io ni vedno mogoče, toda mar
sikdaj je to uresničljivo.

V neki tovarni pletenin so rabili 
najfinejšo kašmirsko volno za pletenje 
jopic. Zadnje vrste pentelj ha jopicah, 
tako imenovane končnice, so morali 
pozneje odrezati in volna je šla v od
padek. Pri strojnem pletenju se temu 
ni mogoče izogniti s prav nikakršnimi 
tehničnim; ukrepi. Zavoljo tega ker 
je kašmirska volna tudi osemkrat 
dražja od navadne, je izguba občutna. 
Strokovnjaki so sklenili, da bodo 
končne pentlje pletli iz cenejše, na
vadne volne. Ta postopek je sicer ter
jal nekoliko več stroškov za plače, 
kajti delavci-so morali ustavljat; stroj 
in izmenjavati predivo. Toda prihra
nek kašmirske volne je to izgubo ob
čutno nadomestil. Iz enake kašmirske 
volne je podjetje odtlej spletlo
več jopic, prahranek kašmirske volne 
je.bil desetkrat večji od izdatkov za 
plačo delavcev, ki so menjavali predivo.

Poglejmo si drug primer iz tovarne 
cevi. V tovarni cevi so iz jeklenih 
vzvodov, dolgih 40 do 15 cm. z valja-. 
njem preko trna izdelovali cevi. dolge 
od 3 do 5 metrov. Razžarjen vzvod so 
v sredin; najprej izvotlili in ga potlej 
potiskali skozi trn, naprej in nazaj, 
toliko časa dokler ni bila s postop
nim stanj Sevanjem dosežena končna in 
zaželena oblika cevi. Pri tem tehnolo
škem postopku se je konec cevi tako 
razmrcvaril, da so ga morali pri konč
ni izdelavi odsekati in dragoceno jeklo 
vreči v odpadek. Odpadek je bil zelo 
drag, kajti cevi sd izdelovali iz pleme
nitih vrst jekla in prav zavoljo tega 
je začelo tehnično osebje razmišljati 
kako zmanjšati stroške. Ko so proučili 
tehnološki proces dela, so naši; tole 
rešitev. Koncu cevi so takoj v začetku 
obdelave dodali dva prstana, v dolžini 
8 centimetrov,, izdelana iz cenejšega 
jekla. Na ta način je podjetje prihra
nilo 2.5 do 5 % plemenitega jekla, od
visno od dimenzij gotovih cevi.

V nekaterih {tanogah proizvajajo 
velike količine podobnih izdelkov, če 
jih ..izdelujejo hkrati, precej vplivajo

na zmanjšanje odpadkov. To je mogoče 
doseči z dobrim planiranjem, s tem, da 
delovne naloge grupirajo v večje 
partije.

V steklarnah morajo pri izmenjavi 
posameznih vrst proizvodov očistiti 
stroje in odstraniti ostanek materiala. 
V neki steklarni, kjer so začeli drugače 
planirati im so grupirali naročila, se je 
s tem povečala količina raztopljenega 
stekla za obdelavo, manj stekla je šlo 
v odpadke in vse to je vplivalo, da so 
prihranili povprečno 2 % surovin.

Ce se povrnemo na proizvodnjo 
cevi. lahko ugotovimo, da nekateri 
kupci kupujejo ie določeno. količino 
cevi določenih dimenzij. Ce jih pod
jetje izdela yeč, mu ostanejo na zalogi 
in.teh ne more prodati. Škoda je se
veda velika. Zato. da bi se temu izo
gnili. so v tovarni cevi proučili koliko 
odpadka in »ška.rta« latiko dovole pri 
posameznih fazah dela. Praktičen re
zultat je bi; tale: prihranili so dva od
stotka materiala, kTipc; s0 kupil; vso 
proizvodnjo cevi, zato ker je bil pre
sežek zelo malenkosten.

V neki tovarn! jim je pri vezavi 
knjige ostalo precej prvih in drugih 
strani. Ko so ta primer proučili- so 
ugotovili, da so tiskarji zaradi dolo
čenih tehničnih momentov stiskali pre
malo teh strani. Zato. da ne bi ostalih 
stiskanih strah; vrgli med odpadke, 
so poslej v odgovarjajoči količini sti
skali več teh strani. Odtlej so knjige 
kompletirall z neprimerno manjšimi 
izgubami.

V nek; kartonažn; tovarni so izde
lovali kartonske škatlice. Robovi škat
lic so bili označeni s trakom, ki je 
bil širok 3 cm Njihov tehnični sveto
valec iim ie predlagal, na; trak zožijo 
na 2 centimetra toda vodstvo tovarne 
na to ni pristalo, kajti zatrjevalo je, 
da se škatlice potlej odpirajo. Strokov
njak ni popustil. Vztrajal je. naj izde
lajo škatlice s trakom, k; bo samo pol 
centimetra ožji. Podjetje je za poiz
kušajo izdelalo 150 toft kartonskih 
škatlic s 2.5 cm širokim trakom in 
noben kupec se zavoljo tega ni pritožil. 
S tem je tovarna vsak teden prihranila 
tono trakov za lepljenje.

PRIZADEVANJE DELAVCEV
Kdor kolt ima vsaj malo izkušenj 

iz industrijske prakse, bo lahko po
trdi; da je od prizadevanja delavcev 
odvisno, ali bodo 1 e-ti porabili več al.j 
manj materiala, torej- več. ali manj 
prihranili.

Pri krojenju čevljev Je zelo važno, 
da strokovno vešč delavec pravilno 
postavlja šablone in izkoristi tudi naj
manjše delčke kože. V nek; tovarni 
čevljev so Po temeljitem proučevanju 
določili norme, ki so temeljile na pre
mijskem sistemu. Plača delavcev je 
odtlej porastla za 15%. podjetje pa je 
prihranilo 3% gornjega usnja.

V tovarni linoleja so uvedli skupin
ski premijski sistem za vse faze dela.

Podrobno proučevanje procese dela je 
namreč pokazalo, da lahko na ta način 
o-bčutno zmanjšajo odpadke. Res, pri
hranili so 4 % materiala.

KOMBINIRAN PREMIJSKI SISTEM

V tovarni plemenitih jekel so začeli 
proučevat; proces dela v brusilnem 
oddelku, kjer je bilo zaposlenih pri 
ročnem brušenju zaposlenih 48 delav
cev. Delavci so morali odstranjevati 
nesnago in površinske na.pake z'blokov, 
ki so bili vliti iz plemenitega jekla, 
ta pa je bil dvajsetkrat dražj.; od obi-, 
čajnega jekla. Napake so bile najraz
ličnejše. Delavci pa so morali blok 
zbrusiti le toliko, da so odstranili naj
večjo nesnago ln niso brez potrebe 
zbrusili dragocenega materiala.

Spočetka so bili plačani od komada, 
pri čemer so upoštevali težino bloka.

Proučevanje dela pa je pokazalo, 
da je količina dela odvisna od treh 
faktorjev:

— od teže odstranjenega materiala 
(odpadkov),

— od skupne površine bloka, in
— od sestave legure.
P0 tej proučitvi so reorganizirali 

delovna mesta, da so delavci laže in 
bolje delali. Toda še vedno je ostalo 
odprto vprašanje: s kakšnim premij
skim sistemom spodbuditi delavce, da 
bi pri brušenju ne odpadlo preveč ma
teriala. Končno so se odločili za tole 
rešitev: izračunali so normalno izgubo 
teže zaradi brušenja za bloke različnih 
velikosti, ;n za vsako posamezno legu- 
ro. O tem so sestavili tabele. Potlej 
so uvedli dvojevrstne premije:

a) za doseženo težo odpadkov in 
b) zq preostalo težo bloka, kolikor 

preseže vrednost odpadka, izračunano 
po tabeli.

S tem so delavca spodbudili k in
tenzivnemu. toda istočasno pazljivemu 
delu. Seveda so morali bloke pred 
brušenjem in po brušenju točno 
stehtati.

Od začetka so delavcem težko po
jasnili takšen kombiniran premijski 
sistem. Toda. ker so delavci sodeloval; 
pri meritvah, so se končno le prepri
čali, da je takšen sistem pravilen. čez 
nekaj, tednov je produktivnost dela v 
brusilnici porasla za 50 %, plače de
lavcev so znatno porast le, stroški pa 
so padali. Toda najvažnejše pri vsem 
tem je, da je podjetje prihranilo letno 
nad 30.000 dolarjev, ker je odšlo manj 
plemenitega jekla v odpadek.

Ta primer nas obenem opozarja na 
to. kako važno je ob uvajanju premij- 
skeg; sistema razmišljati tudi o pri
hranku materiala, če b< ravnali na
sprotno. bi sicer porastel učinek, toda

škodo, kakovosti dela.

(J. Chanter. Arbeitswtssenschatt- 
Hcher Auslandšdienst, Darmstadt 
1. 1956.)
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ZNANOST
NA KITAJSKEM

Kitajci se trudijo, da bi njihovo raziskovanje 
kar se da najbolje uporabili v praksi

Nekako dva meseca potem, ko je bila proglašena 
Ljudska republika Kitajska, so ustanovili Akademijo 
znanosti, ki je postala središče znanstveno raziskoval
nega dela nove Kitajske.

Na Kitajskem je leta 1956 bilo 144 univerz in 
inštitutov, kjer je bilo zaposlenih 31.000 znanstvenih 
delavcev. Podatki kažejo, d ti. b pdo letos imeli 23 znan
stvenih ustanov več, kot v letu 1952. Kitajska Akade
mija znanosti in umetnosti je v zadnjih letih priredila 
28 znanstvenih odprav.

Glede razvoja industrije, poljedeMva, gospodar
stva in vodnega gospodarstva, so znanstveniki in 
inženirji opravili ogronvno delo. Proučili so vse 
možnosti izkoriščanja rud, zlasti železne rude, in 
zbrali precejšnje podatke' za osnovanje metalurške 
industrijske baze. Ves gradbeni material, ki so ga

rabili pri gradnji največjega mostu na Daljnjem 
vzhodu preko reke Jang ce Kiang so proizvedli na 
Kitajskem. 'Prav tako so za gradnjo proge Lančow— 
Sian iz Baodin—Cangtu uporabili domači material.

Kitajski učenjaki so prepričani, da bodo lahko 
reko Hoangho očistili in si vodne sile pokorili tako, 
da bodo imeli v bodoče od te reke le koristi. Obenem 
bodo skušali izkoristiti enegijo reke Jang ce Kiang.

V zadnjih letih so napravili odločen korak naprej 
v znanstveno teoretskem delu, brez katerega si prak
tično delo težko zamislimo. Znanstveniki, ki se pečajo 
z nuklearno fiziko, so v raziskovanjih dosegli lepe 
uspehe, za njimi ne zaostajajo kemiki (s proučeva
njem katalizatorjev in visoko molekularno kemijo). 
Kitajski matematiki se ukvarjajo s proučevanjem 
metode matematičnih analiz, dopolnjujejo algebro, 
geometrijo, teorijo števil, teorijo o elastičnosti, pla
stičnosti in teorijo hidrodinamike.

V Pekingu se vrste znanstvene konference. Znatno 
je razširjena publicistična znanstvena dejavnost. Da
nes izdajajo več kot 60 strokovnih časopisov, ob javili 
so preko 200 pomembnih znanstvenih del itd.

Aprila lani je bilo v Pekingu zasedanje Izvršnega 
komiteja Društva znanstvenikov vsega sveta. Zase
danju 'je prisostvovalo 20 predstavnikov iz raznih 
dežel. To zasedanje je bilo velikega pomena za vzpo
stavljanje prijateljskih odnosov med tujimi in kitaj
skimi znanstveniki.

Na s liki vidite most preko katerega pelje železnica
v Lančou). A. M.

• e •Premog, premog
Problem številka 1, od katerega je odvisen napredek 

vzhodnonemškega gospodarstva
Nemci, pa naj bodo z Vzhoda trične energije, precej ga potro-

ali Zapada, zelo cenijo premog. 
Kadarkoli v pogovoru omenimo 
standard, takrat pogosto slišimo 
tole: »Da bi imeli čimveč rja
vega premoga«. Tako na primer 
toži Nemec z Zapada. Njegov 
sosed z Vzhoda pa tarna: »Le 
da bi imeli čimveč črnega pre
moga!«

V Zahodni Nemčiji porabijo 
precej več premoga kot v 
Vzhodni, saj je skoraj vsa indu
strija ostala v Zahodni Nemčiji. 
Lani s:o y Vzhodni Nemčiji po
večali proizvodnjo za 6 odstot. 
Tako so proizvedli 200 milijonov 
ton premoga, 23.000 ton jekla, 
v strojegradnji pa so izdelali za 
več kot milijon mark proizvo
dov. Gospodarstvo v Vzhodni 
Nemčiji je v zelo težavnem po
ložaju, saj je skoraj brez osnov
ne surovinske baze. Tako go
spodarstvo je vedno odvisno od 
dogodkov v svetu. Tako na pri
mer v Stalinštadtu po velikih 
oktobrskih dogodkih na Polj
skem visoke peči več ne gore. 
Obveznosti Poljske je prevzela 
Sovjetska zveza, toda zaivoljo 
precejšnje oddaljenosti je pre
mog zelo drag.

V mnogih podjetjih so pod- 
vzeli naj strožje ukrepe, da bi 
proizvodnjo racionalizirali. Zdaj 
bodo skušali peči kuriti . z 
ogljem, da bi prihranili premog 
in koks. A vendar, 200 milijo
nov ton, to je ogromna količina 
premoga. Ce pa upoštevamo, da 
je to edini energetski vir za 
vzhodnonemško industrijo, po
tem je ta količina zelo majhna, 
kajti premog uporabljajo' za 
koksarne, za proizvodnjo elek-

NOVA PLASTIČNA MASA
V znanstvenem inštitutu za 

plastične mase v Sovjetski zve
zi so končali z del: na proiz
vodnji materialov, imenovanih 
steklo volioknit in steklo tekso- 
lit.

Ta plastična masa je slična 
teksolitu, le da so vlakna ste
klena. Napovedujejo ji veliko 
bodočnost.

PODJETJA RAJE KUPUJEJO LICENCE V TUJINI, NAMESTO 
DA BI SEGALA PO DOMAČIH PATENTIH

HM. PHMET!
Mnogi izumitelji danes več 

ali manj upravičeno tožijo, da 
se velike tovarne branijo nji
hovih izumov. Tovarne še ra
je odločijo za nabavo tujih li
cenc. Izumitelji se vprašujejo 
kje so tu vzroki. Zakaj podjet
ja ne uporabijo domače paten
te, ki so cenejši i.n sodobnejši 
od inozemskih?

Živimo v dobi »hladilnikov 
in elektrifikacije naših stano
vanj«. Inženir J. P. je skon
struiral majhen hladilnik, ki 
pa je različen od vseh podob
nih tovrstnih naprav, ki jih 
danes uporabljajo v svetu v 
gospodinjstvu. Izumitelj pa 
ve povedati, da se za iznajdbo 
nihče ne zmeni, čeprav je bolj
ša od dosedanjih. Prav tako 
niso nikjer izkoristili patenta 
— posebnega sesalca prahu —

O tebi, tvojem delu, tvojih 
uspehih in težavah piše 
»DELAVSKA ENOTNOST«.

kakor tudi ne izuma, s kate
rim lahko takoj pogasijo po
žar v dimniku. Takih in po
dobnih primerov bi lahko na
šteli še več.

Izumitelji bi tudi olajšali 
delo konstruktorjem in vsem 
tistim, ki morajo pri svojem 
delu uporabljati šestilo. Nek 
izumitelj je napravil posebno 
napravo za avtomatsko risanje 
elips.

Nekdo iz Niša je napravil 
zvočnik z dvojno membrano.

Toda to je le drobec izumov. 
Za večino patentov pa mora
mo le reči, da jim je usoda 
zapečatena. Ostale so le debe
le mape papirja, ki so zakle
njene v pisarnah tovarn in 
podjetij. Podatki namreč ka
žejo, da se le majhen del do
mačih patentov izkoristi.

Nekateri sodijo, da bi bilo 
prav, če bi se poseben odde
lek Zvezne industrijske zbor
nice aktivneje prizadeval za 
to, da se čimveč domačih pa
tentov tudi v praksi uporabi.

Je preveč učenjakov!

šijo v gospodinjstvu in prometu 
in ostali industriji.

Ali bo .vzhodnonemško gospo
darstvo rešilo problem številka 
1, to je pač stvar njih samih — 
kot to običajno zatrjujejo vodi
telji vzhodnonemške vlade.

Ce bi v pogovoru pred dvajse
timi leti omenili besedo nukle
arni inženir bi se ljudje zelo 
začudili. Danes pa je inženirjev, 
k; se pečajo z nuklearno ener
gijo že precej, v Združenih 
državah Amerike jih na primer

Televizija 
in vojska
Že od nekdaj velja, da je ogle

dovanje sovražnikovih položajev 
za vojake najbolj počasen, te
žaven in poleg tega vsega še ne
varen posel. Skoraj največ pri
padnikov armade pade takrat, 
kadar se prebijajo v nasprotni
kov tabor, da bi svojemu povelj
stvu prinesli kar najbolj zado
voljive podatke. Včasih pa se ti 
podatki ob velikanskih žrtvah 
tako skromni, da si generali ne 
morejo z njimi dosti pomagati 
Že v bližnji bodočnosti pa bo v 
tej smeri napravljen odločen 
korak naprej. Nasprotnikove 
položaje bodo namreč snemale 
televizijske kamere. To, kar bo
do posnele kamere, ki bodo na
meščene v letalih, bodo v istem 
trenutku lahko opazovali v šta
bu na televizijskem sprejemni
ku. Z nekaj letali in televizij
skimi kamerami bodo lahko v 
kratkem času zbrali dragocene 
podate o sovražniku. Tudi do 
zdaj so sovražnikove položaje 
snemali iz zraka, toda le s foto- 
kamero. Precej časa je preteklo, 
preden so filme razvili in šele 
potem so se lahko lotili podrob
nejše analize.

Nov način ogledovanja sovraž
nikovih položajev je hitrejši in 
prikladnejši.

Popolnoma gotovo pa je, da 
tudi to ogledovanje ne bo brez 
žrtev. Sovražnik bo težil k temu, 
da bo čimveč letal-oglednjkov 
sestrelil in onemogočil ogledo
vanje svojega ozemlja.

imajo kar 5000, V bližnji bodoč
nosti pa jih bddo potrebovali še 
več.

Nuklearna energija je razme
roma miada znanost, ki se zelo 
naglo razvija. V svetu je vedno 
več izumov, tehnika skokovito 
laste. Zato pa so potrebni znan
stveniki in strokovnjaki. Ce pri
merjamo porast prebivalstva s 
porastom učenjakov, potem lah
ko ugotovimo, da število teh — 
v svetovnem "merilu — nepri
merno hitreje raste.

Velika je potreba po znan
stveni in tehnični razgledanosti. 
Človeška družba se neprestano 
razvija. Večja uporaba tehnič

nih sredstev v človekovem živ
ljenju je samo del postopnega 
naraščanja sposobnosti človeka 
ta mu bodo omogočila, da bo 
razmotnil vso taj instvenost pri
rode. Danes proučujejo vse ne
znane probleme na podlagi že 
preverjenih dejstev in spoznanj. 
Ta metoda proučevanja je za
menjala stari način, kjer si je 
človek pomagal z raznimi praz
noverji in čarovnijami. Nove 
tehnične možnosti pa vedno bo'j 
in bolj odpirajo pot znanosti.

Morda se bo kdo vprašal, če 
niso že vsa načela sodobne teh
nike raziskana do kraja? Toda 
vse kaže, da še zdaleč ne. Kdo

Afganistan brez dobrih cest

ve pred kakšnimi vprašanji se 
bodo znašli učenjaki v bodočih 
petdesetih letih. Kljub temu, 
da smo danes razmeroma dobro 
poučeni o zgradbi atoma, še 
vedno ne razpolagamo z zadost
nimi podatki o elementarnih 
delcih, s katerimi znanstveniki 
vsak dan delajo in eksperimen
tirajo.

Znanstvena raziskovanja do
življajo šele svoj vzpon. Člove
štvo pa bo živelo še nekaj mili
jard let, zato je popolnoma brez 
smisla verjeti, da smo na koncu 
znanstvenega proučevanja.

Nekaj pa danes vemo, namreč 
to, da če znanstveniki ne bi 
opravili tako težke poti na po
lju raziskovanja atomske ener
gije, potem človeštvo ne bi lime
to kakšnih večjih perspektiv, da 
se na splošno s svetu poveča 
blagostanje.

Zato je prav, da cenimo znan^ 
steno prizadevnost, kajti ta 
predstavlja bodočnost.

Raziskovanje podzemeljskih 
jam zahteva vso zbranost 
duha in odpornost telesa. 
Vendar ta svet globoko v 
večni temi, kamor sicer ne 
prodre žarek svetlobe ali 
šum s površine, pritegne 
marsikoga nase da se vrača 
še in še v temne globine, ne 
oziraje se na blato, vodo in 

vse napore.

Heobičajnn železniška 
proga

Bajkalsko jezero v Sibiriji je 
največje sladkovodno jezero v 
Aziji. Dolgo je 620 široko pa 47 
kilometrov. Preko tega jezera 
so vse do leta 1906 bobnela ko
lesa železniških voz.

Leta 1892 so po načrtih ruskih 
inženirjev zgradili preko zale
denele površine tega jezera že
lezniško progo. Vsako leto, sko
raj pet mesecev, pokriva to je
zero tod. Ko se je v maju mese
cu leta 1892 začel led topiti, so 
neobičajno železniško progo po
drli in jo vskladiščtii. Naslednjo 
zimo so progo spet zgradili. Ta
ko so na Bajkalskem jezeru gra
dili in podirali železniško progo 
vse do leta 1906, ko so naposled 
le zgradili železnico ob obali 
velikega jezera.

Sladkovodne ribe

Afganistan je prav glede pro
meta med zelo zaostalimi azij
skimi deželami. Ceste, ki so jih 
do zdaj že zgradili, so v zelo 
slabem stanju. Zdaj resno raz
mišljajo, kako bi najbolje po
pravili stare in zgradili nova 
ceste. Stalne prometne zveze, 
ki so slabe, so največji gospo

darski problem v Afganistanu, 
v katerem je prav zaradi tega 
onemogočen skoraj ves izvoz. 
Blago še vedno prevažajo.s ka
ravanami, (konji in kamelami). 
Vozni park je zelo majhen, vse
ga skupaj imajo le tri tisoč vo
zil, to pa je za to deželo več 
kot premalo,-

V Jugoslaviji pa tudi v naši 
ožji domovini Sloveniji imamo 
precej podjetij za predelavo 
morskih -rib. V Reki Congevi
ca pa- je edina tovarna v Jugo-

Hidrocenlrala
Hidro je grška beseda in po

meni voda. Vse sestavljenke, k: 
se z njo začenjajo, so v nekak
šni zvez) z vodo. Neka) prme- 
rov. Hidroplan ali vodno letalo, 
hidroterapija — zdrav.jenje z 
vodo, hidrofobija — poiav ko 
človek za-radi strahu na more 
požirati vode, hidrodinamika je 
znanost, ki se peča z raziskova
njem gibanja vode, v odnosu na 
zunanje sile, ki to gibanja po
vzročajo.

Ermilo Abreu Gomez Obračal jih je med prsti, od samega obupa ni vedel 
kaj početi. Spravil jih je v žepni robec in napravil 
vozel. Toda vozel se je nekajkrat razvozlal in se 
končno strgal. Nemara bi bilo bolje, ko bi jih zavil 
v kos papirja. Napravil si je vrečko In se z njo 
igral, dokler se mu nj zazdelo vse skupaj malo 
prebahavo. Ko bi ga kdo opazoval, bi sl lahko mi-

Mali Michel je bil reven, tako reven, da je mi
slil, da si ne bo mogel nikoli priskrbeti deset 
centavov, ki jih je potreboval, da bi si kupil frni
kole. Ko mu je oče nekega dne odštel zadnji cen- 
tavo, ni vedel, ali naj se j-oče ati smeje od veselja. 
Štel jih je in spet štel. Bilo jih je res deset. Naj
prej je mislil, da bi bilo bolje, ko bi jih zmenjal 
v srebrni kovanec. Toda prestrašil se je — tako 
rpajhen novčič kaj hitro lahko zgubiš. Potem si je 
zaželel, da bi se centavi svetili. Zložil jih je v kup
ček in jih očistil z limono in pepelom. Zasveteli so 
se kakor suho zlato in tako so žvenketali, da je bilo 
veselje Postalo mu je skoro žal, da je to storil. 
Takšni, tako svetli, čisti in rumeni se mu niso 
zdeli več toliko pris-tni, vzbujali so mu nezaupanje 
in zahotelo se m,u je. da bi bili zopet temni kakor 
prej. Pov-aljal jih je po premogovem prahu in blesk 
je izginil. Potresel je z njimi, in prisluhnil. Tudi 
zvenk ni bil več takšen kakor prej.

Sicer pa. deset centavov je imel. Stresel jih je 
na mizo in jih začel zlagati v vrsto. Hotel jih je 
tudi urediti po letnicah od 1900 — ta je bi-] najsta
rejši — do 1909, ta je bil najnovejši. Ko se je s tem 
ukvarjal, je opazil, da Ima dva taka iz 1901, zato 
pa mu manjka tisti iz 1905. Prestrašil se je. Zavoljo 
te pomanjkljivosti si je domišljal, da nima njegov 
denar nobene vrednosti. Takoj je pomislil, kaj bi 
mu bilo storiti. Naj bi stopil do trgovine na oglu 
in rekel fantu za pultom, naj mu tis.fl centavo. ki 
ga ima odveč, zamenja? To bi. bila huda nadlega, 
mar ne? Dejal bi mu.tudi, da se ne mudi; lahko 
počaka, na primer dan ati dva.

Končno ni storil ničesar. Bal se je, da bi si o 
njegovi zadevi utegnil kdo kaj • slabega misliti.

stil, da gre za dragocene kovance. Kak brezposleni 
bi mu .jih utegnil vzeti in mu pritisniti še brco za 
nameček. Ob tej misij se je prijel za glavo. Odpr 
je vrečko in poškropil centave z vodo. Od pogostega 
otipavanja so postali novci končno popolnoma črni
ce lo nekoliko zeleni. Domislil se je, da bi bito naj
bolje, ko bi si čimpreje kupil frnikole. Pogledal je 
na uro. Bilo je že prepozno. Ponoči In v slabo 
razsvetljeni prodajalni Dona Remira bi bilo nemo
goče izbrati barve, ki si jih je želel. Najbolje bo 
prestaviti nakup na jutrišnji dan.

Spravi.] je centave v hlačni žep in legel v po
steljo. Sredi noči Je previdno vstal, da bi jih pre
štet., Bili so hladni. Naštel jih je devet. Enega je 
izgubil! To ni biilo mogoče. Preštejmo še enkratl 
Bilo jih je deset. Morda je slabo štel? Obšlo ga je 
močno nezaupanje. Ponovno jih je preštel. Zares, 
bilo jih je deset. Se enkrat si jih ni upal šteti, iz
strahu, da jih, ne bi bilo zopet devet. Potem jih je ,
zložil pod vzglavje. Ko je položili nanje glavo so 
zaškripali tako kakor b] se drobili. Znova jih je 
počasi preštel. Bilo jih je deset. Zaspal je. Sanjalo 
se mu je. da so mu jih ukradli. Od, strahu se je
zbudil. Ko se je pošteno predramil, je ugotovil, da
jih pod vzglavjem ni več. Očividn0 so ga okradli. 
O tem nj bilo nobenega dvoma. Se in še je strmel 
na tisto mesto, kjer so bili prej. Centavi so izginili. 
Pomislil je na tatu. Preiskal je vrata in okna. Tam 
skozi vlomilec ni moge-l priti. Gotovo je bil skrit 
— bogvedi od kdaj že — pod posteljo! Še enkrat je 
pregledal blazino in prevleko. Vis žalosten se je 
vrgel na posteljo r.n — zdajci je pod njim nekaj 
tiho zažvenketalo. Cuti-l je. d-a se mu nekaj hlad
nega prijemlje kože. Zaprl je oči in je] tresoč se 
neodločno in nezaupljivo tipati po rjuhi. Otipal je 
centavo. potem še enega, potem zopet enega in še 
enega. Oddahnil se je. Med rjuhami je bilo res vseh 
deset kovancev. Zbral jih je In jih stisnil v pest. 
Medtem, ko jih je štel, je zopet zaspal. Zdrknili so 
hm izmed prstov in padli na tla, skoraj brezšumno, 
kakor da bi se ga bali prebuditi.. V sanjah je štel 
najprej: enajst, dvanajst, trinajst, štirinajst, pet
najst. Prištel je do $to. Pustimo ga spati! Saj vemo. 
d.a jih je le deset.

Prevedel Igor Ravnikar

.slaviji, kjer predelujejo slad
kovodne ribe. Do včeraj še ne
znano podjetje se je v nekaj le
tih utrdilo In danes ga r>o- 
znajo že povsod po svetu. Vso 
letošnjo proizvodnjo so že vna
prej prodali kupcem v Avstriji 
in Nemčiji. Nemalo je do tega 
prispevalo dejstvo, da so jezer
ske ribe ukljevi, kublje in šeza- 
ne naj slajše.

V zadnjih letih so se pojavih 
na tržišču novi proizvodi te to
varne: ribje olje. eterično oh?, 
ribja moka in sadni sak narejen 
iz »napa« tako v Črni gori ime
nujejo divji šipek.

Zaradi premajhne zmogljivosti 
podjetju ni uspelo, da bi prede
lali lanski celoletni ribji plen 
iz Skadarskega jezera. Iz naj- 
skromnejši-h ocen lahko razbe
remo, da ribiči ulovijo v tem 
jezeru letno milijon kilogramov 
rib. Pretežni del plena propade 
to pa zavoljo tega, ker ga ne 
morejo sproti predelati. Pretek
lo leto so 20.000 kilogramov rib 
predelali v ribjo moko. Znano 
pa je, da običajno pridobivajo 
ribjo moko iz odpadkov ob pri
liki. ko predelujejo r.be z' ' n-. 
zerve. Kakšna je tu škoda ni 
treba posebej poudarjati.

Takoj ko -bodo v tej tovarni, 
ki leži ob Skadarskem jezeru, 
zgradili moderno hladilnico 
zmogljivostim 300 ton. bo p »- 
izvodnja naglo narasla in ta
krat bo mogoče še v večji meri 
zadostiti tudi potrebam domače
ga trga.

Domači mlin za cemen!
Lansko leto je naša stroje

gradnja zabeležila velik uspeh. 
Izdelala je namreč mlin za ce
ment. Stroj je dolg 14 metrov 
in težak 180 ton. Mlin je odlič
no skonstruiran in trna nasproti 
tovrstnim inozemskim celo ne
ka] tehničnih prednosti.

Stroj ima posebno tlačno na
pravo za mazanje osi novega 
mlina in je opremljen z avto
matično napravo, ki v trenutku 
nevarnost] izklopi mlin.

Takih mlinov, kakšnega ima 
sedaj tovarna cementa »Parti
zan«, potrebujemo še več. Stari 
mlini so dotrajam, a potreba po 
cementu je vse večja.

Mline za cement izdeluje to
varna »Djuro Djakovič« oh so
delovanju Litostroja in Edin- 
stva ter še nekaterih drugih 
tovarn.
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STVAR NAS VSEH
7. marca je bila seja predsedstva Zveze Svobod in 

prosvetnih društev Slovenije. Člani predsedstva so raz
pravljali in sklepali o delu Zveznih sosvetov in sicer: 
dramskega, glasbenega in izobraževalnega. Zasedanje je 
bilo zelo pomembno. Posebno važna so bila stališča in 
priporočila, ki se nanašajo na izobraževanje odraslih. Za- 
ladi aktualnosti tega vprašanja bomo v prihodnjih šte
vilkah o tej seji še pisali in seznanili bralce tudi o delu 
Zveze na kulturno-umetniškem področju.

Z izobraževanjem odraslih se 
bavi danes mnogo organizacij, 
ki si vsaka po svojih močeh 
prizadeva doprinesti, svoj delež 
k hitrejši duhovni in strokovni 
rasti naših državljanov. Uspehr 
ne zaostajajo. Nekatere, zlasti 
strokovne organizacije so dokaj 
izpopolnile način izobraževanja 
svojih kadrov, na primer zdrav
niško društvo ima tedenska 
Predavanja za vse zdravnike, 
strokovne sekcije redno raz
pravljajo o strokovnih vpraša
njih, po vseh podružnicah pri
rejajo predavanja o tekočih 
strokovnih problemih. Dokaj 
razvito strokovno izobraževanje 
iimajo tudi nekatere sekcije 
DlT: Društvo za varilno tehniko 
trna varilsko šolo v Ljubljani 
in Marib oru, dalje osnovne, na
daljevalne ter specialne tečaje 
ta varjenje, tečaje za mojstre, 
inženirje In tehnike itd. Elek
trotehniško društvo ima 6 me
sečni strojni in elektrotehniški 
tečaj v Mariboru, dopisne tečaja 
za terenske elektrotehniške de
lavce itd.

In vendar spričo družbenega 
Položaja proizvajalcev in z ozi
rom na silen razmah tehnike, ki 
zahteva vse večjo ekonomsko 
Politično razgledanost in večjo

strokovnost slehernega držav
ljana, z doseženimi uspehi ne 
moremo biti zadovoljni. V čem 
je dosedanja slabost izobraže
vanja odraslih?

Osnovna slabost je v dejstvu, 
da vsa. teža tega dela sloni ne 
amaterskih organizacijah, ki pa 
zato nimajo niti dovolj sredstev 
niti potrebnega kadra, medtem, 
ko državne prosvetne ustanove 
na tem področju nimajo nobe
nih zakonitih dolžnosti.

Prav zaradi te pomanjkljivost', 
dosedanje izobraževanje odra
slih ne dopušča posameznikom 
prehod iz nižje v višjo stopnjo 
izobraževanja. Nemogoče je tudi 
preko izvenšoliskega izobraževa
nja doseči priznanje formalne 
šolske kvalifikacije, kii bi odprla 
posameznikom pot za izobraže
vanje v rednem šolskem siste
mu.

Za Izboljšanje položaja, ki ga 
imamo v izobraževanju odraslih 
bi bilo predvsem potrebno spre
meniti sistem sedanjega rednega 
Šolstva in sam odnos prosvetnih 
ustanov do tega. Na posvetova
nju o izobraževanju delavcev v 
Sarajevu so podčrtali, da mora 
biti izvenšolsko izobraževanje 
stvar celotne družbe; zato so

Vladimir Becič: »Deček s koruzo«, olje

Pravkar je v Modemi galeriji v Ljubljani odprta velika 
retrospektivna razstava hrvatskega slikarja-impresionista VI. 
Ceciča (1886—1954), Devetdeset njegovih umetnin, olj, akvarelov 
in risb, odlično prikazuje njegovo umetniško rast. Bil je velik, 
temperamenten slikar, ki je z močnim čustvom In s sočnimi 
barvami slikal prirodo in človeka v njej, inteligenta, kmeta in 
delavca. Obenem s Račičem (I 1908) in Kraljevičem (t 1913) po
meni Becičevo slikarstvo sestavni del modernega hrvaškega sli
karstva zadnjih petdesetih let. Becič je bil učitelj In prijatelj 
vrsti slovenskih slikarjev srednje generacije. — Izredno zani
miva razstava je odprta vsak dan od 10.—19. ure. Strokovno 
vodstvo po razstavi bo vsako sredo in petek ob 17. uri.

bile poudarjene predvsem na
slednje zahteve:

Prvič. Z Vzcibražev&ftjem od- 
raslih se morajo za to predvsem 
baviti: a) redne šolske ustanove.

Drugič. Pri organih oblasti 
naj se ustanove posebne komi
sije in oddelki, ki bodo prouče
vali in usmerjali izvenšolsko 
izobraževanje.

Tretj-ič. Za izvenšolsko izobra
ževanje moramo zainteresirati 
vse proizvodne organizacije in 
podjetja, da bodo gmotno in 
moralno podprla \sa prizadeva
nja za splošnim, strokovnim in 
družbeno političnem izobraže
vanjem odraslih.

Razčlenimo prvo zahtevo ln 
poglejmo, kaj pričakujemo od 
rednega šolstva.

V dosedanjih predpisih Sveta 
za šolstvo LRS ni nobenih dolo
čil, ki bi kakorkoli zavezovali 
za izvenšolsko izobraževalno 
delo. Pri svetu za prosveto in 
kulturo sicer obstoja posebna 
komisija za izobraževanje odra
slih toda njeni napori so bili 
brezuspešni, ker nima niti prav
ne niti gmotne osnove za širši 
vpliv na izvenšolsko izobraže
vane. Ko je predsedstvo Sveta 
Svobod in prosvetnih društev o 
tem razpravljalo, je bilo soglas
no, da predlaga Ljudski skup
ščini oziroma Izvršnemu svetu 
LRS, da s posebnimi predpisi 
na-loži Svetu za šolstvo tudi tkrb 
za izvenšolsko izobraževanje in 
da se pri tem svetu ustanovi 
komisija za izvenšolsko izobra
ževanje (s tem, da se ukine -ko
misija pri Svetu za prosveto in 
kulturo) z oddelkom, ki bo skr
bel za praktično izvedbo izven- 
šolskeigia izobraževanja preko 
rednega šolskega sistčma.

Naloge te komisije bi bite 
predvsem, da pri splošno izo
braževalnih in strokovnih šolah 
vseh stop-enj odpira eksperi
mentalne oddelke za izobraže
vanje delavcev. Na podlagi 
dobljenih izkušenj, bi ustanovili 
stailn-e oddelke pri rednih šolah 
za izobraževanje delavcev, za 
doseganje kvalifikacij in za iz
popolnjevanje v stroiki. (Taki 
oddelki obstajajo doslej že pri 
de-lovodskii in mojstrski šoli 
TSS in pri I. državni gimnaziji 
v Ljubljani in Mariboru za 
nižje razrede ter na V. državni 
gimnaziji v Lju/bija-ni za višjo 
gimnazijo). Na vsiefa stopnjah 
strokovnih šol naj bi se po mož
nosti ustanovile tudi dopisne 
šole po vzorcu Ekonomske sred
nje šole pri Glavnem odboru 
Zveze borcev.

Komisija za izobraževanje od
raslih pr Svetu ea šolstvo, naj 
tudi zagotovi gmotna sredstva 
za eksterno delovanje rednih šol 
in poskrbi za vzgojo in razme
stitev kadra za izobraževanje 
odraslih.

Tudi delovanje Zavoda za pro
učevanje šolstva je treba raz
širiti na področje iizvenšolskega 
izobraževanja. Zavod je že sam 
predlagal, da naj se pri njih na
mesti referent za iltvenšolsko 
izobraževanj,e. Menimo pa, da to 
ni dovolj. Potrebne bi bilo pri 
Zavodu ustanoviti oddelek, se
stavljen tfe profesionalnih in ho
norarnih sodelavcev, ki bo pro
učeval oblike, programe in me
tode izvenšolsikega izobraževa
nja odraslih.

V razpravi o novem univerzi
tetnem zakonu na Univerzitet
nem svetu so bili podani in 
tudi sprejeti predlogi, po katerih 
se bo delovanje univerze razši
rilo tudi na eksterno delo, to je 
na znanstveno usposabljanje vo
dilnih kadrov iz proizvodnje. 
Ob priliki te razprave je Uni-

veflzitetm svet sklenil predložiti 
Izvršnemu svetu predlog poseb
nega predpisa, ki bi omogočil 
vpis na univerzo tudi tistim, ki 
sicer nimajo formalne šolske 
izobrazbe (višje srednje šole) 
pod pogojem, da opravijo pred
pisani sprejemni zpit. Predsed
stvo Sveta Zveze Svobod in 
prosvetnih društev podpira 
predloge Univerzitetnega sveta. 
Smatra pa še, da bi bilo treba 
v fakultetnih statutih zagotoviti 
ustanovitev posebnih eksternih 
oddelkov, ki bi omogočili vodil
nim kadrom iz proizvodnje iz
popolnjevati splošno in strokov
no znanje ter stalni postdipiom- 
ski študij svojih absolventov in 
vodilnih ljudi v. podjetjih.

Da bi dosegli potrebno pove
zanost, načrtnost in kakovost 
splošnega in strokovnega izve-n- 
šolsfcega izobraževanja, je -bilo 
na posvetovanju v Sarajevu 
sklenjeno, da se osnuje v Beo
gradu Zvezni center za vzgojo 
kadrov. Enaki centri naj bi se 
o-snovali tudi v vseh republikah. 
Pogoji za uspešno delo centra 
pa bi bili dani le, če jih orga
nizira in vzdržuje državna ob

last teir jim zagotovi potrebno 
pravno in gmotno osnovo za de
lovanje. V centru naj bi bili 
raposleni le strokovno in peda
goško sposobni ljudje, ki bodo 
znanstveno proučevali in usmer
jali strokovno, splošno in druž
beno politično izobraževanje 
odraslih.

Dalje prihodnjič

KATHE KOLLWITZ: 
VELIKI BERLIN

Vsi veliki umetniki so ve
liki zato, ker so v svojih de
lih odkrivali bistvene značil
nosti dobe, v kateri so živeli, 
razkrivali krivice in se bo
rili za pravico, za napredek 
družbe. Med temi velikimi 
umetniki je tudi Kat)ie Koll- 
vvitzeva, umetnica in borka 
za pravice izkoriščanega pro
letariata. Njena umetniška 
dela so obsodba kapitalistič
ne družbe, protest proti rev
ščini, poziv na boj za nov 
svet, v katerem ne bo izko
riščanja in bede.

O prosvetnih domovih
Nadaljujemo člajiek tova

riša Romana Albrehta, v ka
terem govori o načelih, ki 
nas vodijo, ko /gradimo pro
svetne domove. Doslej je po
jasnil dvoje načel. Prvo: 
Prosvetni dom naj bo za
snovan tako, da omogoči pre
bivalcem določenega naselja 
normalno družbeno udejstvo
vanje in amatersko umetni
ško delovanje. Drugo nače
lo, ki izvira iz prvega, da 
omogoča sistematično izobra
ževanje odraslih na tem po
dročju in da daje osnovne 
pogoje za amatersko umet
niško delovanje delovnih lju
di s tega področja. Na osno
vi teh dveh načel tovariš Ro
man Albreht razvija dalje 
svojo misel.

Kot tretje načelo bi kazalo po
staviti trditev, da prosvetni 
dom, ki naj omogoča prej ome
njeno družbeno in družabno de
lovanje in življenje delovnih 
lij udi, organsko in funkcionalno 
sodi v določeno stanovanjsko 
naselje, da je kratkomalo se
stavni del določenega naselja, ki 
ga ni mogoče prezreti. Zato ka
že, da bi se bilo nujno potreb
no zavzemati za to, da se pri 
projektiranju posameznih nase
lij predvidi tudi tak prosvetni 
dom, ki je potreben za družbe
no in družabno življenje prebi
valcev tega področja in da se v 
obstoječih industrijskih naseljih 
vkomponira v bodoče ta objekt.

Četrto načelo, ki naj bi ve- 
lj.ailo pri izdelovanju zasnov za 
prosvetne domove, pa bi bilo, da 
je treba obseg prosvetnega do
ma vskladiti s številom prebi
valstva na določenem območju. 
Običajna .praksa je, da se pri 
nas v manjših naseljih osiroma- 
šuje v konceptu za izgradnjo 
prosvetnega doma zvrsti dejav
nosti in da se stvar reducira sa
mo na prostore, ki so potrebni 
za določene dejavnosti, recimo 
n. pr. gledališke dvorane, zane
marja pa se potrebne prostore 
za družbeno in družabno življe
nje, za izobraževanje itd. Kadar 
je govora o vsklajevanju obsega 
prosvetnega doma s številom 
prebivalstva, torej ne more biti 
govora o tem, katere zvrsti de
javnosti je zavreči, ampak gre

za to, koliko prostora je posve
titi posameznim dejavnostim.

Iz tega načela logično izhaja 
naslednje, to je peto načelo, ki 
ga kaže svetovati vsem, ki bodo 
urejevali prosvetne domove, in 
to bi bilo sledeče: ustvariti je 
potrebno pravilno sorazmerje 
med prostori, namenjenimi za 
posamezne zvrsti družbene in 
prosvetne dejavnosti. V tem po
gledu obstajajo trenutno pri nas 
velika nesorazmerja. Imamo pri
mere, da je v naselju z dva do 
tri tisoč prebivalci dvorana, ki 
sprejme pet sto obiskovalcev in 
so urejeni vsi potrebni prostori 
za normalno funkcioniranje te 
dvorane, istočasno pa v tem 
istem kraju ni najosnovnejšega 
prostora Za čitalnico, obstaja pa 
prostor za predavanja, v kate
rega lahko .pride trideset ljudi. 
Za vse druge zvrsti družbenega 
in družabnega udejstvovanja ni 
prostorov. Seveda je tako neso
razmerje osnovni vzrok za to, 
da se pri nas v posameznih na
seljih cele zvrsti družbene in 
družabne dejavnosti ne morejo 
razviti. Vendar pa samo dejan
sko stanje še ni tako hudo, kot 
je hudo in nevarno pojmovanje 
nekaterih ljudi, da za družbeno, 
družabno življenje in izobraže
vanje odraslih niso potrebni 
prav tako specializirano ureje
ni prostori, kot so potrebni za 
amatersko gledališko dejavnost 
na 'primer. Po teh pojmovanjih 
je sleherni prostor, v katerega 
zahajajo ljudje, že primeren za 
družabno in družbeno aktivnost, 
za izobraževanje itd. Seveda se 
v takem pojmovanju odraža do
kaj primitivni pogled na te zvr
sti dejavnosti, ki ima često v 
praksi tudi kaj čudne posledice 
(predavanja za odrasle v klopeh 
za šoloobvezno mladino, razve
drilo omejeno na vinsko trga
tev in podobno brez slehernih 
programov itd.).

Za šesto načelo pri projekti
ranju in urejanju prosvetnih do
mov pa bi kazalo svetovati na
slednje: k izdelavi načrtov za 
prosvetni dom je treba prite
gniti strokovnjake urbaniste, 
pedagoge, psihologe, zdravnike, 
gledališke, glasbene, plesne, li
kovne ustvarjalce in reproduk
tivne in družbenopolitične de
lavce te,r aktiviste posameznih

pedročij prosvetne dejavnosti. 
Poleg tega, da se o zasnovi pro
svetnega doma razsoja z vseh 
teh vidikov, je nujno potrebno 
usvojiti tudi načelo, da se pri 
urejanju prostorov skuša zado
stiti sodobnim zahtevam tehni
ke, pedagogike, umetnosti itd. 
(knjižnice s svobodnim pristo
pom, ureditev in oprema preda
valnic, prostori za seminarsko 
delo, ureditev gledaliških dvo
ran, ureditev kinogledaliških 
dvoran itd.). V tem pogledu je v 
naši praksi še silno veliko kon
vencionalne zastarelosti, ki vkle
pa naše prosvetno delovanje v 
že zdavnaj preživele šablone.

Seveda pa je povsem jasno, 
da prosvetnih domov, ki bi 
ustrezali vsem navedenim zahte
vam, ne bo moč graditi v eni 
sapi. Zato naj bi bilo sedmo na
čelo, ki ga je svetovati, naj bi 
se odločili za postopno graditev 
prosvetnih domov. Taka gradi
tev 'je lahko postavljena v dalj
ši čas. Važno pa je, da bi pri 
projektiranju in pri izvedbi pri
čeli z urejevanjem tistih pro
storov, ki so potrebni za druž
beno in družabno življenje, na
daljevali z izgradnjo prostorov 
za izobraževanje itd. Tako zapo- 
vrstje je svetovati predvsem iz 
dveh vzrokov: zato, ker imamo 
skoraj v vsakem pomembnej
šem industrijskem naselju ze 
neke prostore za udejstvovanje 
amaterskih umetniških skupin, 
medtem ko smo v pogledu pro
storov za druge zvrsti družbene 
aktivnosti mnogo na slabšem, in 
drugič, ker nam samo družbeno 
življenje in delovanje delovnih 
ljudi diktira, da se orientiramo 
na tiste prostore, brez katerih 
si je težko predstavljati uspeš
nejši napredek družbenega in 
družabnega življenja pri nas.

In končno, kot osmo načelo: 
prosvetne domove naj vzdržuje
jo im upravljajo organi družbe
nega upravljanja. Sedanje sta
nje je v tem pogledu povsem 
nevzdržno. Posamezne prosvetne 
domove imajo v upravljanju in 
v lasti posamezne prosvetne in 
družbene organizacije, kj seve. 
da te domove prvenstveno pod
rejajo svojim potrebam. Kadar 
pa gre za druge zvrsti'družb en e 
in družabne ter prosvetne

aktivnosti, pa skušajo celo mal
ce zaslužiti. Zaradi tega je tako 
lastništvo nad prosvetnimi do
mov; ponekod celo postalo ka
men spotike in vzrok nepotreb
nih prepirov med lokalnimi, 
prosvetnimi in družbenimi či- 
nitelji. Vsekakor je tako zoževa- 
nje prosvetnega doma in nje-go- 
ve družbene funkcije zgolj na 
potrebe te ali one prosvetne ozi
roma družbene organizacije 
eden izmed vzrokov, ki otežuje 
nadaljnji normalni razvoj teh 
objektov. Poleg tega to vodi 
k monopoliziranju posameznih 
družbenih in prosvetnih dejav
nosti na posameznem področju. 
Istočasno pa je velik problem 
materialno vzdrževanje prosvet
nih domov. Skrb za domove 
najčešče sloni na posameznih 
društvih, ki potem na vse mo
goče načine zbirajo sredstva, po
trebna za normalno vzdrževanje 
domov in pri tem potrošijo do
ber del svojih energij za to, da 
zagotove taka sredstva za obstoj 
doma.

Na osnovi izkušenj, ki jih ka
že obstoječa praksa, in na osno
vi zasnov, po katerih naj se v 
bodoče razvija prosvetni dom, 
je potem povsem jasno, da bi 
prosvetne domove morali uprav
ljati posebni družbeni organi, vr 
katere bi volili ali delegirali vsi 
družbeni in gospodarski činitelji 
z določenega področja, ki so za
interesirani nad normalnim raz
vojem družbenega, družabnega 
in prosvetnega življenja, svoje 
predstavnike in ki bi istočasno 
tudi zagotovili potrebna sred
stva za funkcioniranje te usta
nove.

To je samo bežen pogled na 
nekatera načela, ki so se izkri
stalizirala jz dosedanjih priprav 
na posvetovanje in kj bodo po
svetovanju predložena v razpra
vo. Prav zaradi tega, ker si je 
posvetovanje naložilo, da na
prav; prelom v pojmovanjih in 
predstavah o prosvetnem domu 
in njegovi funkcionalnost; v na
ši javnosti, prav zato zasluži 
veliko pozornost. Mi želimo, da 
bi posvetovanje čimbolj razbi
strilo poglede in predstave na 
ta problem in tako prispevalo 
k razjasnitvi enega izmed zelo 

. važnih vprašanj našega družbe-

V mariborski Umetnostni galeriji je vladalo v zimskih 
mesecih nekakšno zatišje, čigar vzrok je treba iskati v po
manjkanju. ogrevalnih naprav. To je problem, ki ga bo treba 
slej ko prej rešiti;, če naj bi galerija delala neprenehoma in 
ne samo periodično.

Brž ko je popustil mraz, je spet zaživelo življenje v gale
riji. Po dolgem presledku sta v njej s-pet dve zanimivi raz
stavi. Razstavljajo tečajniki likovne sekcije pri Okrajnem 
Svetu Svobod in prosvetnih društev, razstavljene pa so še 
otroške risbe. Torej dve razstavi neprofesionalnih likovnikov.

Pri Svetu Svobod in prosvetnih društev okraja Maribor 
obstoja že štiri leta likovna sekcija, v kateri je včlanjenih 
petdeset ljudi, največ mladih, ki jih zanima slikarstvo, gra
fika in kiparstvo. V sekciji poučujejo znani mariborski sli
karji in kiparji: Ante Trstenjak, Oton Polak, Gabrijel Kolbič 
in Slavko Tihec. Tečajniki so razstavili risbe, akvarele, olja, 
plakate in plastiko. Med njimi je prav gotovo'nekaj darovitih 
likovnikov, ki se bodo posvetili likovni umetnosti za vse življe
nje. Zlasti presenečajo dela mladih grafikov in kiparjev. Po
hvaliti je treba Svet Svobod in prosvetnih društev za uspelo 
organizacijo likovne sekcije in za uspešne rezultate pri vzgoji 
mladih likovnikov-amaterjev.

Razstava otroških risb. v spodnjih prostorih galerije je 
prav ljubka in zanimiva. Razstavljajo gojenci iz 7. osnovne 
šole, II. gimnazije, III. gimnazije in IV. gimnazije, otroci do 
trinajstega leta starosti, ki jih poučujejo likovni pedagogi Ivo 
Jančič, Oton Polak, Bojan Kraševec, Vera Souvent in Ga
brijel Kolbič. Pri nas dobiva gojitev otroških risb že lepo 
tradicijo. Naši otroci so prejeli že vrsto mednarodnih likovnih 
nagrad. Vse to in tudi ta razstava izpričuje, da je likovna 
vzgoja naših otrok v pravih rokah. Zalo zaslužijo organizatorji 
in pedagogi te razstave resnično priznanje,

Kleopatra, ameriški film, ki razen zgodovinskega imena 
»Kleopatra« nima z zgodovino nič opraviti. To je pompozen 
spektakel standardne hollywood$ke proizvodnje — lepe žen
ske, ljubezenske avanture, vojaške legije, palme in piramide. 
To je vse. Vse? Ne. Se nekaj Shakespearovih popačenih ver
zov, da je neokusnost še večja. Vsebina je tako daleč od 
zgodovinskih dejstev, kot ta film od umetnosti.

Kar hočete, sovjetski barvni film, posnet po Shakes- 
pearjevi komediji »Dvanajsta noč«. V tem filmu, ki je zase
den z nekaterimi dobrimi igralci, bomo videli vrsto komičnih 
zapletljajev in situacij in se od srca nasmejali.

Giuseppe Verdi nam dokaj verno podaja življenjsko zgod
bo (resda bolj osredotočeno na ljubezen) velikega opernega 
skladatelja, čigar arije poznajo v vseh delih sveta. Film 
traja dve uri, ki hitro minejo. Filmsko zgodbo spremlja kro
nološki prikaz skladateljevega ustvarjanja, ki se afirmira v 
času borbe za zedinjenje Italije in odlomki iz njegovih oper, 
katere pojo znani italijanski pevci iz milanske Scale. To daje 
posebno prednost temu filmu. Vsekakor ta italijanski barvni 
film kljub temu, da je preračunan bolj na čustveno plat gle
dalcev, nudi lep užitek tako ljubiteljem oper, kakor tudi 
tistim, ki v svojem kraju ne morejo obiskovati oper.

Skozi pekel je po oceni svetovne filmske kritike najboljši 
lanski angleški film. Posnet je po romanu, čigar pretresljiva 
zgodba iz druge svetovne vojne se odvija na nekem malaj
skem otoku, ki so ga zasedli Japonci. Internirali so »sovražno« 
civilno prebivalstvo in tedaj se začne težka pot Jean Paget, 
ki jo igra talentirana Virginija McKenna, novi up angleškega 
filma. Film obsoja vojno, še bolj pa zločine (japonske) nad 
civilnim prebivalstvom (takrat angleški naseljenci) in so ga 
zaradi tega na lanskem festivalu v Cannesu prepovedali. 
Film si je vredno ogledati. Odkupilo ga je podjetje »Vesna 
film«, ki menda edino pri izbiri filmov ne gleda samo skozi 
komercialna očala.

E Ž|;|||

KRLEŽA Miroslav: Glembajevi,- Ljubljana, DZS 1956, 
strani 540.

V tem izboru je objavljeno 11 novel in Glembajevi (ci
klus treh dram: »Gospoda Glembajevi«, »V agoniji«, »Leda«) 
znanega hrvatskega pesnika, dramatika, pripovednika in 
esejista.

TAVČAR Ivan: Zbrano delo. Šesta knjiga. Ljubljana,-DZS
1956, strani 427.

V šesto knjigo Tavčarjevega zbranega dela sta uvrščeni 
zadnji dve njegovi večji deli: Cvetje v jeseni in Visoška kro
nika, ki se je z njima pojavil v Ljubljanskem Zvonu po dol
gem presledku devetih let. Knjigo je uredila in opremila z 
opombami Marija Borštnik.

ORGANIZACIJA ljudske oblasti FLR Jugoslavije. Mari
bor, Obzorje 1956, str. 24.

Tekstu, ki razlaga organizacijo ljudske oblasti FLRJ sta 
priloženi tudi dve shemi, ki nazorno prikazujeta organizacijo 
ljudske oblasti od Zvezne ljudske skupščine do občinskih 
ljudskih odborov.

MAGAJNA Bogomir: Gornje mesto. V Ljubljani, CZ
1957, str 228.

Povest »Gornje mesto« je po 25 letih izšla v ponatisu. 
V njej nam je pisatelj lirično opisal življenje revnih in" 
bohemskih študentov v Zagrebu v tridesetih letih tega stoletja.

ROLL Erič: Povijeat ekonomske misli. Zagreb, Kultura 
1956, str. LXVlI. + 443.

Obširno delo angleškega znanstvenika zajema razvoj od 
prvih pojavov ekonomske misli do najmodernejših smeri. 
Strokovnjakom bo knjiga pomenila učbenik, širši javnosti 
pa bo prikazala celoten razvoj ekonomske znanosti.
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9 časopis »World News« pi

še, da se je v zadnjem letu 
občutno zmanjšalo število čla
nov Komunistične partije Ve
like Britanije. Ob kongresu, ki 
je bil lansko pomlad, je imela 
KP Velike Britanije 34.000 
članov, 13. februarja letos pa 
25.750. »World News« je 'objavil 
članek partijskega teoretika 
Levija, v katerem je rečeno, 
da je znižanje števila članov 
K P »posledica pomanjkanja 
poštenosti in odkritosrčnosti 
voditeljev« in da bodo še mno
gi komunisti zapustili partijo, 

i »če ne bo prišlo do drastične 
spremembe stališč in vzdušja, 

i ki vlada v Komunistični par
tiji«.

9 V Zahodni Nemčiji je bi
lo ob koncu lanskega leta 
1.038.642 brezposelnih delavcev. 
Predsednik Zveznega urada za 
posredovanje dela trdi, da se 
je število brezposelnih- pove
čalo zaradi sezonskih delovnih 
pogojev in zato ta pojav ni 
zaskrbljujoč, čeprav je letos 
več brezposelnih kot jih je 
bilo pred letom dni.

9 V Kairu je bil 30. januar
ja kongres egiptovskih sindi
katov, na katerem so ustano
vili Konfederacijo dela — 
enotno vseegiptovsko sindikal
no centralo. V Konfederacijo 

j dela se je vključilo 17 večjih 
i egiptovskih sindikatov. ki 

imajo skupno 250.000 članov. 
Za predsednika Konfederacije 
so izvolili Anvara Salama.
• V Nicosiji na Cipru je 

pred nedavnim zasedal kon
gres Vseciprske federacije de
la, ki se ga je udeležilo nad 
600 delegatov in 85 opazoval
cev. Iz podatkov, ki so jih 

j objavili v dneh kongresa, je 
razvidno, da ima Vseciprska 

; federacija dela 32.800 članov; 
j leta 1954 je imela 18.085 čla

nov, leta 1955 pa 22.960.
9 Od septembra do konca 

decembra lanskega leta se je 
včlanilo v avstrijske sindikate 
42.761 delavcev (28.149 moških 
in 14.612 žensk). Najbolj se je 
okrepil sindikat rudarjev in 
metalurgov, ki je pridobil 
10.284 novih članov. V Avstriji 
pa je še vedno kakih 600.009 
zaposlenih, ki niso člani sin
dikata. Ob koncu decembra je 
bilo zaposlenih 2,310.044 Av
strijcev.

9 Predsedstvo Centralnega 
sveta sovjetskih sindikatov je 
podprlo vladne ukrepe za 
zboljšanje pomoči delavkam - 
materam. Ti ukrepi so: usta
novitev večjega števila jasli in 
otroških vrtcev, skrb za otro
ke od zaključka šole pa do 
prihoda njihovih staršev do
mov, topli obrok v šoli, ne
plačani dopust, ki ga po po
rodniškem dopustu lahko ko
ristijo vse delavke, brezplač
no bivanje bodočih mater v 
zdraviliščih.

9 Dne 16. aprila se bo začel 
v Sofiji kongres bolgarskih 
sindikatov. Centralni svet bol
garskih sindikatov je povabil 
na kongres številne tuje de
legacije, med njimi tudi de

legacijo Zveze sindikatov Ju
goslavije.

© Japonska vlada je prepo
vedala veliko stavko delavcev 
in nameščencev javnih služb, 
ki so jo sindikati napovedali 
za 11. marec. Vlada je prepo
vedala tudi stavko prometnih 
delavcev. Nad 160 tisoč rudar
jev je v preteklem tednu 
stavkalo dva dni, ta teden pa 
tri dni. Vse te stavke vodi 
sindikalna organizacija Sohio, 
ki združuje 3 milijone japon
skih delavcev.

O Sirijski parlament je spre
jel zakon, po katerem bodo 
morale tuje družbe ponovno 
zaposliti vse tiste delavce, ki 

"so jih odpustile v dneh sueške 
krize. Družbe bodo morale 
povrniti delavcem mezde za 
čas, ko so bili brez dela.

9 Norveški časopis »Frihe- 
ten« je objavil resolucijo kon
gresa KP Norveške, v kateri 
je med drugim rečeno, da na 
Norveškem obstoje možnosti 
za mirni prehod v socializem 
in da mora norveško delavsko 
gibanje najti svojo lastno pot 
v socializem. Predpogoj za iz
gradnjo socializma je popolna 
neodvisnost dežele. Delavski 
razred mora preko svojih sin
dikatov in političnih organiza
cij zahtevati nacionalizacijo 
glavnih finančnih družb in 
industrijskih vej. Upreti se 
mora politiki blokov, ki slab
ša mednarodne odnose.
• Voditelji Generalne konr 

federacije dela Francije in vo
ditelji katoliških sindikatov so 
pozvali francoske rudarje, naj 
napovejo enodnevno stavko, 
ker. je vlada sklenila, da ne 
bo zvišala njihovih mezd.
• Znano je, da ameriška 

vlada trdi, da zahteva sindi
katov za povečanje mezd po
vzročajo Inflacijo. V resnici 
pa ni tako. Inflacije, o kate
ri v ZDA že kar re^no govore 
ne povzročajo sindikati, am
pak delodajalci, ki neznansko 
dvigajo svoje dobičke. Meta
lurški kombinat »United Steel« 
je na primer povečal delav
ske mezde za 82 milijonov do
larjev, cene pa je dvignil ta
ko visoko, da je zaslužil 210 
milijonov dolarjev več, kot 
prpd povišanjem mezd.

9 Dve največli irski sindi
kalni organizaciji (Irski kon
gres Trade unionov in Kongres 
sindikatov Trske) sta sklenili, 
da se bosta združili. Ustano
vili sta Skupni odbor sindikal
ne enotnosti, ki bo utrl pot 
kasnejši združitvi. Predsednik 
tega odbora je pred nedavnim 
izjavil, da le »enotna sindi
kalna organizacija lahko za
gotovi, da bo vlada upoštevala 
delavske interese in zahteve 
delavskega gibanja«.

9 Generalni sekretar Izrael
skih sindikatov P in as Lnvon 
je izjavil, da je bilo ob kon
cu februarja brezposelnih 40 
tisoč izraelskih delavcev. V 
letošnjem letu se je število 
brezposelnih povečalo za 20.000. 
Naraščanje števila brezposel
nih je posledica napada na 

Egipt.

IZ ZAHODNONEMŠKEGA SINDIKALNEGA 
GIBANJA

Krščanske sindikate so usta
novili v Zahodni Nemčiji kot 
protiutež »radikalnim težnjam« 
v Zvezi sindikatov Nemčije, ki 
ima 6 milijonov članov. Njihova 
ustanovitelji so napovedali, da 
bodo pridobili za svojo politiko 
najmanj 30 odstotkov vseh 
nemških delavcev. Mednarodna 
zveza krščanskih sindikatov jim 
je takoj, darovala milijon mark. 
Adenauer jih je pozdravljal, 
kapitalisti so jih milovali. In 
danes, ko je minilo, poldrugo 
leto, imajo krščanski sindikati 
v vsej Zahodni Nemčiji le — 
13.000 članov.

Pred dnevi so iz zahodno- 
nemških krščanskih sindikatov 
izstopili nekateri najpomemn- 
nejši krščanski sindikalni vo
ditelji. Svoj izstop so uteme
ljili s trditvijo, da je bila usta
novitev krščanskih sindikatov 
»propadli poskus«. Izjavili so, 
da imajo ti sindikati, le 13.000 
članov in da kljub vsej propa

gandi nikakor ne morejo pri
dobiti delavcev. To je dokaz, 
da zabodnonemški proletariat 
odklanja -ideje o razrednem 
miru in spravi s kapitalisti, s 
katerimi so klerikalni politiki 
hoteli -razbiti enotnost nemške
ga sindikalnega gibanja.

KAJ SE DOGAJA V URUGVAJSKEM SINDIKALNEM GIBANJU
V španskih mestih so tram
vaji in avtobusi prazni. Vla
da je zvišala prevozne tari
fe, delovni ljudje pa so se 
ji uprli in napovedali bojkot 
tramvaju in avtobusu. Boj 
proti visokim vozninam se 
je kaj kmalu sprevrgel v 
vseljudski protest proti fa
šističnemu režimu, proti be
di in izkoriščanju. Izredno 
dobra organizacija bojkota, 
ki ga vlada niti s pomočjo 
vojske in policije ni mogla 
razbiti, dokazuje, da se špan
sko protifašistično gibanje 
bolj krepi in čedalje bolj 
odločno udarja po fašistič

nem režimu.

Urugvajsko sindikalno gibanje preživlja po- izrazita v sedanjem obdobju 
membno obdobje v svoji zgodovini, za katerega so gospodarske.krize, je spame-
znacilna prizaoevanja, da b združili razbite sile de- ditelje. Okrepile so se težnje 
lavskega razreda v boju proti izkoriščevalcem. po združitvi sindikalnih orga

nizacij. Naspr-otja med dvema
V Urugvaju — eni najmanj- dveh najbolj. razvitih indu- na j večjima sindikalnima zve- 

ših, toda ekonomsko in kultur- trijs-kih vej (industrije mesnih zama pa sq vedno še zelo moč
no najbolj razvitih dežel Latin- konzerv in tekstilne iindustri- n,a- Zato sta obe usmerili svo-
ske Amerike — so se v zad- je,) ter zaradi vladnih direk- j,a prizadevanja na pridobiva
njem času zelo povečale go- tiv, naj kmetje _ preorjejo na- nje avtonomnih sindikatov, voditelje obeh naj večjih sin-
spodarske težave. Dežela je šn’.ke in poseleio žito, zašla v Rezultati se kažejo. Številni dikatov, da bodo pozabili na
zaradi nenačrtnega omejeva- krizo, ki jo najbolj občuti pro- avtonomni sindikati so se pri- medsebojne prepire. Voditelji
n-ja živinoreje, ki je temelj letanat Inflacijske težnje ključih Sindikalni konfedera-

zmanjšujejo vrednost realnih ciji ay Splošni zvezi delavcev, 
mezd, število neizinpo-silenih je To pa je šele začetek. Skupni
iz dneva v dan večje. Zato de- interesi urugvajskega proleta- kažejo voljo, da bi stopili na 
lavci zahtevajo, n-a-j jiirn delo- ria-ta bodo nujno prisilili tudi nov pot. 
dajalci zvišajo mezde, jih
vskladijo s cenami ter nudijo
brezposelnim potrebno po- PLENUM ZVEZE SINDIKATOV ROMUNIJE

Splošne zveze delavcev že pri
znavajo, da so v preteklosti 
vodili sektaško politiko, in

moč.
V Urugvaju deluje več sin

dikalnih organizacij. Najmoč
nejša je Sindikalna kenfede- 
nacijia Urugvaja, ki je včla
njena v Mednarodno konfede
racijo svobodnih sindikatov. 
Precej močna je tudi Splošna 
Zveza delavcev, ki deluje pod 
okriljem Svetovne sindikalne 
organizacije. Razen teh , dveh 
je v Urugvaju še več avtonom
nih sindikatov, v katerih pre
vladujejo različne politične 
skupine — od peronistov in 
trockistov do anarhistov. Raz
drobljenost je tako velika, da 
imajo na primer celo prista
niški delavci v Montevideu več 
sindikalnih organizacij.

Protidelavska politika vlade 
in delodajalcev, ki je zlasti

iMM ii Do šolo osmini

Demonstracije delavcev v Jo
hannesburgu proti rasistični 
politiki južnoafriške vlade.

Predsednik Zveze sindikatov 
Romunije Georgij Apostol Je 
govoril na plenumu o nalogah 
sindikata v boju za uresničenje 
sklepov Centralnega komiteja 
Romunske delavske partije. 
Zlasti je poudaril, da se mora
jo sindikati odločneje zavzema
ti za zboljšanje nagrajevanja 
in normiranje dela 'ter za ak
tivno sodelovanje delavcev v 
organizaciji in upravljanju pro
izvodnje.

Predvidevajo, da bodo letos 
lahko zvišali povprečno delav
sko mezdo za 36.5 odstotka.

Georgij Apostol je izjavil, da 
je Zveza sindikatov tista ro
munska množična organizacija, 
preko katere delavski razred 
sodeluje v organizaciji proiz
vodnje in upravljanju nacional

nega gospodarstva. Dejal je, da 
je dejavnost romunskih sindi
katov zasnovana na Leninov: 
tezi o sindikatih — šoli komu
nizma, ki pa morajo hiti tudi 
šola upravljanja socialistične 
industrije — za delavski razred 
in za vse delovne ljudi. Geor
gii Apostol je obenem tud: po
udaril, da precejšen del sindi
kalnega aktiva še mi doumel 
yloge sindikatov v sedanjem 
obdobju socialistične izgradnje.

Po mnenju predsednika ro
munskih sindikatov so proizvo
dna posvetovanja najvažnejši 
orgiam sodelovanj a’ delavcev v 
upravljanju. Toda ta organ ima 
— kot nam že ime po-ve — le 
posvetovalne pravice; delavci 
lahko le predlagajo,' ne morejo 
pa ničesar sklepati, ničesar od
ločati.

ČU EN LAJ O ODNOSIH MED SOCIALISTIČNIMI DRŽAVAMI

RmlHiir ii moč izvažati
Šovinizem velikih narodov in ozke nacionalistične 

težnje so privedli do določenih oddaljevanj med soci
alističnimi deželami.

Na seji Nacionalnega komite
ja politične posvetovalne kon
ference kitajskega ljudstva Je 
Ču En La j, predsednik kitajske 
vlade, poročal o svojih obiskih 
v nekaterih socialističnih de
želah. Dejal je, da premoč so
cialističnega sistema nikakor 

' ne pomeni, da le-ta ne zadeva 
na težave in da ne dela napak. 
»Socializem je nov družbeni 
sistem«, je dejal Cu En La J, 
»in z zbiranjem izkušenj bodo 
socialistične države laže pre
magale težave in preprečile 
nove napake.« Ču En Laj Je 
zlasti poudaril, da »ne moremo 
reči, da bi bili odnosi ,mea so
cialističnimi deželami popolno

ma brez napak, kajti to so po
polnoma novi odnosi«. »Šovini
zem velikih narodov in ozke 
nacionalistične težnje so pre
vedle do določenih oddaljevanj 
med socialističnimi deželami, 
toda te pomanjkljivosti in na
pake so sedaj odpravljene«. 
Dejal je, da je marksizem-le- 
ninizem kot vodilna filozofija 
Socialističnih dežel, zagotovil 
osnove za enotnost načel, toda 
to ne pomeni, da morejo imeti 
socialistične dežele enotne po
glede na vsa vprašanja. »In 
čeprav v določenem času ne 
bomo mogli doseči enotnosti«, 
je dejal predsednik kitajske 
vlade, »bi bilo normalno, da

razlike pustimo ob strani, do
kler ne utrdimo naše solidar
nosti.«

Ču En Laj je nadalje dejal, 
da se socialistične dežele za
vzemajo za miroljubno koeksi
stenco, da si prizadevajo z mi
roljubnimi sredstvi reševati 
mednarodne probleme in od
klanjati vojno nevarnost. Pred
sednik kitajske vlade je po
udaril, da »revolucije ni moč 
izvažati« in da »mora vsak na
rod sam izbrati svoj politični 
sistem«.

»Madžarski svobodni sindikati so družbene organiza
cije množic, neodvisne in izvenstrankarske, ki združujejo 
delavce, izobražence in nameščence v industriji, kmetijstvu, 
prometu in trgovini, na temelju svobodnega pristopa, ne 
glede na raso, nacionalnost, spol ali vero. Madžarski svo
bodni sindikati sodijo, da je njihova glavna naloga 
obramba interesov svojih činov in zakonitih pravic de
lavcev; z vsemi močmi popirajo izgradnjo socializma, kre
pitev oblasti delavcev na temelju tesne zveze delavskega 
razreda in delovnih kmetov; nameravajo aktivno sodelo
vati pri volitvah organov državne oblasti in gospodarskega 
aparata, pri krepitvi avtonomije podjetij in izboljšanju 
njihove dejavnosti; nameravajo zavzeti svoje stališče proti 
morebitnim birokratskim ekscesom administracije in go
spodarskih oblasti. Sindikati vzgajajo svoje članstvo v 
duhu iskrene ljubezni do domovine, v duhu proletarskega 
internacionalizma, krepitve enotnosti mednarodnega de
lavskega gibanja in spoštovanja socialistične imovine.*

Madžarskih svobodnih sindikatov
Iz osnutka novega Statuta
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KAKO ŽIVE INDIJSKI DELAVCI
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UMIJE
lz Indije piše za »Delavsko enotnost« It. N. Mago

Indija je še celo sedaj pretežno poljedel
ska država. Zato posveča drugi petletni plan 
veliko pozornost industrializaciji. Za uspeh 
tega plana pa potrebujemo vedno več inže
nirjev in strokovnih delavcev.

V preteklosti — ko je bila Indija še ko
lonialna dežela — so bili v vseh pomembnih 
industrijskih vejah pretežno tuji (britanski) 
tehniki in inženirji. Indijskih strokovnjakov 
je bilo izredno malo. Indijci so bili le de
lavci, predvsem nekvalificirani. Posledice te
ga se čutijo še danes. Proizvodnost dela je 
zelo nizka. Vzrokov je več: slaba delovna 
sposobnost našega delavca, številne majhne 
tovarne, slaba tehnična »prema v skoraj vseh 
starih tovarnah.

Delovna sposobnost indijskega delavca je 
bila in je še celo. sedaj zelo slaba. V starih 
tovarnah ni nihče skrbel za nujno potrebno 
udobnost delavca pri delu.

Pred let; sta profesor M. N. Rao z Vse- 
indijskega inštituta za ljudsko zdravje in hi
gieno ter dr. H. C. Ganguli z Inštituta v 
Kharagpuru raziskala delovno sposobnost v 
bombažnih tovarnah in tovarnah jute. Ugo
tovila sta, da so v bombažnih tovarnah stra
hotni delovni pogoji. Bilo je tako vroče, da 
so delavci omedlevali. V tovarnah j ute so 
morale delavke stati ves delovni dan. Med 
njimi so bile tudi noseče žene. Posledice te

ga nečloveškega ravnanja z dejavci so bili 
številni splavi in mrtvorojeni otroci. Na 
splošno so bile skoraj vse tovarne temne in 
zatohle, s praktično niti malo olajšav za de
lavce.

V zadnjem času pa se je slika močno spre
menila. Za to imajo največ zaslug: vlada, 
sindikalni aktivisti in prosvetni delavci. In
dijska vlada je sprejela nekaj pomembnih 
zakonov (zakon o tovarnah, zakon o mini
malnih mezdah itd.), kj predpisujejo mini
mum olajšav za industrijske delavce, mini
mum delovnega prostora, prostornino tovarn 
za določeno število delavcev in podobno. 
Vlada je z zakonom zagotovila minimalne 
mezde. Pa tudi napredni delavski sindikati 
igrajo pomembno vlogo v boju za zboljšanje 
delovnih in življenjskih razmer indijskih 
delavcev.

Od osvoboditve do danes 'smo v Indiji 
zgradili številne nove tovarne. Vse te tovar
ne so zračne, svetle in načrtno grajene, polne 
udobnosti za delavce. V Chittaranjanu so na 
primer zgradili okrog velike tovarne loko
motiv celo mestno četrt, kjer so stanova
nja za delavce, restavracije in menze, kino 
dvorane, šole in igrišča. Delovni prostori v 
Hindustanski tovarni kablov so lepi in čisti 
in v njih je delo prijetno. Takih državnih 
tovarn je vedno več. Vlada je nacionalizirala

tudi železnice in letalska transportna pod
jetja. Tako je država postala največji delo
dajalec v Indiji. S svojim vzgledom in svo
jimi predpisi, da morajo delodajalci nuditi 
delavcem zadovoljive dohodke, zagotoviti 
delovno varnost, stalno zaposlitev in udobne 
delovne pogoje, je vlada zelo koristila delov
ni skupnosti.

Toda zakoni so lahko nekoristni, če se 
nihče ne zavzame za njih uveljavljanje. 
Veliko lahko store delavci sami. Oni lahko 
najbolje ocenijo, kaj je prav in kaj ni. Naši 
delavci so se preko svojih organizacij za
vzeli za izvajanje delovne zakonodaje tam, 
kjer so delodajalci ali prepočasni ali pa se 
upirajo napredku. Sindikati so dragocene 
organizacije za izobraževanje delavcev, or
ganizacije, ki se borijo za spoštovanje de
lavskih pravic. Sicer niso vedno bojeviti, 
toda, kadar je potrebno, se z vsemi silami 
zavzemajo za odpravo pomanjkljivosti.

Kljub vsej skrbi za' delavce, kljub boju 
za izboljšanje njihovih delovnih jn življenj
skih pogojev, pa še vedno tisoči in tisoči 
delavcev delajo v tovarnah, v katerih je 
zagotovljen minimum delovnih olajšav in 
v katerih je zelo malo uslužnostnih ustanov.

Med najvažnejšimi ukrepi v korist delav
cev so: skrb za delavska stanovanja in za 
zdravje delavcev, vzgojne ustanove za de
lavske otroke, menze itd. Tovarne ali občin
ski in mestni sveti gradijo v mnogih krajih 
šole. stanovanja, bolnišnice...

Stanovanjski in zdravstveni problemi so 
tako pereči, da zahtevajo podrobnejšo ana
lizo. Vsak, ki je videl nakopičene tovarne 
v industrijskih četrtih Bombaja, Kalkute in 
drugih industrijskih mest, se je ustrašil te

žavnosti tega problema. Dokler delavec ni 
bil enakopravni član družbe, dokler je bil 
le zobec industrijske mašinerije, je bila zanj 
dovolj bambusova koliba, Se sedaj imajo 
industrijska mesta četrti revežev in v mno
gih krajih delavci še žive v razmerah, ki jih 
je predsednik Nehru opisal kot nečloveške. 
Nekateri industrialci so gradili svoje tovar
ne v predmestjih, kjer je bila zemlja, ki je 
bila zelo poceni, določena za gradnjo sta
novanjskih hiš. Nekatere tovarne so se raz
širile :po vsem mestu. Ta problem je. še ved
no pereč. Dokler bodo milijoni delovnih ljudi 
živelj v umazanih luknjah, dokler se bo v 
majhnih sobah stiskalo 3 do 10 ljudi, toliko 
časa ne moremo pričakovati, da bomo vzgo
jili zdrav narod. Od leta 1941 do leta 1951 
se je mestno prebivalstvo povečalo za 58 od
stotkov. V vaseh, kjer še vedno živi večina 
Indijcev, sicer ni pojavov kopičenja prebi
valstva, potrebno pa bo občutno dvigniti 
stanovanjsko raven, kajti sedaj je izredno 
nizka.

Leta 1952 je indijska vlada izdelala načrt 
o denarni pomoči za gradnjo stanovanj. Po 
tem načrtu morajo 25"'. prispevati deloda
jalci in zadružne organizacije, država pa 
prispeva podjetjem 37.5%, zadružnim organi
zacijam pa 50’/». Ti ukrepi so omogočili, da 
smo v zadnjih letih zgradili v Indiji precej 
čistih, modernih in zdravih stanovanj. Vlada 
pa tudi s številnimi drugimi ukrepi pomaga 
nižjim in srednjim slojem. Cez nekaj let bo 
imel vsak indijski delavec zadovoljivo sta
novanje.

In sedaij še nekaj besed o zdravstvenem 
zavarovanju. Medtem ko imajo vladni urad
niki kar dobro organizirano samopon^oč, pa

industrijski delavci ne morejo pričakovati 
kdo ve kako velike pomoči od svojih deloda
jalcev. Res so, kot sem že prej povedal, ne
katera mestna področja zgradila bolnišnice 
za delavce, toda teh bolnišnic je malo, ve
liko premalo. Položaj bosta precej zboljšala 
dva pomembna ukrepa: zakon o odškodnini 
delavcem in načrt o zdravniškem zavarova
nju zaposlenih. S tem bo rešen problem od
škodnine za delavce, ki so se ponesrečili pri 
delu, pa tudi problem bolniškega zavarova
nja delavcev in njihovih družin. Ugodnosti 
načrta o zdravniškem zavarovanju zaposle
nih uživa sedaj milijon delavcev. Njiho-v 
prispevek za zdravljenje je neznaten. Raz
mere se torej ziboljšujejo, največ zaslug za 
to pa imajo ukrepi centralne vlade in vlad 
posameznih držav za zboljšanje zdravja 
ljudstva in za uporabo moderne medicinske 
znanosti v korist vedno večjega števila lju
di.

Mezde industrijskih delavcev se dvigajo 
kot rezultat kolektivnih pogodb. Zanesljivo, 
čeprav počasi, se dviga življenjska raven 
delavcev. Nacionalni dohodek pa je še vedno 
zelo nizek. Kolikor hitreje se bo dvigal, 
toliko bolj se bodo boljšale razmere, v ka
terih žive delavci.

Svobodna Indija skrbi za delavce, za 
zboljšanje njihovega življenja, za dvig nji
hove strokovnosti. Številni strokovni delav
ci odhajajo v tujino, kjer se veliko nauče.

Indijski delavci imajo svetlo prihodnost. 
—njihovi otroci pa bodo imeli še svetlejšo, 
kajti oni bodo s svojim talentom in trdnim 
delom lahko dosegli prav vse. Eden izmed 
njih ho celo lahko postal predsednik Indije.
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